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 اخبار معدن و صنایع معدنی را 
در سایت »جهان معدن« بخوانید

 فعالان بخش معدن و صنایع معدنی می توانند اخبار مهم مرتبط با 
واحد متبوع خود را برای درج در سایت خبری جهان معدن ارسال 
کننــد. علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس 
تلگرامی jahanemadanmonthly @ ارسال و در صورت لزوم 

برای کســب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 02186073662 
 تمــاس بگیرند. آدرس ســایت خبــری جهان معدن

 WWW.JAHANEMADAN.COM  است.
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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

١- سهم بخش صنعت و معدن از کل تسهیلات پرداختي بانك ها در سال 90 معادل 32 درصد بوده که تا سال گذشته به 27 درصد و در 9 ماهه ///
 ســال جاري به 30 درصد تنزل یافته اســت. این درحالي است که طبق قانون برنامه پنجساله ششم توسعه این عدد باید به ٤0 درصد افزایش یابد. 
 از نگاهي دیگر ، نســبت تســهیلات پرداختي شــبكه بانكــي به منابع مالي مــورد نیاز بخش صنعت و معدن طي ســال هــاي 96-93 حدود

 76 درصد بوده که این رقم در سال گذشته به ٥7 درصد تقلیل یافته است. براي سال جاري نیز با توجه به نرخ افزایش هزینه هاي تولید ، پیش بیني سرمایه 
در گردش مورد نیاز براي بخش صنعت و معدن 36١ هزار میلیارد تومان مي باشد که طي 9 ماهه حدود ١36 هزار میلیارد تومان توسط شبكه بانكي تامین 
شده است. با تداوم این روند در سه ماهه پایاني سال یقیناً نسبت تسهیلات پرداختي به منابع مورد نیاز این بخش در سال جاري از حدود ٥0 درصد فراتر 
 نخواهد رفت  که این عملكرد، تشدید کسري نقدینگي و بحران تامین سرمایه در گردش را براي تولید کنندگان در سال جاري درپي داشته و خواهد داشت. 
از این رو با توجه به اهمیت بســیار زیاد تأمین نقدینگي بخش تولید و محدودیت هاي شــبكه بانكي در پرداخت تســهیلات ، طراحي و بكارگیري 

ابزارهاي نوین تامین مالي ، امري بسیار ضروري و اجتناب ناپذیر بنظر مي رسد.
2- در همیــن راســتا مدتــي قبــل عبدالناصر همتــي رئیس کل بانك مرکــزي از طراحي ابــزاري جدید بــراي تامین نیــاز نقدینگي بخش 
تولیــد بــدون آثار تورمي خبــر داد. وي در توییتــي دراین باره چنین نوشــت : " طــرح گواهي اعتبار مولــد "گام" با ظرفیت اولیــه ٥0 هزار 
میلیــارد تومــان تامیــن اعتبــار ، بتدریج از طریــق تعــدادي از بانك هــاي دولتي و خصوصــي در اختیــار واحدهاي تولیدی فعال کشــور 
قــرار میگیــرد. طرح گام یكــي از برنامه هــای بانك مرکزي با کمك نظام بانكی کشــور اســت کــه در چارچوب مدیریــت نقدینگی، تلاش 
 خواهــد کرد امكان تأمین غیر تورمی ســرمایه در گــردش مورد نیاز زنجیره تولید را، خصوصاً برای واحدهاي کوچك و متوســط فراهم ســازد.

گواهــي اعتبــار مولــد"گام" بــه عنوان یك ابــزار بازار محــور و با قابلیت نقــل و انتقال در بــازار های پول و ســرمایه، تســهیلات جدیدی را 
بــرای تأمیــن اعتبار بنگاه هــای تولیدی فراهم می ســازد. در این طرح، تولیــد کنندگان بر مبنای فاکتــور خرید مواد اولیه و واســط از بانك 
عامل درخواســت انتشــار و تضمیــن گواهی اعتبار مولد در سررســید را کرده و به بنگاه فروشــنده مــواد اولیه تحویل می دهنــد. دارنده این 
 اوراق مــی توانــد گواهی را تا سررســید نگه دارد و یا می تواند به فروشــنده مواد اولیــه خود تحویل دهد یا اینكه در بازار ســرمایه تنزیل کند. "

همتــی در تشــریح دلایــل طراحــي گام تاکید نمــود: بانك مرکزی،سیاســت هــای ارزی، پولــی و اعتباری خــود را بر محور کنتــرل تورم 
 و همزمــان، حمایــت از رونــق تولیــد و رشــد اقتصادی غیــر نفتی، متمرکز ســاخته اســت و این سیاســت را با قــدرت ادامــه خواهد داد. 
رئیس کل بانك مرکزی در تبیین دیگر ویژگی های این طرح اظهار داشت: حداکثر کارمزدی که برای اوراق گام در نظر گرفته شده است دو درصد 
خواهد بود و نرخ سود این اوراق از نرخ سود بانك مرکزی بیشتر نخواهد بود. در رابطه با تضامین هم ،بنگاه های تولیدی باتوجه به اعتباری که نزد 
بانك ها دارند می توانند این گواهی اعتبار را که نوعی تضمین و ال ســی داخلی اســت دریافت کنند و تا آخر ســال تسویه نمایند.ضمن اینكه این 
 طرح به واحدهایي تعلق میگیرد که در زنجیره تأمین قرار دارند. 6٥درصد تامین اعتبار از این روش برای واحدهای کوچك و متوســط خواهد بود. 
وی تاکید کرد: هدف بانك مرکزی این است که نقدینگی مورد نیاز تولید را بدون افزایش حجم نقدینگی و تورم تامین کنیم که این مهم از طریق 

"طرح گام" محقق خواهد شد.
3- در همین راستا بانك مرکزی طرح گواهی اعتبار مولد "گام" را در پنجم آذر ماه سال جاری به تصویب شورای پول و اعتبار رساند و در پانزدهم بهمن ماه با مشارکت 
 اولیه چهار بانك بزرگ کشور )ملی،ملت،تجارت و صادرات( عملیاتی شد. طبق اعلام رئیس کل بانك مرکزی سایر بانك ها نیز به تدریج به این طرح ملحق خواهند شد. 
بــه ایــن ترتیــب انتظار مي رود با توجه به اعداد و ارقام صدرالاشــاره در خصوص تســهیلات اعطایي به بخش صنعت و معدن در ســال جاري و 
 روند نزولي نســبت تســهیلات پرداختي به منابع مالي مورد نیاز بخش که حاکي از کســري شــدید منابع مالي و ســرمایه در گردش این بخش 

مي باشد ، نظام بانكي کشور اهتمام جدي را براي بهره مندي واحدهاي تولیدي از طرح "گام" و تامین نقدینگي آنها بكارگیرد.
 البتــه بــراي تحقق این مهم ، یكــي از دغدغه ها و چالش هاي اصلي واحدهاي تولیدي بویژه کوچك و متوســط براي بهــره مندي از این طرح ،

 موضوع وثیقه سپاري و تامین تضامین مورد انتظار شبكه بانكي است. زیرا اگر قرار باشد تضامین و وثایق مورد نیاز براي انتشار اوراق "گام" همانند 
دریافت تسهیلات بانكي باشد،  قاعدتاً از یكسو تولیدکنندگان در تامین آن مشكل خواهند داشت و از سوي دیگر درصورتي که توانایي تامین آن را هم 
داشته باشند بیشتر ترجیح میدهند از تسهیلات نقدي که از قدرت و نقدشوندگي به مراتب بیشتري نسبت به "گام" برخوردار است ، استفاده نمایند.
 بــدون تردیــد بانك مرکزي و نظام بانكي کشــور براي اینكه دو هــدف مهم  " کنترل تورم و تامین نقدینگي تولیــد"  را  همزمان محقق نمایند ،

 مي بایست نسبت به تسهیل گري و روان سازي استفاده از روش هاي غیر تورمي و ابزار هاي نوین در تامین منابع مالي بخش تولید بطور جدي و 
عملي اهتمام ورزند.

 در همین راستا ، اوراق "گام" ، آزمون  خوبي براي ارزیابي عملكرد مدیریت نظام بانكي در این زمینه است. بزودي  بر اساس آمار عملكرد این طرح 
در تامین مالي بخش تولید به ویژه بنگاه هاي کوچك و متوسط، مي توان قضاوت کرد که مدیریت کلان بازار پول تا چه میزان به تحقق همزمان دو 

هدف مهم یادشده پایبند بوده است.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسئول

یک »گام« برای 

جا بجايی در معاونت کليدیعبور از چالش نقدینگی توليد 
» اسماعیلی « جایگزین »سرقینی« در معاونت معدنی وزارت صمت شد



Jahane Madan

جا بجايی در معاونت کليدی
» اسماعیلی « جایگزین »سرقینی« در معاونت معدنی وزارت صمت شد
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وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه شورای 
معاونان ایــن وزارتخانه که اواســط بهمن  ماه 
برگزار شد؛ دکتر جعفر سرقینی معاون پیشین 
معدنــی و صنایع معدنی وزارت صمت را تودیع 
و داریوش اســماعیلی رئیس پیشــین سازمان 
نظام مهندســی را برای این ســمت معرفی و 
طی حكمــی به  عنوان معاون معدنی وزارتخانه 

متبوعش منصوب کرد. 
بر اساس این گزارش؛ دکتر سرقینی از ابتدای 
دولت روحانی به  عنــوان معاون معدنی وزارت 
صمت منصوب شــد و در زمــان وزارت دکتر 
اسحاق جهانگیری نیز در وزارت صنایع ومعادن؛ 

معاون معدنی این وزارتخانه بود.
 داریوش اسماعیلی هم که به  عنوان جایگزین 
دکتر ســرقینی منصوب شده اســت؛ پیش از 
این عــلاوه بر اینكه رئیس کمیســیون معدن 
کمیســیون صنایع مجلس بود، پست ریاست 

نظام مهندسی معدن را نیز عهده دار بود.
دکتــر رحمانــی ضمــن تقدیــر از خدمات و 

تلاش  های دکتر ســرقینی؛ در حكمی داریوش 
اســماعیلی را به عنوان معاون امــور معدن و 
صنایع  معدنــی وزارت صنعت، معدن و تجارت 

منصوب کرد که در این حكم آمده است:
»بــا عنایت به تعهــد و شایســتگی، دانش و 
تجربیات ارزشمندتان که حاصل سال ها تلاش 
خســتگی ناپذیر در حوزه های مختلف است؛ به 
موجب این حكم جنابعالی را به سمت »معاون 

امور معادن و صنایع  معدنی« منصوب می کنم.
با توجه بــه برنامه ها و سیاســت های دولت و 
اســتفاده از همه ظرفیت های موجود و بالقوه 
در راســتای بهبود فضای کســب وکار در این 
حوزه با رویكرد توســعه اکتشــافات، افزایش 
بهره بــرداری از معادن و رونــق صنایع معدنی، 
جلوگیــری از خام فروشــی، روزآمدی دانش و 
روش های بهره برداری از معادن کشور، افزایش 
ارتقاء ســهم  ارزش افزوده، محصولات معدنی، 
بخــش خصوصی در اکتشــافات و بهره برداری 
و بالابردن ســهم صــادرات محصولات صنایع 

معدنی مورد انتظار است.
امید اســت با عنایت الهی و تلاش مجدانه در 

انجام این ماموریت خطیر موفق باشید.«

رشد 100 برابری زنجیره تولید فولاد
 از ابتدای انقلاب تاکنون

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه شورای 
معاونان این وزارتخانه با اشــاره به جهش های 
انجام شــده در بخش های مختلف کشــور بعد 
از انقلاب شــكوهمند اســلامی ایران گفت: در 
حوزه  های مختلف صنعتی ومعدنی کشــور این 

پیشرفت ها کاملا اثرگذار و مثال  زدنی هستند.
دکتر رحمانی در ابتدای این جلســه با تبریك 
فرارســیدن ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
افــزود: فقط در زنجیره تولید فــولاد؛ تولید 2 
هــزار و 300 تنی در ابتدای انقلاب به بیش از 
230 میلیون تن رســیده است که مؤید رشد 
١00 برابری در این بخش است. وی اضافه کرد: 
آمار افزایشــی تولیدات در سایر اقلام از جمله 

»اسماعیلی« جایگزین »سرقینی« شد

 اسماعيلی: نقشه راه معدن را 
با سرعت بيشتری اجرایی خواهم کرد

اسماعیلی معاون امور معدنی وزارت صمت شد؛ سرقینی سرپرست »آسکوتک«
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مس، آلومینیوم و ... کاملًا چشــمگیر است.وی تصریح کرد: در 
تعداد شــهرک ها، نواحی و واحدهای صنعتی، معدنی و تجاری 
و همچنین در گام های برداشــته شده برای خودکفایی کشور 
نیز شاهد تحولات عظیمی هســتیم که به توسعه کشور طی 
این ســال ها انجامیده و ضرورت دارد کــه این موارد به اطلاع 
دقیق مردم کشــورمان برســد.دکتر رحمانی بــا مرور برخی 
شــاخص  های صنعتــی، معدنی و تجاری کشــور طی ١0 ماه 
گذشته خاطرنشان کرد: خوشــبختانه عموم تولیدات منتخب 
کالایــی و حجم صادرات در این مدت کاملًا افزایشــی بوده  اند 
و همزمان با آرامش بازار آن هم در شــرایط خاص امروز کشور 

شاهدیم که در بخش صنعت نیز با رشد مواجهیم.
وزیــر صمــت تاکیدکرد: این دســتاوردها حاصــل خون پاک 
شهداست و وظیفه ما این است که با تمام توان ضمن حفظ این 
روند بیــش از پیش فرصت های موجود را تقویت و ظرفیت های 
بالقوه را فعال کنیم.دکتر رحمانی گفت: باید همزمان با ایام الله 
دهه فجر مدیــران وزارت صمت در تمام اســتان ها حضور پیدا 
کنند و ضمن بهره برداری از واحدهای صنعتی آماده افتتاح؛ در 
جلســات مختلف با فعالان اقتصادی مسائل و مشكلات متنابه 
را از نزدیــك رصد و برای رفــع موانع اقدامات مقتضی را نیز در 
دســتور کار قرار دهند.وی افزود: حضور در اســتان ها و بررسی 
دقیق مسائل تاکنون نتایج ثمربخشی داشته و کمك موثری در 
تقویت روحیه فعالان اقتصادی و حتی مدیران استانی بوده است.

دکتر رحمانی اضافه کرد: بســیاری از مسائل و مشكلات حوزه 
صنعت، معدن و تجارت در ســطح استان ها قابل حل است؛ در 
همین راستا ضرورت دارد از تمامی ظرفیت های قانونی موجود 
در چارچوب ستادهای تسهیل و رفع موانع تولید، ستاد تنظیم 

بازار و شورایعالی معادن بهره برداری لازم انجام شود.
وی ادامــه داد: ســتاد تســهیل و رفــع موانع تولیــد دارای 
ظرفیت های قانونی بالایی اســت که باید جدی گرفته شود. با 
توجه به همراهی وزارت کشور و استانداران در سطح استان ها 
تا آنجا که امكان دارد؛ مشكلات مرتبط به واحدهای صنعتی و 
معدنی رفع و رجوع شوند.وزیر صمت تصریح کرد: انتظار می رود 
جلسات ستاد تنظیم بازار در استان ها نیز به طور مستمر برگزار 
شود. با توجه به اهمیت حفظ آرامش بازار طی 3 ماه آینده که 
همزمان با ایام پایانی سال و حلول ماه مبارک رمضان است؛ با 
نگاه ویژه ای شرایط تامین و توزیع انواع اقلام کالایی مورد توجه 

جدی قرار گیرد.

معارفه معاون جدید معدنی و صنایع معدنی وزارت صمت
گفتنی اســت در پایان این جلسه دکتر جعفر سرقینی معاون 
پیشــین معدنی و صنایع معدنی وزارت صمت تودیع و به جای 
وی داریوش اسماعیلی در این سمت معرفی شد.دکتر رحمانی 
در این راســتا با اشاره به اقدامات انجام شده در خصوص تهیه 
نقشه راه معدن کشور گفت: با توجه به تاکیدات رئیس جمهور 
در خصوص توجــه به توان و ظرفیت هــای بخش خصوصی، 
تفویــض اختیارات و همچنین تســریع در انجــام واگذاری ها 
با رعایت تمامــی ضوابط قانونی تصریح  کــرد: در تنظیم بازار 
صنایع معدنی گام های خوبی برداشته شده است که باید تكمیل 
شــوند و افزایش تولیدات محصولات نهایــی صنایع معدنی و 
صادرات آن جانشین خام فروشــی در این بخش شود. وی در 

پایان خاطرنشــان کرد: در حوزه معادن توجه به ابعاد مختلف 
برنامه محوری انقلاب معدنی باید در اولویت قرار گیرد.

نقشه راه معدن را در دوران فعالیتم با سرعت بیشتری
 اجرا می کنم

در همین راستا اســماعیلی قبل از این انتصاب طی گفتگویی 
اعلام کرد: با شروع کار مجلس رایزنی های لازم برای استعفای 
من از مجلس و شروع کار در معاونت امور معدنی آغاز می شود.
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن توضیح داد: چندی پیش با 
توجه به اینكه مجموعه وزارت صمت به خصوص وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت از عــدم کاندیداتوری من بــرای دور جدید 
مجلس مطلع بودند؛ انتظار داشــتند تــا در معاونت معدنی با 
آنها همكاری داشته باشم.اســماعیلی با بیان اینكه ایمیدرو و 
وزارت صمت طی مذاکراتی به این جمع بندی رسیدند که دکتر 
سرقینی به آسكوتك رفته )آسكوتك از شرکت های زیرمجموعه 
ایمیدرو و محل اســتقرار آن در آلمان است( تا به خصوص در 
شرایط تحریم ارتباطات را برقرار کرده؛ من گزینه مطرح شده 
در معاونت معدنی وزارت صمت بوده ام.عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینكه طی مذاکراتی با 
دکتر رحمانی و دکتر سرقینی از آنها خواستم رایزنی های لازم 
را با مجلس آغاز کنند، تاکیدکرد: با توجه به این مساله آمادگی 
خود را برای معاونت امور معدنی وزارت صمت رد نمی کنم که 
این مساله مشروط به پذیرش اســتعفای من در صحن علنی 
مجلس است.اسماعیلی افزود: گام نخست را به وزارتخانه واگذار 
کرده ام که در درجه نخســت با رئیس مجلس و هیات رئیسه 
و همچنین کمیســیون و اعضای کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس مذاکراتی داشــته باشند که اگر نگاه عمومی مجلس بر 
این بود که طی چند ماه باقیمانده تا پایان این دوره از مجلس 
در واحد تخصصی معاونت معدنی مفیدتر واقع شوم؛ کار خود 
را در این معاونت آغاز کنم.وی با اشاره به اینكه جزئیات شروع 
به کارم در معاونت معدنی و زمان آغاز به کار مشخص نیست، 
خبر داد: حكم سرپرســتی دکتر سرقینی برای آسكوتك صادر 
شده که به زودی به آلمان سفر خواهد کرد تا بررسی های لازم 
را از شرکت مذکور به عمل آورد. این یك شرکت خارجی است 
و یك نفر نمی تواند هم معاون وزارتخانه و هم رئیس این شرکت 
باشــد.وی ادامه داد:  البته بنده درخواست داشتم تا پایان دوره 
مجلس بمانم، اما با حضور معاون فعلی در شرکت آسكوتك این 
موضوع به این روزها موکول شــد؛ لذا از نمایندگان درخواست 
اســتعفا کردم. اگر هم قصوری بود؛ عذرخواهی می کنم. تلاش 
می کنــم که نقشــه راه معدن را در دوران فعالیتم با ســرعت 

بیشتری اجرایی کنم.

حضورم در معاونت امور معادن
 به پیشنهاد وزیر صمت بوده است

اسماعیلی درباره دلیل استعفایش از خانه ملت عنوان کرده بود: 
من به پیشنهاد وزیر صمت؛ معاون امور معادن و صنایع معدنی 
این وزارتخانه شــدم.وی افزود: من ســابقه حضور در دو دوره 
نمایندگی مردم سروســتان را در مجلس بــه صورت متوالی 
داشته ام که در تمامی این موارد در حوزه صنایع  معدنی با توجه 

به تحصیلات تخصصی ام در این زمینه اقداماتی را انجام دادم.

دکتر رحمانی 
افزود: آمار 

افزایشی تولیدات 
در سایر اقلام 
از جمله مس، 
آلومینیوم و ... 

کاملاً چشمگیر 
است.در تعداد 

شهرک ها، نواحی و 
واحدهای صنعتی، 

معدنی و تجاری 
و همچنین در 

گام های برداشته 
شده برای 

خودکفایی کشور 
نیز شاهد تحولات 

عظیمی هستیم 
که به توسعه 

کشور طی این 
سال ها انجامیده 
و ضرورت دارد 

که این موارد به 
اطلاع دقیق مردم 

کشورمان برسد.
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اســماعیلی گفــت: من رئیــس کمیته معدن 
کمیســیون صنایع مجلس، رئیس فراکســیون 
معدن و صنایع معدنی، ناظر مجلس در شورای 
معادن، رئیس دبیرخانه شــورای تعامل دولت 
و مجلــس در صنایع معدنی و رئیس ســازمان 
صنایع معدنی ایران بوده ام.وی خاطرنشان کرد: 
دکترایم را در رشته تخصصی معدن در سال 80 
دریافت کرده و هم اکنون اســتاد تمام دانشگاه 
تهران هستم؛ ضمن  اینكه در سوابقم نفر سوم و 
نفر هفتم دانشمندان جهان اسلام در رشته های 
علوم پایه را دارم و با توجه به سوابق و تخصصم 
می توانم در معاون امور معادن و صنایع معدنی 

وزارت صمت تاثیرگذار باشم.
گفتنی اســت وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
چهار ماه قبل خواستار حضور دکتر اسماعیلی 
در وزارت صمت برای قبول مسئولیت معاونت 
امور معادن و صنایع معدنی شــده بود، اما وی 
نپذیرفــت و موکول به اتمام دوره دهم مجلس 
کرد. در همین راستا اخیرا دکتر سرقینی معاون 
امور معادن پیشین به سمت مدیرعامل شرکت 
آســكوتك منصوب و انتصاب فــرد جایگزین 
ضــرورت یافت. به همین دلیل با درخواســت 
وزیر صمت و موافقت هیات رئیسه مجلس؛ در 
واپسین روزهای عمر مجلس یازدهم اسماعیلی 
از نمایندگی مجلس اســتعفا داد تا ســكاندار 

بخش مهم معدن و صنایع معدنی کشور شود.
اســماعیلی درباره نظام مهندسی معدن پس 
از شــروع بــه کارش در معاونت معدنــی نیز 
توضیح داد: در شــورای مرکزی نظام مهندسی 
فعالیت خود را همزمــان ادامه می دهم، اما در 
نهایت با تصمیم شورا دو گزینه به وزیر صمت 
برای ریاست نظام مهندسی معرفی و با تصمیم 
رئیس  جمهوری حكم ریاســت برای یك نفر از 
آنها صادر می شــود.وی ابراز امیدواری کرد: در 
معاونت معدنی وزارت صمت که دارای اهمیت 
بسیار بالایی برای حاکمیت و بخش خصوصی 
است؛ مســائل به گونه ای پیش برود که شاهد 
رونق تولید از طریق حمایت از بخش خصوصی 

باشیم.

سخنان اسماعیلی در جلسه را  ی گیری 
استعفایش در مجلس شورای اسلامی

اسماعیلی در جلسه علنی 8 بهمن ماه مجلس 
شورای اســلامی در تشــریح دلایل استعفای 
خــود از نمایندگی مجلس بــه منظور تصدی 
در معاونت امــور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: از وزیر صمت و 
مسئولان برای حمایت و هیات رئیسه مجلس 
به ویژه دکتر علی لاریجانی که موضوع استعفا را 
در دستور کار مجلس قرار دادند؛ تشكر می  کنم.

نماینده مردم سروستان، کواروخرامه در مجلس 
شورای اسلامی افزود: همچنین از مردم حوزه 
انتخابیه کــه در دو دوره متولی به من اعتماد 
کردند؛ تشــكر می کنم. در دوره اول با 33 هزار 
رأی از مجمــوع 99 هزار رأی و در مرحله دوم 
با ٥7 هزار رأی از مجموع یكصد هزار رأی من 
را به عنوان نماینده خود انتخاب کردند و امروز 
اگر از لحاظ حقوقی شــخصیتی داریم؛ مدیون 
مردمی اســت که زمینه حضور من را برای دو 

دوره متوالی مجلس فراهم کردند.
وی ادامه داد: علت اســتعفای من پیشــنهاد 
وزیر صمت بــرای پذیرش معاونت امور معادن 
و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بود.این نماینده مردم در مجلس دهم در تشریح 
ســوابق تحصیلی و کاری خود گفت: لیسانس، 
فوق  لیسانس و دکتری زمین  شناسی با گرایش 
معدن دارم و در سال 80 مدرک دکتری را اخذ 
کردم و در سال 89 در کمترین فاصله موفق به 
اخذ درجه استاد تمام و پروفسوری در دانشگاه 
تهران شــدم و در حال حاضر هم اســتاد تمام 

دانشگاه تهران هستم.
اســماعیلی یادآورشــد: پیش از نمایندگی دو 
مرتبه یك  بار به عنوان نفر ســوم و یك بار نفر 
هفتم دانشمندان جهان اســلام در علوم پایه، 
 ISI مجموعه مقالات لیســت شده در فهرست
معرفی شدم و طی مدتی که در مجلس حضور 
دارم؛ در هــر دو دوره بــه عنوان رئیس کمیته 
معــادن و صنایع معدنی کمیســیون صنایع و 
معادن، رئیس فراکسیون معدن و صنایع معدنی، 
ناظــر مجلس در شــورایعالی معــادن، رئیس 

دبیرخانه تعاون مجلس و دولت در بخش معدن 
و رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران در 

بخش های تخصصی مشغول فعالیت بودم.
دکتــر  فعالیــت  زمــان  در  داد:  ادامــه  وی 
شریعتمداری در وزارت صمت؛ ریاست دبیرخانه 
را بر عهده گرفتم که تهیه نقشــه راه معدن و 
صنایع  مدنی ایران و برنامه ٤ ساله صمت از سال  
١397 تا ١٤00 مورد توجه قرار گرفت و بیش 
از ٤0 نماینــده در تدوین نقشــه راه همكاری 
کردند که در نهایــت در 72 بند کاملًا اجرایی 
مصوب و به وســیله وزیر وقت ابلاغ و اجرا شد. 
دکتر لاریجانی در این نقشــه راه گفت که کار 
بسیار خوبی انجام دادید و باید مكانیزمی برای 

پیگیری و نظارت تهیه شود.
اسماعیلی همچنین افزود: امروز این نقشه راه؛ 
تنها نقشه  ای است که در بین تمام وزارتخانه ها 

به شكل عملیاتی وجود دارد.
گفتنــی اســت بعــد از رای موافــق مجلس 
بــه اســتعفای اســماعیلی؛ علــی لاریجانی 
رئیس مجلــس گفت : آقای اســماعیلی همكار 
خــوب و فعال مجلس بوده کــه امیدواریم در 

مسئولیت جدید موفق باشد.

معاون جدید صنایع  معدنی را بهتر بشناسید
داریوش اســماعیلی که در سابقه خود ریاست 
کمیته معدن و صنایع معدنی و نائب رئیس اول 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
دارد رسما با استعفا از نمایندگی مجلس و تغییر 
ریل؛ سوار بر قطار دولت شد.داریوش اسماعیلی 
نماینده مردم خرامه، سروســتان، کوار در ادوار 



Jahane Madan

Jahane Madanماهنامه جهان معدن  شماره سی وهفتم  بهمن 98 

11

نهم و دهم مجلس شــورای اسلامی، و اســتاد زمین شناسی 
دانشــگاه تهران است. اسماعیلی در ســال ١3٤٥ در روستای 
ســجل آباد شهرستان خرامه متولد شــد. اسماعیلی بهمن ماه 
98 و با هدف تصدی ســمت معاونــت صنعت و معدن وزارت 
صمت از سمت نمایندگی مجلس استعفاء داد و نامزد انتخابات 
مجلس یازدهم نشد.اسماعیلی در انتخابات سال 90 به عنوان 
نماینده مردم خرامه، سروســتان و کــوار به مجلس راه یافت. 
اســماعیلی برای دومین بار در انتخابات هفتم اســفند 9٤ به 
مجلس راه یافت و در نهایت در تاریخ 8 بهمن ١398 به جهت 
پذیرش پست معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت 

از نمایندگی مجلس استعفا داد.

سوابق علمی و دانشگاهی
داریوش اســماعیلی عضو هیأت علمی دانشكده علوم دانشگاه 
تهران و اســتاد تمام این دانشــگاه اســت. وی دارای دکترای 
زمین شناســی با گرایش معدن است.اسماعیلی تاکنون استاد 
راهنمای ١0 دانشجوی دکتری )فارغ  التحصیل( و بیش از ٥0 
دانشــجوی کارشناسی ارشــد )فارغ   التحصیل( بوده و بیش از 
 )ISI( ١00 مقاله تخصصی در مجلات علمی معتبر بین المللی

و علمی پژوهشی داخلی دارد.

سوابق اجرایی
از جمله ســوابق اجرایی اسماعیلی می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
١( نماینده دوره نهم و دهم مجلس شورای اسلامی

2(  رئیــس دبیرخانه تعامل دولت و مجلس در بخش معدن و 
صنایع معدنی از دی ماه 96 تاکنون

3( رئیس کمیته معدن و صنایع معدنی
٤( نائب  رئیس اول کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 

اسلامی
٥( ناظر مجلس شورای اســلامی در شورایعالی معادن در دور 

نهم
6( رئیــس فراکســیون معــدن و صنایع معدنــی مجلــس 

شورای اسلامی در دور دهم
7( مشاور رئیس و مدیرکل خوابگاه های دانشگاه تهران )کوی 

دانشگاه(
8( قائم مقام معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه تهران

9( مدیرکل دانشجویان شاهد و ایثارگر دانشگاه تهران

استعفا از نمایندگی مجلس
بر اســاس این گزارش شش بهمن 98 رسانه ها از اعلام وصول 
استعفای اسماعیلی نماینده مردم سروستان، کوار و خرامه خبر 
دادند. بر اساس اطلاعات بیشــتر این خبر دکتر رضا رحمانی 
وزیر صنعت از مدت ها پیش خواســتار حضور وی برای تصدی 
ســمت معاونت امور معادن و صنایع معدنی شده بود. به همین 
دلیل اســماعیلی در انتخابات مجلس یازدهــم ثبت نام نكرد 

وخواستار استعفا شد.

موافقت با استعفاء
در جلسه علنی سه شنبه 8 بهمن 98 مجلس شورای اسلامی 

نماینــدگان با ١67 رأی موافق، 9 رأی مخالف و 3 رأی ممتنع 
از مجموع ١9٤ نماینده حاضر در جلســه با استعفای داریوش 
اسماعیلی نماینده مردم سروستان برای حضور در معاونت امور 
معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت موافقت 
کردند.حال با رفتن دکتر سرقینی و تغییر یكی از معاونان مهم 
بــا توجه به برنامه های وزارت صمت بــرای فولادی ها و غیره؛ 
باید دید برنامه ها و عملكرد اســماعیلی در این صمت چگونه 

خواهد بود؟ 

نخستین بخشنامه وزارت صمت در دوره معاونت جدید
در همین راســتا پس از دو جلسه مهم دکتر اسماعیلی معاون 
جدید امور معادن و صنایع  معدنی وزارت صمت با فولادســازان 
و تولیدکنندگان آهن  اسفنجی؛، این وزارت نخستین بخشنامه 
خود در دوره جدید را صادر و طی آن فروش آهن اســفنجی به 

تجار را ممنوع اعلام کرد.

ممنوعیت فروش آهن اسفنجی به تجار 
در این بخشــنامه که خطاب بــه کارخانجات عرضه  کننده 
آهن اسفنجی در بازار صادر شــده؛ آمده است: »به منظور 
حمایت از تولید و اطمینان از تامین مواداولیه کارخانجات 
تولیدی؛ از این تاریخ فروش آهن  اسفنجی تنها به واحدهای 
تولیدی که مصرف  کننده واقعی این محصول هستند و تنها 
متناسب با ظرفیت حقیقی تولیدی هر یك از واحدها مجاز 
هســتند؛ لذا فروش آهن  اســفنجی به سایر افراد حقیقی و 
حقوقی ممنوع اســت و در صورت دریافت گزارش خلاف 
دســتورالعمل فوق مســئولیت موضوع متوجه شــخص 
مدیرعامل بوده و برابر قوانین ومقررات مربوطه با وی برخورد 

خواهد شد.«
شایان ذکر است این تصمیم در جلسه اخیر اسماعیلی معاون 
جدید وزارت صمت با تولیدکنندگان آهن اســفنجی مطرح 

شده بود.

 اسماعیلی گفت:
 در شورای مرکزی 

نظام مهندسی فعالیت 
خود را همزمان ادامه 

می دهم، اما در نهایت 
با تصمیم شورا 

دو گزینه به وزیر 
صمت برای ریاست 

نظام مهندسی 
معرفی و با تصمیم 

رئیس  جمهوری حکم 
ریاست برای یک نفر 
از آنها صادر می شود.

در معاونت معدنی 
وزارت صمت که 

دارای اهمیت بسیار 
بالایی برای حاکمیت 

و بخش خصوصی 
است؛ مسائل به 

گونه ای پیش برود 
که شاهد رونق تولید 

از طریق حمایت 
از بخش خصوصی 

باشیم.
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گردهمایی رؤســای ســازمان های صنعــت،  معدن 
و تجارت کشــور با مرور چگونگــی تامین و توزیع 
مایحتاج مردم در روزهای آخر سالجاری برگزار شد. 
در این نشست دکتر رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کــرد: حفظ وضعیت موجود تولید و 
اشــتغال و سایر برنامه ها از جمله برنامه های اساسی 
این وزارتخانه محسوب می شود. همچنین هماهنگی 
مسائل سازمان های صمت استان ها در سطح کلان و 

وزارتخانه در این گردهمایی باید انجام شود.
دکتر رضا رحمانی در ایــن گردهمایی افزود: امروز 
باید همگرایی و اتحاد ایجاد شــود؛ چراکه انســجام 
خانــواده بــزرگ صنعت، معدن و تجــارت ضروری 
اســت. به گفته وی وزارت صمت در حل بســیاری 
از مشــكلات کشور می تواند مؤثر واقع شود؛ لذا باید 
وقت بگذاریم و تدبیر کنیم و این یك فرصت اســت.  
بعــد از اتفاقات اخیر باید ارزیابی کاملی از حوزه های 
تولید، توزیع و تامین مایحتاج عمومی مردم و تامین 
مواداولیه داشته باشیم.وی در ادامه به شرایط موجود 
در کشور اشاره  کرد و افزود: حتی اگر شرایط سخت تر 
از این هم شــود؛ باز امكانــات و ظرفیت های لازم را 
بــرای عبور از موقعیت حاضر داریــم. مهم اعتقاد و 
باورمندی ماســت و باید به این باور برســیم که ما 
می توانیم. امروز پست، مقام و حقوق اولویت نخست 
مدیران ما در حوزه صنعت، معدن و تجارت نیست؛ 
بلكه کار و مســئولیت ما در این شــرایط از جهات 
مختلف دارای اهمیت ویژه ای است.دکتر رحمانی در 
ادامه به ظرفیت های فعال  شــده در این بخش اشاره 
کرد و افزود: ظرفیت های فعال شده ای داریم که باید 

بیش از این تقویت شــوند. شرایط برای کار کردن و 
رشدوپیشرفت هرچه بیشتر مناسب است.

معاون امــور بازرگانی داخلــی وزارت صمت نیز در 
ادامه این نشســت فروش فوق العاده و  نمایشگاه های 
عرضه مســتقیم را از برنامه های این وزارتخانه برای 
تنظیم بازار شــب عید اعلام کرد. رئیس ســازمان 
حمایــت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز اعلام 
کرد که دســتورالعمل قیمت گذاری برای ایام پایانی 
سال به استان ها ابلاغ شده است. عباس تابش رئیس 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در 
بخش دیگری از سخنانش گفت: با احتساب بازرسان 
اصنافغ ٤300 بازرس داریم و تفاهمنامه ای با بسیج 
اصناف داریم که تعداد بازرس ها دو برابر خواهد شد.

7 روش جدید تامین مالی تولید
همچنین چگونگی تامین مالــی بنگاه های تولیدی 
از موضوعات مطرح شــده در این نشســت بود. به 
گفتــه معــاون طرح وبرنامــه وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت این وزارتخانــه به منظــور تامین مالی 
بنگاه های تولیــدی 7 روش جدیــد تامین مالی را 
در دســتور کار خود قرار داده اســت تا با این روش 
مشــكل مالی بنگاه های تولیدی برطرف شود. سعید 
زرنــدی گفت: وزارت صمت ســال 98 را با 7 محور 
و 3٤ پروژه شــروع کرد و سعی شد متناسب با این 
برنامه ها برش های اســتانی را لحاظ کنیم و ســعی 
داریــم به گونه ای  برنامه ریــزی کنیم که واحد های 
راکــد و نیمه  تعطیل را احیاء کنیم   و به چرخه تولید 
برگردانیم. معاون طرح وبرنامه وزارت صمت همچنین 

افزود: هدف گذاری کردیم امسال به  صورت مشترک 
با دیگر معاونت ها 2 هزار واحد صنعتی را احیاء کنیم 
و به دنبــال هدایت و افزایش بهره وری ســرمایه ها 
بــه  عنوان یك موضوع ویژه هســتیم.زرندی با بیان 
اینكه در تفویــض اختیارات دو محور انجام شــده 
اســت، افزود: این محورها شامل تفویض به استان ها 
و تشــكل ها بوده اســت  که در خصوص استان ها در 
حال جمع بندی   نهایی  هســتیم. سیاست وزارتخانه 
این اســت که در این خصوص توجه بیشتری شود. 
وی اعلام  کرد: در گام اول 7 محور موضوع در راستای 
تفویض اختیارات به اســتان ها ابلاغ شده است و در 

١٤ استان از خرداد ماه شروع می شود.
معاون طرح وبرنامه وزارت صمــت ادامه داد: صدور 
جواز تاســیس و  نحوه طرح پرونده ها در ســتادهای 
تسهیل؛ گام نخست در همكاری با خانه های صمت 
استان هاســت. احــداث و راه انــدازی برخی صنایع 
از جملــه فولاد و خودرو بایــد طبق ارزیابی دقیق و 

مبتنی بر یك اصول خاص دنبال شود.
بــه گفته زرندی 970 شــهرک صنعتــی داریم که 
اولویت ســرمایه گذاری در این شهرک هاست. معاون 
طرح وبرنامــه وزارت صمت گفت: نــگاه به اصناف و 
صنعت در برنامه های سال آینده در صدر برنامه های 
وزارت صمت اســت. وی با بیــان اینكه برای تامین 
نقدینگــی مورد نیاز واحدها نباید محدود به بانك ها 
باشــیم، گفت: ١2 اســتان کم برخوردار و محروم را 
انتخاب کرده ایم و اولویت پیگیری امور توسعه ای آنها 
در 6 محور ویژه در دستور کار قرار دارد که مجموعا 

32 طرح در این ١2 استان در حال پیگیری است.

درگردهمایی رؤسای سازمان های صنعت،  معدن و تجارت کشور تاکید شد؛

ضرورت ارزیابی دقيق از شرایط توليد
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وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشــیه بازدید از 
یكی از واحدهای تولیدی در اســتان چهارمحال 
و بختیاری با اشــاره به اینكه بخشی از مشكلات 
مطرح شــده از ســوی مدیران واحدهای تولیدی 
نشــاندهنده آن اســت که واحدهــای صنعتی با 
چالش هایــی در حوزه تامیــن مواداولیه از طریق 
بــورس کالا، تامین نقدینگــی موردنیاز واحدها و 
نرخ بهره بالای سود بانكی و مواردی از این دست 
روبه رو هســتند، عنوان کرد: در برخی شاخص ها؛ 
برخی تكانه های اقتصادی در مقاطع مختلف سال 
روند ســرمایه گذاری در بخش صنعــت را دچار 
اختلال می کند که در این راســتا باید راهی برای 
هدایت سرمایه های سرگردان و همچنین کاهش 
نرخ سود بانكی در راستای سوق دادن سرمایه های 

موجود به سوی تولید پیدا کنیم.
دکتر رضا رحمانی گفت: روند جاری عرضه کالا در 
بورس با چالش های مختلفی مواجه شده است و 
در موارد متعددی بنا به درخواست تولیدکنندگان 
پیگیر مســائل هستیم که امیدواریم این روند چه 
در عرضــه کالا و چه در عرضــه مواداولیه مورد 
بازبینی اساســی قــرار گیرد.وی اضافــه کرد: با 
توجه به این مسائل پیشنهاد دادیم تامین برخی 
مواداولیه از سیســتم مچینگ برای مصرف کننده 
دائمی انجام شــود و مشــتریان غیردائمی نیز از 
طریق کشــف قیمت تامین شــوند.وزیر صنعت، 
معدن و تجارت افــزود: با وجود تعریف ماموریت 
برای بررســی تمامی چالش های پیش  روی حوزه 
صنعت در بخش بورس کالا؛ برای حل مشــكلات 
حتی حاضریم پیشنهادهای لازم را به جلسه سران 
قوا ارائه دهیم؛ چراکه دلالی و واســطه گری یكی 
از مشــكلات ما در این حوزه است.دکتر رحمانی 
اعلام  کرد: برای بازبینی در شــرایط موجود و در 
روند عرضه کالا در بورس کالا دادســتانی و سایر 
دســتگاه های نظارتی نیز اعــلام آمادگی کردند 
و امیدواریم به شــرایط بهینــه در این خصوص 
دســت پیدا کنیم.وزیر صمــت در ادامه افزود: از 
تمامی پیشــنهادات و مشورت صاحبنظران حوزه 
صنعت، تولید و حتی بازار اســتقبال می کنیم. در 
همین راســتا آمادگی خود را بــرای همكاری با 
استارت آپ ها برای اصلاح نظام توزیع کالا نیز اعلام 
می کنیم و امیدواریم به نتایج خوبی از این مسیر 
دســت یابیم. وی در خصوص دغدغه صنعتگران 
در خصــوص مالیات ارزش  افزوده نیز گفت: قانون 

مالیات ارزش افزوده هم  اکنون در مجلس شــورای 
اسلامی در حال بررســی و تصویب نهایی است.

دکتر رحمانی افزود: در سه موضوع ساخت  داخل، 
قاچاق کالا و رانت ملاحظه ای در قبال هیچ فردی 
ندارم و مطمئن باشید اگر موردی وجود داشته و 

بنده مطلع شوم؛ حتما برخورد می کنم.

 نساجی و پوشاک 
در میان اولویت های توسعه ای

وزیر صنعت، معدن و تجــارت در ادامه در بازدید 
از دو بنگاه مرتبط با صنعت پوشــاک و نســاجی 
نیــز عنوان  کرد: نســاجی و پوشــاک جزء صنایع 
مادر در کشــور به شمار می آیند و به  طور تاریخی 
کشــورمان در این صنعــت دارای مزیــت بوده 
اســت.دکتر رحمانی افزود: در این خصوص بازار 
مصرف قابل  توجهی چه در داخل کشــور و چه در 
کشورهای اطراف و همســایه در حوزه نساجی و 
پوشاک داریم؛ بنابراین این حوزه جزء برنامه های 
ویژه و اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در ســالجاری است که در ســال پیش رو نیز این 
برنامه حمایتــی تداوم خواهد داشــت. وی ادامه 
داد: هرگونه فعالیت و توســعه در حوزه نساجی و 
پوشاک مورد حمایت ویژه ماست و هم اکنون طرح 
توسعه نساجی و پوشاک در روستاها در دستور کار 
قرار دارد و ٥ اســتان به  عنــوان پایلوت این طرح 
انتخاب شدند که چهارمحال وبختیاری نیز یكی از 
همین استان هاست.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفــت: با دریافت هرگونه اطلاعاتی مبنی بر تولید 

داخلی یك کالای وارداتی منوط به رعایت کیفیت 
و میــزان نیاز؛ به  طور حتم با ایجاد ممنوعیت ها و 
محدودیت های تعرفه ای روند ورود کالاهای مشابه 

خارجی را مدیریت خواهیم کرد.
دکتر رحمانــی گفت: یقینا بــا تعصب خاصی در 
خصــوص کالاهای تولید داخــل و حمایت از آنها 
تصمیم گیــری و اقدام می کنیــم؛ چراکه این مهم 
فرصت مناســبی برای اشــتغالزایی در کشور و در 
راســتای منویات مقام معظم رهبری اســت. وی 
تصریح  کرد: ایــن موضوع جزء برنامه های راهبردی 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت اســت که هر جا 
در کشــور واحدی بتواند کالایی بــه میزان کافی 
و کیفیت مناســب کالایــی تولید و بــازار داخل 
را تامین کنــد؛ حتما با اطلاع همــكاران بنده در 
ســازمان های صمت اســتان ها و خود وزارتخانه از 
طریق مكاتبه اقدام مقتضی را برای کنترل واردات 
انجام می دهیم.وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
در همین راســتا هم  اکنون مرکز ساخت داخل در 
وزارتخانه تاسیس شــده است و همه ارکان وزارت  
صمت بسیج شــده اند تا از نهضت ساخت داخل با 
تمام وجود حمایت کنند و جای خوشــحالی است 
که امــروز یكی از واحدهای مورد افتتاح در صنایع 
نســوز ظرفیت کاهش ارزبــری بالغ بر 2٥ میلیون 
یورو برای کشور را فراهم کرده است. دکتر رحمانی 
در خصوص برنامه های وزارت صمت برای توســعه 
صادرات غیرنفتی نیز افزود: در ســالجاری یكی از 
محورهای هفتگانه برنامــه وزارت صمت توجه به 
توسعه صادرات غیرنفتی بوده است و خوشبختانه 
با توافقات انجام شده از محل منابع صندوق توسعه 
ملی 2 هــزار میلیارد تومــان و همچنین از محل 
منابــع خود بانك ها 2 هزار میلیارد تومان دیگر نیز 
با نرخ ســود ١٤/٥ درصد به شرکت های صادراتی 
اختصاص داده شــده اســت. وی اعــلام کرد: این 
موضوع به اطلاع همه تشكل های بخش خصوصی و 
فعالان اقتصادی این حوزه رسانده شده است؛ تنها 
معذوریت ما در صادرات برخی اقلام کالایی ضروری 
مورد نیاز بازار کشــور و مورد مصرف روزانه مردم 
است و درخواست کردیم تا در مورد این اقلام تعهد 
صادراتی ایجاد نشود و در خصوص مازاد تولید انواع 
محصولات صنعتی ومعدنی و فرآورده های کشاورزی 
ظرفیت های بسیار خوبی برای صادرات به کشورهای 
همسایه و سایر کشورهای هدف صادراتی داریم که 

حتما باید مورد توجه جدی قرار گیرد.

دکتر رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:

جراحی در بورس کالا الزامی برای قطع دلالی
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 معــاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت گفت:
 ٤ هزار میلیارد تومان منابع جدید برای پرداخت 
تســهیلات ســرمایه در گردش در قالب بسته 
حمایت از واحدهای تولیــدی صادراتی در نظر 

گرفته شد.
ســعید زرندی در جلســه کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید استان یزد اظهارداشت: موافقتنامه ای 
بیــن  وزارتخانه هــای اقتصادودارایــی و صمت و 
سازمان برنامه وبودجه امضاء و با امضاء معاون اول 
رئیس  جمهور به همه دستگاه های ذیربط ابلاغ شد.
وی عنوان  کرد: بر اســاس این موافقتنامه بســته 
حمایــت از واحدهای تولیــدی صادراتی در نظر 
گرفته شــد کــه در قالــب این بســته صندوق 
توســعه  ملی 2 هزار میلیارد تومــان برای حمایت 
از صنایــع در نظر گرفته اســت و معادل این رقم 
نیز توسط 7 بانك سپرده گذاری و به صنایع واجد 

شرایط پرداخت می شود.
زرندی بیان  کرد: در مجموع ٤ هزار میلیارد تومان 
منابع جدید برای حمایت از صنایع در نظر گرفته 
شــد که میانگین سود این تسهیلات ١٤.٥ درصد 
اســت و تنها برای ســرمایه در گردش پرداخت 
می شود.معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت افزود: برای پرداخت این تسهیلات سهمیه 
و تفكیك استانی نداشــته ایم و واحدها به صورت 

شناور می توانند این تسهیلات را جذب کنند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به 
اینكه طی ســال های اخیر شوک های متعددی بر 
پیكره اقتصاد کشور وارد شــد و صنعت کشور را 
به شــدت دچار مشــكل کرد، یادآورشد: بنابراین 
برای کاهش مشــكلات صنایع تسهیلات مختلفی 

از جمله تسهیلات تبصره ١8 در نظر گرفته شد.
زرندی بــا انتقاد از عملكرد برخــی بانك ها برای 
پرداخت تسهیلات تبصره ١8 به صنایع ادامه داد: 
بــرای پرداخت تســهیلات تبصــره ١8 پول در 
بانك هــای عامل )هفت بانــك( از محل صندوق 
توســعه  ملی ســپرده گذاری شده اســت که عدم 
همكاری بانك ها برای پرداخت تسهیلات قابل قبول 
نیست.وی در ادامه افزود: ١0 هزار میلیارد ریال از 

صندوق توسعه  ملی و ١0 هزار میلیارد ریال نیز از 
طریق بانك ها برای پرداخت تسهیلات تبصره ١8 
به صنایع اختصاص یافته که 3 هزار و 900 میلیارد 
ریال از محل صندوق واریز شــده و هزار میلیارد 
ریال دیگر نیز قرار بود تا آخر بهمن ماه به حساب 
بانك ها واریز شــود؛ بنابراین پول از طرف صندوق 
توســعه  ملی در بانك ها سپرده گذاری شده و عدم 

پرداخت تسهیلات به صنایع هیچ توجیهی ندارد.
معــاون طرح  وبرنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تصریح  کرد: اینكه برخی بانك ها اعلام کرده اند که 
تسهیلات بازســازی و نوسازی از محل تبصره ١8 

ندهند؛ به هیچ  عنوان قابل  قبول نیست.
زرندی خاطرنشــان  کرد: تمام فرآیند پرداختی به 
استان ها تفویض شــده و با تائید رئیس کارگروه 
تسهیل که استاندار است؛ تسهیلات قابل پرداخت 
اســت.وی یادآورشــد: 73 درصــد مراجعاتی که 
به ستاد تســهیل از ابتدای تشكیل تاکنون شده؛ 
موضوع تامین مالی است. بنابراین باید نگاه جدید 

به این مقوله داشــته باشــیم؛ در غیر این صورت 
مشكل برطرف نخواهد شد.

زرندی ادامه داد: با کمك فعالان تامین ســرمایه؛ 
شرکت ها را به سمت دنیای جدیدی سوق خواهیم 
داد. اکنون هفت روش نوین در دســت بررســی 
است که فقط یكی از آنها بورس است و روش های 
جدید دیگر برای تامین منابع به سرمایه گذاران و 
واحدهــای تولیدی و صنعتی آموزش داده خواهد 
شد. وی در بخش دیگری از سخنان خود اعلام  کرد: 
واحدی که بازار نداشته باشد؛ نباید حمایت شود. 
معتقدیم واحدی باید مورد حمایت قرار گیرد که 
یا بازار داشــته باشد یا امكان صادرات؛ در غیر این 

صورت تسهیلات را هدر می دهد.
زرندی درباره صنایع معدنــی نیز گفت: فولادخام 
)میانی( با 20 میلیون تن 6.8 درصد، ســیمان با 
٥١.2 میلیون تن ١2.2 درصد، کاتد مس با 207.8 
هزار تن 3.١ درصد، لوازم خانگی )شامل تلویزیون، 
یخچال و فریزر و ماشین لباسشویی( با دو میلیون 

زرندی معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:

۴ هزار ميليارد تومان منابع جديد برای 
پرداخت تسهيلات به صنايع صادراتی
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و ١٤9.7 هزار دستگاه 7.8 درصد و محصولات پتروشیمی با 8.٤٥ 
میلیون تن ١.9 درصد رشــد تولید را ثبت کردند.وی افزود: امسال 
طی مدت یاد شــده ١2 محصول کاهش تولید داشــتند که روند 
کاهشی تولید این محصولات نسبت به 9 ماهه امسال بهبود یافته 
است.معاون طرح وبرنامه وزارت صمت همچنین تصریح  کرد: تولید 
انواع خودرو ســواری بــا 6١2 هزار دســتگاه ١8.8 درصد کاهش 
داشــت، اما روند تولید خودرو طی دو ماهه گذشته سرعت خوبی 
گرفته و تلاش ها این اســت که تا پایان ســال روند کاهش تولید 
خودرو متوقف شــود.زرندی اضافه  کرد: آمارها نشان می دهد طی 
١0 ماهه امســال تعداد پنج  هزار و 2١2 فقره پروانه بهره برداری با 
سرمایه گذاری ٤٤.٥ هزار میلیارد تومان و اشتغال 8١ هزار و 2٤٤ 
نفر صادره شــده است.به گفته وی مجوزهای صنفی صادر شده به 
339.٤ هزار فقره رســیده اســت. در همین راستا بخش معدن در 
مدت این گزارش شــاهد صدور تعداد ٥0٤ فقره پروانه اکتشــاف، 

289 فقره گواهی کشف و 333 فقره پروانه بهره برداری بود.

افتتاح ۴3۹ طرح صنعتی ومعدنی طی دهه فجر
معاون طرح وبرنامــه وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: در 
ایام الله دهه فجر امســال  ٤39 طرح صنعتی ومعدنی در سراســر 
کشور افتتاح می شــود.زرندی گفت: مجموع سرمایه گذاری انجام 

شده برای این طرح ها حدود ٥0هزار میلیارد تومان است.
وی در ادامه افزود: با راه اندازی این واحدهای صنعتی ومعدنی برای 

حدود 22 هزار و ٤00 نفر اشتغال مستقیم ایجاد خواهد شد.
معاون طرح وبرنامه همچنین گفت: در دهه فجر امســال عملیات 
اجرایی ١0 طرح بزرگ آغاز می  شــود کــه برای اجرای طرح ها در 
مجموع سرمایه گذاری حدود 8٥00 میلیارد تومان نیاز خواهد بود. 
وی همچنین افزود: با تكمیل این طرح ها اشتغالزایی حدود 2 هزار 
نفر در بخش صنعت ومعدن ایجاد خواهد شــد.معاون طرح وبرنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: از میان طرح های آماده افتتاح 
7٤ طــرح بزرگ و اصلی بخش صنعت ومعدن انتخاب شــده که با 
حضور مقامات  عالی کشور، وزیر صنعت، معدن و تجارت و معاونان 

وزارتخانه مراسم بهره برداری آن انجام خواهد شد.

تفویض بخشی از اختیارات صنعت ومعدن به استان ها
معــاون طرح وبرنامــه وزارت صنعــت، معدن و تجــارت و رئیس 
کمیسیون نظارت بر تشكل های صنعتی و معدنی همچنین گفت: 
هفت اختیار این وزارتخانه به ١2 خانه صنعت ومعدن در اســتان ها 
تفویض شده است.زرندی در حاشیه آغاز تفویض برخی اختیارات 
ایــن وزارت به خانه های صنعت، معدن و تجارت کشــور در تبریز 
گفت: در شــرایط تحریم بهتریــن روش مقابله؛ دادن اختیارات به 
بخش خصوصی و حمایت و اعتماد به آنهاست و تفویض اختیارات 
در راســتای همین موضوع اســت.وی بیان  کرد: دســتورالعمل و 
فرآینــد اجرایی این تفویض توســط خانه های صنعت کشــور در 
آذربایجان  شــرقی آغاز و همزمان در اســتان های خراسان رضوی، 
اصفهان، فارس، یزد، کرمانشاه، زنجان، گلستان، مازندران، کرمان 

و سمنان اجرا می شود.
زرندی افزود: در راستای سند چشم انداز ١٤0٤ و برنامه های دولت 
و وزارت صنعت، معدن و تجــارت برای کاهش حجم تصدی گری 

دولتــی و افزایــش چابكی و کیفیــت در خدمت رســانی و ارتقاء 
مشــارکت های مردمی در حوزه تولید و تجارت؛ برخی از اختیارات 

قابل واگذاری به خانه های صنعت و معدن استان ها تفویض شد.
وی ادامه داد: ارائه مشاوره در ارتباط با صدور مجوزهای تاسیس و 
توسعه داخل شهرک های صنعتی، همكاری، نظارت و ارائه پیشنهاد 
در خصوص تخصیص و توزیع ســوخت واحدهای صنعتی ومعدنی، 
برگزاری و مدیریت مراسم روز ملی صنعت ومعدن در سطح استانی 
و ملی با مشارکت ســایر تشكل ها، دعوت از نماینده خانه صنعت، 
معدن و تجارت در شورایعالی معادن و شورای معادن استان بدون 

حق رای با نظر شورا از جمله این اختیارات تفویض شده است.
زرندی اضافه     کرد: عضویت یكی از اعضای هیات مدیره خانه صنعت، 
معدن و تجارت استان ها در هیات مدیره شرکت شهرک های صنعتی 
اســتان، شناسایی واحدهای تولیدی مشكل دار و برگزاری جلسات 
کارشناسی برای بررسی مسائل مربوطه و معرفی به دبیرخانه ستاد 
تســهیل استان ها برای بررسی در ســتاد و دعوت از نماینده خانه 
صنعت، معدن و تجارت در کمیته ها، کمیسیون ها و جلسات مرتبط 
با بخش تولید توسط ســازمان صمت استان ها برای بهره مندی از 
نظرات بخــش خصوصــی در تصمیم گیری هــا، برنامه ریزی ها و 
سیاســتگذاری ها نیز از دیگر اختیارات تفویض شــده به خانه های 

صنعت کشور است.
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: 
شــرایط اقتصادی کشور در سالجاری شرایط ویژه ای بود و در واقع 
چند توفان سهمگین از ســر اقتصاد ایران گذشت و مشكلاتی که 

دشمنان برای اقتصاد ایجاد کرده بودند؛ برطرف شد.
زرنــدی ادامه داد: بــرای کمك به ادامه این روند و تســهیلگری؛ 
اقدامات یاد شده در دست اجراست، اما نباید فرهنگ بخشی نگری 
در کشــور و استان ها حاکم باشــد تا امور به راحتی انجام شود. بر 
همین اســاس به دنبال این هستیم تا مشكلات در داخل استان ها 

رفع شود و برای تحقق این نگرش دست استان ها را باز گذاشتیم.
وی همچنین با بیان اینكه باید ســایر ســازمان های مرتبط به جز 
وزارت صمــت نیز مثل بانك ها با بخــش صنعت ومعدن همكاری 
کنند، اظهارداشــت: گمــرک، تامین اجتماعــی، بانك ها، محیط 
زیســت و سایر نهادها با این بخش ها مرتبط هستند، اما در برخی 
سیاســت ها تناقض جدی وجود دارد.وی با بیان اینكه تســهیلات 
بانكی در اختیار واحدهای صنعتی وتولیدی قرار می گیرد، گفت: این 
تســهیلات به واحدهایی اختصاص دارد که بازار فروش و صادرات 

دارند و می توانند بدهی ها و اقساط بانكی را پرداخت کنند.
معــاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: برای 
کمــك به بخش صنعت، معدن و تجارت 3١ برنامه آماده شــده و 
٤900 میلیارد تومان ســپرده گذاری بانكی انجام شده و معادل آن 
را بانك آورده است. در این خصوص تاکنون پنج هزار و 60 ثبت نام 

برای تسهیلات انجام و 2 هزار و 2٥0 پرونده بررسی شده است.
زرندی افزود: برای ١3٥ واحد در آذربایجان  شــرقی پرونده تشكیل 
شــده که از این تعداد ١0٥ واحد بررســی و تنها ١8 مورد با 90 
میلیارد تومان جذب شده است که با ظرفیت بالای آذربایجان  شرقی 
در تناقض اســت.به گفته زرندی بر این اساس آذربایجان  شرقی در 
جذب تســهیلات رتبه 22 کشور را دارد و تنها توانسته ١9 درصد 

منابع تخصیص یافته را جذب کند.

در شرایط تحریم 
بهترین روش 

مقابله؛ دادن 
اختیارات به بخش 
خصوصی و حمایت 

و اعتماد به آنهاست 
و تفویض اختیارات 

در راستای همین 
موضوع است.
دستورالعمل و 
فرآیند اجرایی 

این تفویض 
توسط خانه های 
صنعت کشور در 
آذربایجان  شرقی 

آغاز و همزمان 
در استان های 

خراسان رضوی، 
اصفهان، فارس، 

یزد، کرمانشاه، 
زنجان، گلستان، 

مازندران، کرمان و 
سمنان اجرا می شود
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در ١0 ســالگی همایــش »چشــم انداز صنعت 
فولاد و ســنگ  آهن ایران با نگاهی بــه بازار«؛ دو 
طــرف متولیان بخش دولتــی و بخش خصوصی 
بر تســهیل صادرات در این حــوزه تاکید کردند. 
یك صدایی به  وجــود آمده در این همایش به این 
موضوع باز می گشت که تنها راه عبور از دور جدید 
محدودیت های بین المللی اعمال شده علیه ایران؛ 
به تسهیل قوانین ومقررات صادراتی باز می گردد و 
متولیــان این بخش باید در این خصوص گام های 

اساسی بردارند.
پادزهر تحریم

بر اســاس آمار اعلام  شــده؛ ایران با وجود اعمال 
محدودیت های جدید توانســته به صادرات ١0 تا 
١١ میلیــون تنی فولاد بــه ارزش ٥ میلیارد دلار 
دست پیدا کند. در این همایش همچنین بر کاهش 
مقــررات به منظور توســعه بازارهــای صادراتی و 
همفكری با انجمن های تخصصی نیز تاکید شد. بر 
اساس سند چشم انداز ١٤0٤ این نكته مورد توجه 

قرار گرفته که زمینه صادرات 20 میلیون تنی فولاد 
فراهم شــود؛ ضمن اینكه مصرف داخل نیز به 2٥ 
میلیون تن خواهد رسید.بر اساس آمارهای موجود؛ 
امسال به ظرفیت تولید 37 تا 38 میلیون تن فولاد 
می رسیم و میزان تولید نیز 26 میلیون تن خواهد 
بود. این اعداد و ارقام موجب شــد تا متولیان بخش 
دولتی بر این نكته تاکید کنند مســیری که برای 
فولاد ترسیم شده؛ درست است. چالش های صنعت 
فولاد آنجا قوت بیشتری می گیرد که سیاستگذاران 
در نظــر دارند تا افق ١٤0٤ ظرفیت تولید فولاد در 
کشور را به ٥٥ میلیون  تن برسانند. اما خلأ بازارهای 
صادراتی این چشم  انداز را با ابهامات و اما و اگرهایی 
همراه کرده است؛ به  طوری  که برخی از فعالان این 
بخش طی روزهای اخیر موضوع بازنگری طرح جامع 
فولاد با توجه به شــرایط کنونی را مطرح کرده اند 
تــا تولیدکنندگان فولاد با مــازاد تولید و انبارهای 
انباشته  شــده مواجه نشــوند.کمبود مواداولیه در 
آینده نزدیك از دیگر مواردی اســت که فعالان این 

بخــش به آن اذعان دارند و معتقدند در صورتی که 
چاره ای برای عبور از این مشكل اندیشیده نشود؛ به 
 طور حتم تولید با مشكل مواجه خواهد شد. از دیگر 
موارد مطرح  شده از سوی فعالان و تولیدکنندگان 
این بخش در برگیرنده تغییر تكنولوژی در صنعت 
فــولاد و روی   آوری به فناوری های روز دنیاســت.

متولیان و فعالان حوزه صنعت در دهمین همایش 
»چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن ایران با نگاهی 
به بازار«، علاوه بر بررسی چالش  های صنعت فولاد 
به  عنوان یكی از صنایع استراتژیك کشور؛ الزامات 
رسیدن به اهداف توسعه تا ١٤0٤ را بررسی کردند. 
صنعــت فولاد در طول تاریخ همواره به  عنوان یكی 
از پیشران  های صنعتی مطرح بوده؛ اما این صنعت 
پیشران چند سالی اســت با موانع بسیاری روبه رو 
شده است که با اعمال تحریم های جدید پیش بینی 
می شود این بخش با چالش های جدیدی نیز مواجه 
شــود؛ چالش هایی که بازار این بخش را نیز تحت 

تاثیر قرار خواهد داد.

در دهمین همایش »چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن ایران با نگاهی به بازار« بررسی شد؛

 الزامات رسيدن به اهداف 
توسعه صنعت فولاد تا ۱۴۰۴

چالش  های صنعت فولاد يکی از صنايع استراتژيک کشور
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مساله مهم اقتصاد ایران

علیرضا بختیاری مدیر مســئول گروه رســانه ای 
»دنیای اقتصاد« در مراســم افتتــاح این همایش 
گفت:  دهمین همایش چشم انداز صنعت فولاد و 
سنگ آهن ایران را در شرایطی برگزار می کنیم که 
بی سابقه ترین تحریم ها بر اقتصاد ایران تحمیل شده 
است. این تحریم های ضدانسانی که با راهبرد فشار 
حداکثری طراحی شده؛ هم اینك به اعتراف دوست 
و دشــمن از دســتیابی به هدف اصلی خود یعنی 
»مداوم ســازی بی ثباتی اقتصادی« در کشورمان 
بازمانده اســت.وی افزود: به همین دلیل شــاید 
مهمترین مساله پیش روی اقتصاد ایران این باشد 
که چگونه می توان ثبات نسبی سالجاری که پس 
از تكانه های شدید سال گذشته حاصل شده است 
را پایدار کرد. به گفته بختیاری تنها با پایدارسازی 
این ثبات اســت که می توان عوامل مخرب رشــد 
اقتصــادی را از محیط کســب و کار زدود یا اثر آنها 
را به حداقل ممكن کاهش داد و عوامل پیش برنده 
رشد را جایگزین آنها کرد. این »صورت مساله« که 
به  عنوان چالش اصلی اقتصاد کلان قابل طرح است 
و برای بخش ها و صنایع استراتژیك کشور اهمیت 
مضاعفی دارد؛ چراکه بر مبنای مطالعات انجام شده، 
افزایش تقاضا در بخش فلزات اساسی به ویژه فولاد 
در مقایسه با سایر صنایع تاثیر بسیار قابل توجهی 
بر خلق ارزش  افزوده در صنایع پایین دســتی خود 
دارد و بــه همین دلیل محرک مهمی برای تقویت 
رشــد اقتصادی محسوب می شــود. وی ادامه داد: 
برای مواجهه درســت و کارشناسی با این »صورت 
مساله«؛ نخســت باید حول شناخت دقیق تری از 
نحوه اثرگذاری »عوامل ضدثبات و مخرب رشــد« 
به اجماع رسید. این عوامل در یك دسته بندی کلی 
به دو منشاء خطاهای سیاستگذاری و تحریم های 
ظالمانه مربوط می شــوند. اگر طی   سال های بین 
تصویب برجــام تا خروج آمریــكا عامل خطاهای 
سیاســتگذاری نقش مهمتری داشت؛ در دو سال 
اخیر نقش عامل تحریم ها پررنگ تر شد و به همین 
دلیــل تمرکز روی ابزارهای سیاســتگذاری برای 
خنثی ســازی عامل تحریم به مساله اصلی تبدیل 

شده است.

سازوکار خنثی سازی اثر تحریم  ها
بختیاری با طرح یك ســوال اعلام  کرد: ســوال 
اصلی دهمین همایش چشــم انداز صنعت فولاد 
و ســنگ آهن ایران این اســت که آیــا ابزارهای 
سیاستگذاری هم اکنون در راستای خنثی سازی 
اثــر تحریم ها بــه  کار گرفته می شــود یا آنگونه 
که برخی از کارشناســان و فعــالان این صنایع 
اعتقــاد دارند؛ به گونه ای معكــوس از این ابزارها 
استفاده می شــود؟وی گفت: هدف این همایش 
کمــك به شــكل گیری یك گفتگــوی منطقی 
و کارشناســی حول این ســوالات اساســی بین 
متولیان، سیاســتگذاران، صاحبنظران و فعالان 
این صنعت برای وصول به یك تحلیل مشــترک 
و در نهایت اجماع روی راهكارهاست.مدیرمسئول 
گروه رســانه ای »دنیای اقتصاد« تاکیدکرد: آنچه 
مسلم است اینكه تحریم ها؛ محدودسازی تجارت 
خارجی کشورمان را هدف قرار داده است تا با از کار 
انداختن مهمترین محرک تولید در جهان معاصر 
یعنی »تقاضــای خارجی بــرای تولید داخلی«؛ 
ضربه اصلی را متوجه رشــد اقتصادی کند. با این 
پیش  فرض می توان به ارزیابی سیاســتگذاری ها 
پرداخت که آیا خروجی سیاســت های اقتصادی 
در راستای تسهیل صادرات به  عنوان موتور رشد 
عمل می کند یا در جهت عكس آن؟وی ادامه داد: 
فعالان اقتصادی به  ویژه در صنعت فولاد و معدن 
و نیز اکثر صاحبنظران و تحلیلگران اقتصادی بر 
این باورنــد که اگر طی ســال های بین برجام تا 
خروج آمریكا خطای بزرگ سیاســت ارزی عامل 
اصلی کاهش قــدرت رقابت پذیری تولید داخلی 
و تضعیف توان صادراتی بود؛ طی دو ســال اخیر 
پیامدهای ناشــی از تكانه شــدید ارزی در قالب 
بمبــاران مقــررات و آئین نامه هــای ناپایدار به 
عامل اصلی تبدیل شــده است. طنز تلخ اتفاقات 
دو ســال اخیر آن اســت که این مقررات بعضا تا 
مرحله ممنوع ســازی صادرات یعنی همان هدف 
تحریم های خارجی پیش رفته است یا در بهترین 
حالت قدرت برنامه ریــزی فعالان عرضه صنعت 
و تولید برای حضور موثرتــر در بازارهای جهانی 
را از آنان ســلب کرده و در نهایــت بازارهایی که 
با مشــقت های بسیار در طول سالیان متمادی به 
دست آمده؛ به راحتی واگذار شده است.بختیاری 
گفت: البته دغدغه های سیاستگذاران برای مهار 
روند کاهشی قدرت خرید مصرف کنندگان داخلی 
و جلوگیری از افت رفاه آنان قابل درک اســت، اما 
تجربه دو ســال اخیر برای چندمین بار ثابت کرد 
که راهكار آئین نامــه ای؛ کوچك ترین کمكی به 

حل این دغدغه ها نكــرده و فقط عوارض جانبی 
آن بر تولید و صادرات تحمیل شــده و این نتیجه 
عدم توجه به هشــدارهای کارشناســی است که 
راه مواجهــه با این دغدغه ها را اســتفاده صحیح 
از ابزارهای سیاســتگذاری می داند؛ نه تولید انبوه 
مقررات. بنابراین تدوین و به  روزرســانی نقشــه 
عملیاتی و اجرایی برای تحقق اهداف طرح جامع 
فولاد در گرو وصول به چارچوب فكری و تئوریك 

مواجهه با »صورت مساله« تعریف شده است.
بختیاری در ادامه گفت: در مبحث تولید؛ تولید 
٥٥ میلیــون تن فولاد در ســال ١٤0٤ نیازمند 
١60میلیون تن ســنگ  آهن اســت که برخی 
کارشناســان کمبــود حداقــل 30 میلیون تن 
سنگ  آهن را از مشكلات اساسی رسیدن به افق 
١٤0٤ و موضوع مهمی به منظور ممنوع کردن 
صادرات ســنگ آهن با شــعار عدم خام فروشی 
می دانند؛ در حالی  که دیگر کارشناسان و خصوصا 
متولیان تولید سنگ آهن فرصت بازارهای موجود 
و کســب درآمدهای ارزی برای کشور را در برهه 
کنونی مهمتر دانســته و از طرفــی دیگر عدم 
خام فروشــی را موضوع قابل تاملــی می دانند؛ 
به نحوی که با تولیــد ورق های فولادی یا حتی 
محصولات نهایی همچــون خودرو عملا فروش 
اسلب و بیلت نیز به نحوی خام  فروشی به حساب 
می آینــد.وی تاکیدکــرد: در مبحث صادرات بر 
مبنای طرح جامع فــولاد؛ در افق ١٤0٤ باید از 
مجموع ٥٥ میلیون تن فولاد تولیدی؛ حدود 3٥ 
میلیون تن در داخل کشور مصرف و 20 میلیون 
تــن از تولیدات صادر شــود. آخریــن بازنگری 
شــرایط اقتصادی نیز نشان می دهد که با توجه 
به شرایط فعلی در افق ١٤0٤؛ بین 2٥ تا ٥/27 
میلیون تن مصرف داخلی فولاد خواهیم داشت 
که در صورت دستیابی به ٥٥ میلیون تن تولید 
فولاد؛ حــدود 27/٥ میلیون تن مازاد بر مصرف 
داخلی خواهد بود که باید به بازارهای بین المللی 
صادر شود.مدیر مسئول گروه رسانه ای »دنیای 
اقتصاد« در جمع بندی صحبت های خود با بیان 
اینكه هدف از برگــزاری این همایش نیز ایجاد 
بستری برای ارائه نظرات مختلف از سوی اضلاع 
اصلی صاحــب دغدغه در این خصوص اســت، 
گفت: با اجماع روی این چارچوب نظری؛ تدوین 
نقشــه اجرایی برای عبور از چالش ها تســهیل 
می شــود و اطمینان داریم که مانند ســال های 
قبل برکات این هم اندیشــی ملی را در تصحیح 
سیاستگذاری ها و بهبود فضای کسب وکار در این 

صنعت شاهد خواهیم بود.
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راه تضمین رشد پایدار

ســروش فولادچی مدیر امــور همایش های گروه 
رســانه ای »دنیای اقتصاد« نیز در مراسم افتتاحیه 
گفت: فــولاد و صنایع مرتبط با آن چنان با زندگی 
روزمره مــا آمیخته اند که تصور جهــان بدون آن 
عملا ناشدنی است. اگر به زنجیره فولاد از معدن تا 
محصول نهایی بنگریم؛ حجم ارتباط آن در بخش 
امنیت اقتصادی، سیاســی و اجتماعی آن به حدی 
است که تصمیم گیری صحیح در آن می تواند رشد 
پایدار کشور را تضمین کند.وی افزود: وجود ذخایر 
معدنی غنی و نیز منابع انرژی در دسترس کشور اگر 
با نیروی کار متخصص به نحوی علمی و با تكیه بر 
دانش روز مدیریت شود؛ می تواند بستر گذار کشور 
از هجمه ناجوانمردانه قدرت های بدپیمان جهانی 
را فراهــم آورد.فولادچی در ادامــه با بیان اینكه بر 
اســاس برنامه ششم توسعه رشد بالای 8 درصد در 
بخش معدن و بیش از 9 درصد در بخش صنعت در 
نظر گرفته شده است، گفت: لازمه تحقق کامل این 
اهداف؛ نگرش صحیح در صنایع زیرســاختی نظیر 

صنعت فولاد و صنایع وابسته است.
ضرورت تسهیل صادرات

دکتر خداداد غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو 
هم در این مراســم با اشاره به دور جدید تحریم ها 
علیه کشــور گفت: بخش معدن و صنایع  معدنی 
کشــور از ســال گذشــته تاکنون پنــج نوبت با 
تحریم های آمریكا روبه رو شده که هدفش متوقف 
ســاختن صادرات ایران است. تحریم های جدید؛ 
صادرات ما را هدف قرار داده اســت. البته امسال 
بــا وجود تحریم هــا بین ١0 تــا ١١ میلیون تن 
صادرات فولاد بــه ارزش ٥ میلیارد دلار داریم که 
رقم قابل توجهی است و این امر نشان می دهد که 

دشمن نقطه قوت ایران را هدف قرار داده است.

رئیس هیات عامل ایمیدرو با تاکید بر اینكه راهی 
جز تسهیل صادرات نداریم، اظهارکرد: در شرایط 
بحرانی تحریم ها؛ تســهیل در صادرات باید مورد 
توجه قرار گیرد. در این شرایط تسهیل امور برای 
فعالان این حوزه برای رســیدن به اهداف مدنظر 
باید مبنــای کار قرار گیرد؛ همچنین انجمن های 
تخصصــی باید بیش از پیش بــه فكر اولویت ها و 
تصمیمات ملی باشــند. بر اساس سند چشم انداز 
١٤0٤ انتظــار می رود امكان صادرات 20 میلیون 
تن فولاد فراهم شود؛ ضمن اینكه 2٥ میلیون تن 
در داخل به مصرف خواهد رسید. در حال حاضر در 
دنیا نیز ٤00 میلیون تن ظرفیت مازاد وجود دارد.

وی در ادامــه افزود: بر اســاس آمارهای موجود 
امسال به ظرفیت تولید 37 تا 38 میلیون تن فولاد 
می رسیم و میزان تولید نیز 26 میلیون تن خواهد 
بود. این اعداد نشان می دهد مسیری که برای فولاد 
ترسیم شده؛ درست است. اما باید با تكنولوژی های 
جدید به سمت فولادهای خاص و سبك )در واقع 
با ارزش افزوده بالا( رفت. در همین راستا ایمیدرو 
در قبال توســعه این صنعت برنامه هایی دارد که 
این اقدامات اســتراتژیك است.دکتر غریب پور با 
بیان اینكه افزایش ســرمایه و توســعه بنگاه های 
بزرگ در شــمار رویكردهای اصلی ایمیدرو قرار 
دارد، گفت: تحقق این مهــم با تعریف طرح های 
توسعه توسط شــرکت ها که دارای توجیه باشد؛ 
عملیاتی خواهد شــد.وی در ادامه افزود: از جمله 
این طرح ها؛ اجرای طرح های توســعه شرکت ها 
از طریــق منابع داخلی خود شــرکت های تابعه و 
افزایش سرمایه آنهاست. در مدت اخیر دو افزایش 
سرمایه عظیم برای مس و فولادمبارکه داشته ایم. 
همچنین ســالجاری فولادمبارکه و شرکت  ملی 
صنایع  مس ایران بیش از یك میلیارد دلار افزایش 
سرمایه دادند که این امر برای گل گهر و چادرملو 
در ســال آینده اجرایی خواهد شــد. ایمیدرو به  
عنوان سیاســت کلیدی خروج منابع از شرکت ها 
را در برنامــه نــدارد؛ بلكه افزایش ســرمایه برای 
طرح های توجیهی را در دستور کار خود قرار داده 
است. این امر در درازمدت باعث اجرای طرح های 
توســعه واحدها خواهد شد. از سایر شرکت ها نیز 
می خواهیم موضوع افزایش ســرمایه برای توسعه 
را در دستور کار خود قرار دهند.وی ارزش بورسی 
20 شرکت فعال در بخش معدن و صنایع  معدنی 
که در لیســت تحریم ها معرفی شده اند را بالغ بر 
280 هزار میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: با توجه 
به شــرایط اقتصادی کشور و عدم توانایی بانك ها 
در تامین مالی؛ رویكرد تامین نیازهای شــرکت ها 

از محل سرمایه خودشان رویكردی درست است.
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به 
اقدامات ایمیدرو در بخش های اکتشاف و زیرساخت 
عنوان  کرد: مجموع عملیات های اکتشافی ایمیدرو 
بــه 6٥0 هزار کیلومتر مربع خواهد رســید.دکتر 
غریب پور ادامه  داد: این برنامه ریزی موجب شد تا به 
ذخایر قابل توجهی به ویژه در ایران  مرکزی دست 
پیدا کنیم. وی تصریح کرد: با اکتشــافات جدید و 
اجرای طرح احیاء و فعال سازی معادن کوچك؛ به 
 طور حتم ظرفیت تولید سنگ آهن کشور افزایش 
خواهد یافــت. علاوه بر این تامین ماشــین آلات 
و تجهیــزات در بخش حفاری نیــز ضرورتی در 
بخش معدن و صنایع معدنی اســت. در این زمینه 
ایمیدرو با مشارکت بخش خصوصی بستر تامین 
دســتگاه های حفاری نوین و تجهیزات جدید این 

حوزه را ایجاد خواهد کرد.
درخواست بخش خصوصی از دولت

دکتر بهرام شــكوری رئیس کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران نیز در ادامه این 
همایش سه درخواست خطاب به متولیان دولتی 
مطرح کرد. اول صدور بخشــنامه ها در راســتای 
رفــع موانع بخش معدن باشــد. دوم اینكه دولت 
در قیمت گذاری زنجیره فولاد دخالت نكند. سوم 
اصلاح سازوکار مدیریتی شرکت هایی که در قالب 
ســهام  عدالت واگذار شــده اند.وی در ادامه با ارائه 
گزارشی از وضعیت تولید فولاد در ایران گفت: بر 
اساس سند چشــم انداز 20 ساله کشور تولید ٥٥ 
میلیون تن فولاد تا ســال ١٤0٤ پیش بینی شده 
است. تولید فولادخام کشور در سال گذشته حدود 
2٥ میلیون تن ثبت شد. ظرفیت تولید فولادخام 
کشور تا انتهای سال گذشته حدود 3٤/٥ میلیون 
تن ثبت شد. بر اساس آخرین گزارش طرح جامع 
فولاد تا پایان ســال گذشته مجموع ظرفیت های 
فولاد )فعال، در دســت اجرا و قابل تحقق، مازاد( 
١33 میلیون تن است که ظرفیت واحدهای فعال 
فــولاد 3٤/٥ میلیون تن، ظرفیــت طرح های در 
دســت اجرا و قابل تحقق فولاد 20/٥ میلیون تن 

و ظرفیت مازاد فولاد برابر 78 میلیون تن است.
دکتر شكوری در ادامه افزود: در حال حاضر مصرف 
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سرانه فولاد ایران حدود 266 کیلوگرم است؛ این 
در حالی اســت که میانگین سرانه مصرف جهانی 
فولاد 2٤0 کیلوگرم اســت. وی با تقســیم بندی 
مهمترین چالش های تداوم تولید فولاد در ســال 
١٤0٤ اظهارداشت: تامین مواداولیه )سنگ آهن(، 
سناریوهای مصرف داخلی در افق ١٤0٤ و مساله 
زیرســاخت ها )آب و حمل و نقل ریلی(؛ مهمترین 

چالش ها در این بخش است.
سه سناریوی ارزیابی ذخایر سنگ آهن

این فعال اقتصادی با ارائه سه سناریو ارزیابی ذخیره 
سنگ آهن کشور به  عنوان حلقه اول تامین زنجیره 
ارزش ســنگ آهن تا فولاد گفت: ســناریوی اول 
تولید با 80 درصد ظرفیــت تولید ٥٥ میلیون تن 
با استفاده از ذخایر سنگ آهن فعلی بدون اکتشاف 
جدید و افزایش ذخیره اســت. سناریوی دوم تولید 
با 80 درصد ظرفیت ٥٥ میلیون تن با اســتراتژی 
افزایش اکتشافات سالانه ١/٥ درصد ذخیره قطعی 
سنگ آهن است. سناریوی سوم تولید با 80 درصد 
ظرفیت ٥٥ میلیون تن با استراتژی مصرف داخلی 
2٤ میلیــون تن و صادرات 20 میلیون تن )واردات 
٥6 میلیون تن ســنگ آهن( اســت.وی ادامه داد: 
مطابق ســناریوی اول بدون اکتشــافات جدید و 
افزایش ذخیره؛ فعالیت با 80 درصد ظرفیت ذخایر 
سنگ آهن کشور تا ١9 سال بعد از ١٤0٤ می تواند 
تداوم تولیــد ٤٤ میلیون تن فولاد را تضمین کند. 
در واقــع در صورتی  که از 80 درصد ظرفیت تولید 
فولاد کشــور در افق ١٤0٤ استفاده کنیم؛ نیاز به 
١30 میلیون تن ســنگ آهن داریم که این مقدار 
سنگ آهن برابر با مجموع ظرفیت های فعال و قابل 
تحقق کشور تا ســال ١٤0٤ خواهد بود. در نتیجه 
نیازی به واردات سنگ آهن نخواهیم داشت و حتی 
در صورتــی که هیچگونه اکتشــافات جدیدی نیز 

صورت نپذیرد؛ پاسخگوی نیاز کشور خواهد بود.
دکتر شكوری خاطرنشان کرد: بر اساس سناریوی 
دوم و در صورت افزایش ســالانه ١/٥ درصد ذخیره 
قطعی سنگ آهن با اکتشــافات جدید تا 27 سال 
بعد از افق ١٤0٤؛ ذخایر سنگ آهن کشور می تواند 
تولید ٤٤ میلیون تن فولاد را تضمین کند. رشــد 
سالانه فعلی ذخایر قطعی سنگ آهن 3/03 درصد 
اســت که با توجه به این میزان به کمك اکتشافات 
جدید ســناریو افزایش ســالانه ١/٥ درصد ذخیره 
قطعی ســنگ آهن محتمل به نظر می رســد.وی 
افزود: مطابق با سناریوی سوم و با استراتژی واردات 
٥6 میلیون تن سنگ آهن مورد نیاز توسعه ظرفیت 
فولاد جنوب کشور با نگاه صادراتی 20 میلیون تن 
فولاد از ســال ١٤0٤ به بعد تا 32 سال بعد از افق 

١٤0٤ ذخایر سنگ آهن کشور می تواند تولید ٤٤ 
میلیون تن فولاد را تضمین کند.دکتر شكوری در 
ادامه گفت: بــا توجه به مصرف داخلی 2٤ میلیون 
تن، ظرفیت تولید استان های غیرساحلی کشور باید 
تا 30 میلیون تن توسعه یابد؛ این در حالی است که 
ظرفیت فعال و قابل تحقق استان های غیرساحلی 
٤3 میلیون تن اســت. همچنین 2٥ میلیون تن از 
ظرفیت فولادی کشور باید در کنار آب ها و سواحل 
کشور شــكل گیرد. این در حالی است که ظرفیت 
فعال و قابل تحقق استان های ساحلی ١١/9 میلیون 
تن است.وی همچنین در مورد چالش زیرساخت ها 
گفت: برای رســیدن به چشم انداز 20 ساله در افق 
١٤0٤ و بــرای تولید ٥٥ میلیون تــن فولادخام؛ 
ســالانه به 2٥7 میلیون مترمكعب آب نیاز اســت 
که حــدود ١/٥برابر مقدار فعلی اســت. همچنین 
افق تولید موادمعدنی در ســال ١٤0٤ حدود 700 
میلیون تن اســت که طی سال های اخیر متوسط 
تولید ســالانه موادمعدنی حدود 3٥٥ میلیون تن 
بوده است و سهم ریلی از حمل تولید موادمعدنی و 
صنایع معدنی معادل 7 درصد )٥/ 2٤ میلیون تن( 
است. انتظار بخش معدن کشور این است که سهم 
7 درصد حمل ریلی موادمعدنی در افق ١٤0٤ باید 
به 30 درصد برسد.وی در جمع بندی صحبت های 
خود تاکیدکرد: بــا مدیریت صحیح می توان فولاد 
داخل کشــور را با اســتفاده از ظرفیت های داخلی 
تامین کــرده و با واردات ســنگ آهن از حاشــیه 
خلیج فارس و سواحل کشور؛ فولاد صادراتی هدف 
قرار گیرد که در این صورت مشكل تامین مواداولیه 

همچون سنگ آهن نخواهیم داشت.
آخرین وضعیت تولید

محمد ابكاء رئیس هیات مدیره شــرکت مهندسی 
بین المللی فولادتكنیك هم در این همایش با بیان 
اینكه ظرفیت تولیــد فولاد خام ٥٥ میلیون تن در 
سند چشم انداز ١٤0٤ پیش بینی شده است، گفت: 
برای این میزان ظرفیــت تولید فولاد 38 میلیون 
تــن واحد فعال در کشــور داریم و ١7 میلیون تن 
واحد در دست اجراست؛ در آهن  اسفنجی و چدن 
نیز 7 میلیون تن نیاز به ظرفیت ســازی در کشور 
وجود دارد.ابكاء در خصوص اهداف تعیین  شده در 

بخش صنعت بر اساس چشم انداز 20 ساله )١38٤ 
تا ١٤0٤( نیز عنوان کرد: کســب سهم 3/٥ درصد 
از تولید جهانی فولاد معــادل با ٥٥ میلیون تن و 
کســب ســهم ٤ درصدی از صادرات فولاد جهان 
معادل با 20 میلیون تن نیــز از جمله برنامه های 
پیش بینی شــده برای این بخش است.اهداف در 
نظر گرفتــه برای این صنعت در حالی اســت که 
رئیس هیات مدیره شــرکت مهندسی بین المللی 
فولاد تكنیــك معتقد اســت که تحقــق این رقم 
نیازمند فراهم کردن زیرساخت های مورد نیاز است 
که با توجه به شرایط موجود می توان گفت زمینه 
فراهم کردن این زیرساخت ها به  خصوص در بخش 
حمل ونقل ریلی موجود نیســت.ابكاء عنوان  کرد: 
تحقق هدف گذاری امكانپذیر اســت؛ اما یك گپی 
بین میزان مصرف و ظرفیت سازی خواهیم داشت. 
ما پیش بینی کرده بودیم که صنایع فولادسازی به 
سمت حواشــی خلیج فارس و دریای عمان حرکت 
کننــد تا علاوه بر تولید زمینه صــادرات نیز برای 
آنها فراهم شــود، اما امروزه شاهد آن هستیم که 
بیشترین تمرکز بنگاه های تولیدی در مرکز کشور 
است و حاشــیه های خلیج فارس و دریای  عمان در 

این خصوص سهم بسیار اندکی دارند.
چالش مواداولیه در سال ۹۹

مهندس حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل شــرکت 
فولاد مبارکه اصفهان هم در این همایش با اشــاره 
به اینكه برای ١0 ســال آینده ما نیاز به تولید فولاد 
خاص داریم، عنوان کرد: با توجه به نیاز کشــور باید 
به سمت تولید این نوع فولاد حرکت کنیم. به گفته 
مهندس عظیمیان اگر بخواهیــم در بازار با قدرت 
حضور داشته باشیم؛ ناچاریم که به تكنولوژی نسل 
چهارم روی آوریم و ایجاد کارخانه های هوشمند را 
در دســتور کار قرار دهیم.وی در ادامه با اشــاره به 
هدف گذاری های صورت  گرفته برای تولید فولاد در 
کشور اعلام  کرد: با توجه به ارقام اعلام شده می توان 
گفت کــه ما با مازاد تولید مواجــه خواهیم بود؛ به 
همین دلیل باید به فكر صادرات بود. از سوی دیگر 
با توجه به تحریم ها بومی سازی یك الزام است و در 
نهایت باید اصلاح مصرف انرژی در این صنعت را در 
دســتور کار قرار داد تا بتوانیم در بازار حضور داشته 
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باشیم.چالش تامین مواداولیه یكی دیگر از مواردی 
اســت که مهندس عظیمیان به آن اشاره کرده و در 
این  خصوص می گوید: به  نظر می رســد در سال 99 
با چالش جدی تامین مواداولیه روبه رو خواهیم بود 
که باید در این  خصوص تدبیری اندیشید.وی افزود: 
از مجموعه مدیریتی کشــور می خواهیم فكری به 
حال چرخه مواداولیه کنند؛ چراکه فولادی  شــدن 
معدنی ها و بالعكس معدنی شــدن فولادی ها عدم 
توازن چرخه در این بخش را به همراه خواهد داشت. 
از سوی دیگر فولادمبارکه در شدیدترین تحریم های 
بین المللــی قرار گرفته؛ این در حالی اســت که در 
داخل کشور برای این شرکت حاشیه امنی در برابر 

قوانین در نظر گرفته نشده است.   
طرح تکمیلی فولاد تدوین شود

دکتر مهدی کرباسیان رئیس سابق ایمیدرو نیز در 
این مراسم با اشاره به اینكه همایش فولاد همایشی 
حرفه ای، تخصصی و علمی است، عنوان کرد: در یك 
بــازه زمانی تنها بندر فعال ایران بندرعباس بود. آن 
زمان یكی از عمده ترین واردات ما آهن آلات بود؛ به 
گونه ای که شــهری به نام شهر آهن در بندرعباس 
ایجاد شــد، اما حالا تولید به جایی رســیده است 
کــه قادر به صادرات هســتیم.وی ضمــن انتقاد از 
بخشــنامه های متعدد و ناهماهنگی درونی دولت 
گفت: اگر این مسائل وجود نداشت؛ میزان صادرات 
ایــن بخش حتی با وجود تحریم ها بیشــتر از حال 
حاضر بود. دکتر کرباســیان همچنین گفت: وقتی 
دولت یازدهم کارها را به  دســت گرفت؛ در ایمیدرو 
شــاهد بالاترین درصد پروژه های نیمه تمام بودیم. 
بســیاری از واحدهای تولیدی زیر ظرفیت تولید و 
با عدم توازن کار می کردند. همچنین طرحی به نام 
طرح جامع فولاد موجود بود که ما تصمیم گرفتیم 
این طرح را بازنگری کنیم. بر اســاس سند بازنگری  
شده رسیدن به تولید ٥٥ میلیون تن در دستور کار 
قــرار گرفت و در خصوص جانمایی، زنجیره فولاد و 
تكمیل آن و محیط  زیســت تصمیماتی مدنظر قرار 
گرفت.وی با اشــاره به اینكه در روزهای نخست بعد 
از اعلام هدف گــذاری تولید ٥٥ میلیون تن عده ای 
ما را مســخره می کردند و به تحقق این هدف شك 
داشتند، عنوان  کرد: اما امروز می بینیم ظرفیت فولاد 

تا پایان ســال به 38 میلیون تن خواهد رسید و ١9 
میلیون تن نیز طرح های نیمه تمام اســت که اگر به 
بهره برداری برسد؛ ٥٥ میلیون تن محقق خواهد شد.

دکتر کرباســیان همچنین با اشــاره به مزایای 
معــدن و صنایع معدنی اظهارداشــت: در میان 
صنایع معدنی و معادن هیچ یك به اندازه فولاد به 
چشم انداز مورد انتظار نرسیده است. حتی اکنون 
با توجه به اینكه صنعت فولاد ســه بار مشــمول 
تحریم ها شده؛ شــاهدیم که تولید آن همچنان 
ادامــه دارد.وی ضمن بیان اینكــه ناهماهنگی 
درونــی دولت و نبود فرماندهــی واحد برای این 
بخش مشــكلاتی ایجاد کرده است، تصریح  کرد: 
به اعتقاد من ســتاد اقتصــادی باید به جای فكر 
کردن به آینده؛ به این مساله بیندیشد که چگونه 

ناهماهنگی درون سیستم را رفع کند.
رئیس سابق ایمیدرو به حوزه اکتشاف اشاره کرد و 
گفت: سال 93 بحث اکتشاف را در ایمیدرو دنبال 
کردیم هر چند این موضوع برای ما دردسرساز شد 
و فشــارهای زیادی را بابــت آن تحمل کردیم. به 
اعتقاد ما توسعه این بخش برای گسترش زنجیره 
ارزش فــولاد مهم و واجب بود؛ در حال حاضر نیز 

ایمیدرو پرچم اکتشاف را حفظ کرده است.
دکتر کرباسیان خطاب به مسئولان کنونی ایمیدرو 
پیشنهاد هایی را ارائه داد. وی گفت: مسئولان باید 
بــه این موضــوع توجه کنند کــه در حال حاضر 
معدن بزرگ روبازی در کشــور وجود ندارد. از این 
رو در ابتدا به اکتشــاف و حرکت به سمت معادن 
عمیق اولویت دهید. هر چنــد که این موضوع با 
هزینه و ریســك همراه است که دولت باید آن را 
بپذیرد. پــس از آن با توجه به تحقق اهداف طرح 
جامع فولاد پیشنهاد می کنم طرح تكمیلی فولاد 
تدوین شود.ســومین پیشنهاد دکتر کرباسیان در 
خصــوص جایابی معادن بود. وی در این خصوص 
افزود: مقامات دولتی باید در طرح جامع تكمیلی 
محله های جایابی پروژه هــای جدید را به  صورت 
منطقــی ارزیابی کنند نه تحت تاثیر فشــارهای 
سیاســی.وی افزود: باید به سمت تولید واحدهای 
بزرگ مقیاس و شــرکت های بــا ظرفیت بالای ٥ 
میلیون تن در کنار دریا پیــش بروید. چهارمین 
پیشــنهاد دکتر کرباســیان توجه به بهره وری و 
کیفیت و پنجمین پیشنهاد وی نیز تاکید بر جذب 
سرمایه گذار خارجی بود.هان دانگ رئیس دانشكده 
علوم و مهندسی مواد دانشگاه شانگهای و قائم مقام 
پیشین موسسه تحقیقات آهن و فولاد نیز در این 
همایش با اشاره به اینكه طی سال های اخیر تولید 
فولاد به خصوص در چین افزایش داشــته است، 

گفت: فولاد کالای پر مشتری  در دنیا است. دلیل 
آن هم کم هزینــه  بودن و ارزان بودن این صنعت، 
آسان بودن ساخت و برش آن و سهل بودن بازیافت 
آن است.وی ضمن بیان اینكه طی ١0 سال اخیر 
در چین روش هــای جدیدی را در پیش گرفتیم، 
گفت: ما امروز می توانیم فولاد را با استانداردهای 

اروپایی تولید کنیم.
راهکار چیست؟

در ادامه یحیی آل اســحاق رئیس هیات  مدیره 
گســترش صنایع  معدنی کاوه  پــارس به ارائه 
توضیحاتی در خصوص جایگاه داخلی و جهانی 
فــولاد پرداخت و افزود: با توجه بــه آمار ارائه 
شــده بالغ بر ٥٥ میلیون  تن سرمایه گذاری در 
حوزه های مختلف زنجیره تولید فولاد از جمله 
کنسانتره، معدن، آهن اسفنجی، گندله و دیگر 
حوزه ها صورت گرفته اســت، اما در این میان 
بحث مهم، نبود توازن در زمینه تولید و فروش 
اســت.وی ادامه داد: چنانچه تمامی طرح های 
توسعه ای نیز عملیاتی شود؛ در زمینه تولید با 
چالش هایی روبه رو هستیم. این در حالی است 
که در شرایط کنونی چالش هایی که در زمینه 
صادرات به وجود آمده اســت؛ موجب شده در 
زمینه فروش محصولات تولیدی نیز به مشكل 

برخورد کنیم.
آل اسحاق در ادامه با اظهار این پرسش که حال باید 
چه کرد و راهكار چیســت؟ گفت: در گام نخست 
باید عنوان کرد تمامی مسائل مربوط به این حوزه 
تنها توســط فعالان این بخش حل  شدنی است؛ 
به عبارت دقیق تر باید یك همدلی ایجاد شــود.
آل اسحاق در ادامه احساس مساله و ادراک مساله 
را 2 موضوع اساسی در این زمینه دانست و گفت: 
تمامی فعالان مشــكلات را حس کرده اند، اما در 
زمینه ادراک مساله مشكل وجود دارد. این مسائل 
باید به بحث گذاشته شود و تمامی آن چیزهایی 
که می دانیم  و حتی تمامــی آن موانع بازدارنده 
نیز مطرح شــود تا به  صورت عملیاتی مشكلات 
مرتفع شــود.وی در ادامه گام هــای متعددی را 
در ایــن زمینه تاثیر گذار دانســت و با عنوان این 
مطلب که در مرحله نخســت رفــع تضادمنافع 
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قــرار دارد، گفــت: باید تضادمنافــع حاکمیتی، 
دولت و بخش خصوصی مرتفع شود . تا زمانی  که 
شاخص های منفعتی، سیاست های اجرایی و عزم 
و تصمیم گیری یكی نشود؛ هیچ موردی به مرحله 

اجرا و فعال سازی تبدیل نخواهد شد.
گســترش  هلدینــگ  هیات  مدیــره  رئیــس 
صنایع معدنــی کاوه  پارس در ادامــه با اظهار این 
پرســش که در شــرایط کنونی که صــادرات با 
مشكل مواجه اســت، چه باید کرد؟ پاسخ داد: یا 
باید تولید کاهش یابد یا تولیدات انبار شــود که 
تمامی این موارد هزینه در پی دارد. در این میان 
مناسب ترین راهكار افزایش مصرف داخلی است.
وی ادامه داد: در این راستا دولت باید تلاش کند تا 
در ساخت وساز رونق ایجاد کند و همچنین صنعت 
را با طرح های توسعه به سمت رونق و تولید هرچه 
بیشــتر ســوق دهد که تمامی این موارد نیاز به 

استفاده از فولاد بیشتر را به دنبال دارد.
آل اســحاق در ادامه توجه به زنجیره ارزش تولید 
فــولاد را از دیگر موارد مهم در توســعه این حوزه 
دانست و گفت: در این راستا نمی توان منافع یك 
حوزه را فدای منفعت دیگــری کرد و باید به کل 
این زنجیره توجه شود.وی در ادامه افزود: باید یك 
جریان مناســبی ایجاد و منافع تمامی فعالان این 
حوزه منصفانه و با ملاحظه گری عملیاتی شــود. 
تنها به منفعت تولید آخر خط توجه نشــود، بلكه 
به مراحل گام نخســت از جمله استخراج نیز نگاه 
ویژه ای شود.آل اسحاق معتقداست: منافع فرد در 
تقابل با منافع ماست. ما آن زمان شكل می گیریم 
و به توســعه دســت می یابیم که من به ما تبدیل 
شــود. وی در ادامه با اظهار این مطلب که در این 
صــورت همگی منفعت کســب می کنیم، گفت: 

لازمه دستیابی به این هدف تشكیل شورای واقعی 
از پیشكســوتان و فعالان این حوزه است تا بتوان 
ترسیمی دقیق و حرفه ای از آینده، منافع و توسعه 
فولاد صورت گیرد.وی در ادامه یكی دیگر از موارد 
مهم را ایجاد تنوع در تولید فولاد دانست و گفت: نه 
تنها باید تنوع در تولید؛ بلكه تنوع در مصرف را هم 
داشته باشیم که لازمه این امر نیز تولید فولادهای 
خاص است. وی ادامه  داد: در راستای تحقق این امر 
می توان در کنار هر واحد تولیدی یك بخش برای 

تولید طرح های خاص فولاد ایجاد کرد.
تامین مالی در اقتصاد هوشمند

فــردوس باقــری مدیرعامــل توســعه تجارت 
الكترونیك نگین توسن نیز در ادامه این همایش به 
ارائه توضیحاتی در خصوص تامین مالی این حوزه 
پرداخــت و یكی از مهمتریــن چالش ها را ایجاد 
ظرفیت های لازم در بنگاه های اقتصادی عنوان کرد 
و افزود: تامین مالی برای بنگاه های اقتصادی فعال 
یكی از مهمترین چالش ها در حوزه زنجیره ارزش 
تولید فولاد است که در این میان باید به بنگاه های 

کوچك و متوسط توجه ویژه تری داشته باشیم.
وی در ادامــه افزود: در حال حاضر باید به اقتصاد 
هوشمند و نقش مهم این موضوع در مساله زنجیره 
تامین مالی فولاد توجه شــود . باید توجه خاصی 
به بنگاه های فعال در این حوزه شود. وی »تامین 

مالی زنجیره تامین« را از مهمترین مسائل روز دنیا 
دانســت و گفت: در این راستا باید توانمندی های 
هر بنگاه اقتصادی رصد شود و ایجاد تسهیلات به 
این بنگاه ها بر اساس دارایی های آنها نباشد؛ بلكه 

بر اساس توانمندی ها و پتانسیل های آنها باشد.
باقــری یكی از مهمترین اتفاق هــا در بازارهای 
بین المللی را ایجاد مقررات متحدالشكل دانست 
و گفت: این موضوع در ســال 20١3 نهایی شد، 
اما متاســفانه به دلیل تحریم هــای بانكی ایران 
نتوانســت از این موضوع بهره مند شود.وی ادامه 
داد: این قبیل مقررات سبب شده تا با گسترش 
فضــای دیجیتالی؛ عــدم تقــارن اطلاعاتی در 
بنگاه هــا کاهش یابد و بالطبــع بهبود در زمینه 
تامین صورت گیرد.باقری در ادامه عقود مختلف 
و متنوعی را برای تامین مالی بنگاه های فعال در 
حوزه زنجیره فولاد برشمرد و گفت: در این راستا 
تامین مالی خرید دین و تامین مالی بر اســاس 
اوراق مرابحه از جمله دو شــیوه مناســب برای 
تامین مالی بنگاه های فعال در این حوزه اســت.
وی ادامه داد: در زمینه تامین مواداولیه نیز باید 
توجه خاصی داشته باشیم. در همین راستا بازار 
سرمایه ایران در حوزه تامین سرمایه در گردش 
حدود ١0 درصــد از کل تامین مالی را بر عهده 

دارد و بقیه در اختیار دیگر بخش هاست.
باقری در ادامــه با اظهار این مطلــب که باید به 
ظرفیت ها و پتانسیل بازار سرمایه توجه بیشتری 
شود، گفت: دو گام اساسی یعنی اوراق بهادار سازی 
و جمع ســپاری به  عنوان دو گزینــه اصلی برای 
تامین مالی زنجیره است که می تواند کمك شایانی 
در تامین مالی داشــته باشد که باید از بستر بازار 

سرمایه صورت گیرد.
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فعــالان بخش خصوصی و نماینــدگان دولتی در یكی 
از پنل های تخصصــی دهمین »همایش چشــم انداز 
صنعت فولاد و ســنگ آهن ایران با نگاهی به بازار« به 
بحث وبررســی پیرامون فرصت ها و چالش های این دو 
حوزه پرداختند. در این بحث که بیشــتر شكل جدل 
و مناظره به خود گرفت؛ مدیران شرکت های معدنی و 
فعالان بخش خصوصی از یكسو انتظارات و دغدغه  های 
خود را مطرح کردند و از سوی دیگر سیاستگذار معدنی 

درصدد پاسخ به انتقادهای مطرح شده برآمد.
مساله »قیمت گذاری و مداخلات دولت«، »استفاده از 
ظرفیت های تولید داخل در مســیر افزایش صادرات«، 
»تامین سنگ آهن و موادخام«، »عدم توازن در زنجیره 
فولاد«، »ظرفیت های خالی  مانــده و تعطیلی معادن« 
و »حضور کمرنگ بخش خصوصی و تعامل نامناســب 
میان این بخش با دولت« از جمله دغدغه هایی بود که 
فعالان معدنی به صراحت درباره آنها ســخن گفتند و 
سیاســت های دولت پیرامون هر یك از مباحث مزبور 
را به نقد کشــیدند.به گفته فعــالان این بخش تعیین 
قیمت بــرای محصول نهایــی بخش خصوصی یكی از 
موانع جدی در مســیر تولید است که به افت صادرات 
منتج شده است. فعالان در حالی سیاست دولت مبنی 
بر قیمت گذاری دستوری را مورد نقد قرار می دهند که 
معاون امور معــادن و صنایع معدنی وزیر صمت اعمال 
این سیاست از سوی دولت را رد کرد و گفت که تعیین 
قیمــت محصولات و ســایر موارد؛ مرتبط بــا توافق و 
امضــاء بخش  خصوصی صورت گرفته اســت. در واقع 
یكــی از نكات اصلی که در این مناظره محل مناقشــه 
و اختلاف دولت و بخش خصوصی قرار گرفت؛ موضوع 
قیمت گذاری دســتوری دولت بود که به  نظر می رسید 

هیچ یك از طرفین نتوانست دیگری را قانع کند.
مدیران شــرکت های معدنی تصریــح کردند که ادامه 
سیاست های نادرست در بخش معدن باعث شده است 
که از ظرفیت تولید داخل برای افزایش صادرات فولاد 
استفاده نشود و فعالیت تعداد زیادی از معادن به سمت 
تعطیلی سوق پیدا کند؛ به  طوری  که 206 معدن فعال 

در تیر ماه ســالجاری به ١23 معدن فعال در مهر ماه 
امسال رسیده اســت. البته این انتقاد در حالی مطرح 
شد که سیاستگذار معدنی آن  را رد کرد و گفت: »تعداد 
معادن تعطیل شــده به تعداد انگشتان یك دست هم 
نمی رسد«. با وجود این دو طرف بر خالی بودن ظرفیت 
بخشــی از معادن کشــور با یكدیگر اتفاق  نظر داشتند. 
اما به اعتقاد فعالان بــرای آنكه بتوان تولید و صادرات 
فــولاد را در مســیر افزایش قرار داد؛ بایــد به الزامات 
آن مانند اســتخراج، اکتشاف، ســرمایه گذاری، حذف 
بوروکراســی های زائد و شناســایی ظرفیت شرکت ها 

توجه کرد.

دغدغه زنجیره فولاد
مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل شرکت ذوب آهن 
اصفهان در ابتدای این پنل تخصصی اظهارکرد: با توجه 
به اینكه صنعت فولاد ما در وضعیت مطلوبی قرار دارد؛ 
باید در چنین همایش هایی به  صورت تخصصی تر به آن 
پرداخته شود تا شاهد روزهای بهتری در روند زنجیره 
فولاد باشــیم؛ چراکه یكی از دغدغه های جدی فعالان 

است.
مهندس یزدی زاده به تاریخچه مختصری از شــرکت 
ذوب آهن اصفهان اشــاره کرد و گفت: شرکت ذوب آهن 
اصفهان صنعت فولاد را بنیانگذاری کرد. از سال ١3٤6 
ســنگ  بنای آن گذاشته شــد و به تازگی ٥2 سالگی 
خود را جشــن گرفت. زمانی که اســتارت این شرکت 
زده شــد؛ معادنی به گســتره کل کشــور برای آن در 
نظر گرفته شــد و به عبارتی زنجیره آن به  طور کامل 
طراحی شــد. این روند در ارتباط بــا تامین مواداولیه 
ذوب آهن به خوبی دنبال شــد و فرآیند تكمیل آن در 
برنامه های توسعه کشــور در کانون توجه قرار گرفت، 
امــا در ادامه با آغــاز روند واگذاری هــا و اجرای اصل 
٤٤؛ ایــن صنعت تغییر و تحولات دیگــری پیدا کرد.

مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان از زنجیره تولید 
فولاد به  عنوان یكــی از چالش های اصلی این صنعت 
در شــرایط فعلی نام برد و عنوان  کرد: مشكل از جایی 

شــروع شــد که بحث توازن در زنجیــره تولید به هم 
خورد. در واقع با وجود آنكه ظرفیت  ســازی های خیلی 
خوبی در فولادخام صورت گرفت، اما مشكل در زنجیره 
تولید باعث ایجاد مشكلاتی شــد. هر زمانی که بحث 
و دغدغه های مواداولیه و ســنگ آهن مطرح می شود؛ 
آدرس غلط داده می شود.وی افزود: بعضا گفته می شود 
از مسائل اطلاع ندارید، اما اینطور نیست. ما نیاز داریم 
که از ســنگ آهن تا محصول نهایی توازن برقرار شود و 
در افــق ١٤0٤ بدون صادرات به ٤0 میلیون تن تولید 
برســیم. در صورتی که به این توازن توجه نشود؛ سال 

آینده مشكلات مان بیشتر هم خواهد شد.
مهندس یزدی زاده در خصوص برخی مشكلات شرکت 
ذوب آهن گفت: ذوب آهــن اصفهان تنها مصرف کننده 
سنگ آهن دانه  بلند است که در تولید فولاد ١0 درصد 
سهم دارد. ما تنها شرکتی هستیم که بدون یارانه تولید 
و حتی یارانه هم پرداخت می کند. این در  حالی اســت 
که تمام معادن زغالســنگ کشور به ذوب آهن اصفهان 
وابستگی دارد؛ چراکه تنها کارخانه ای است که به  صورت 
»کوره  بلنــد« تولید می کند، یعنی مطابق با شــیوه ای 
که در دنیا تولید می شــود. اما بــه دلیل واگذاری هایی 
که انجام شــد؛ ســنگ آهن از شــرکت ذوب آهن جدا 
شد.مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان ادامه  داد: ما 
هر ســال با شرکت های زغالســنگ بحث داشتیم که 
قیمت هایمــان را افزایش دهیم. بــرای آنكه ذوب آهن 
توســعه پیدا کند؛ باید زغالسنگی ها در کنار آن حضور 
باشند.مهندس یزدی زاده همچنین  قدرتمندی داشته 
خطاب به سیاســتگذار؛ این مطالبــه را مطرح کرد که 
صنعت فولاد و سنگ آهن و مجموعه های وابسته همگی 
بتوانند در فضای آزاد و رقابتی فعالیت کنند.اما مهرداد 
اکبریان رئیس انجمــن تولیدکنندگان وصادرکنندگان 
ســنگ آهن ایران در این پنــل تخصصی به این بخش 
از صحبت های مهندس یزدی زاده واکنش نشــان داد و 
گفت: وقتی درباره سنگ آهن صحبت می کنیم؛ مشكل 
فراتر از خود سنگ آهن است. اگر سوال فقط درباره این 
موضوع بود که شرکت ذوب آهن چگونه سنگ آهن خود 

در میزگرد »تعامل متقابل دو حوزه سنگ آهن و فولاد، هم افزایی و چالش ها« صورت گرفت؛

مناظره معدنی دولت و بخش خصوصی
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را تامین کند؛ من جواب آن را به مهندس یزدی زاده می دادم، اما مســاله 
اصلی برای ذوب آهن؛ قیمت تمام  شده و فروش است.

اختلاف پیرامون قیمت گذاری
اکبریان با خطاب قرار دادن معاون وزیر صمت؛ این سوال را مطرح کرد که 
چــرا دولت برای واحد های معدنی قیمت تعیین می کند؟ چراکه به گفته 
وی با این اقدام شــرکت های معدنی عملا از رده خارج می شوند. موضوع 
کاملا ســاده اســت؛ قیمت را اصلاح کنید تا برای معدنداران کوچك به 

 صرفه باشد که سنگ آهن خود را به شرکت های بزرگ بدهند.
اما دکتر جعفر سرقینی معاون امور معادن و صنایع  معدنی وزیر صمت در 
واکنش به صحبت های اکبریان گفت: ما به  عنوان دولت در قیمت گذاری 
هیچ نقشی نداشتیم؛ بلكه این خود شرکت های فولادی و سنگ آهنی ها 
بودند که میزان درصد و قیمت خود را مشخص کردند و ما تنها آن را ابلاغ 
کردیم. در واقع برای بخش  خصوصی به هیچ عنوان قیمت گذاری نكردیم 
و گفتیم به هر قیمتی که برای  آنها به صرفه اســت؛ می توانند بفروشند. 
آمار و ارقام مربوط به صادرات و تولید هم وجود دارد. اینكه گفته می شود 
دولــت قیمت گذاری می کند و جلوی صادرات را می گیرد؛ اصلا درســت 
نیســت. مطابق آمارهای ارائه شــده طی 9 ماهه امسال 8/٥ میلیون تن 
صادرات فولاد داشــتیم که عدد قابل قبولی است. در واقع تولید فولاد هم 
برای داخل کافی بوده اســت و هم برای صادرات.مهندس محمد نوریان 
مدیرعامل شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو هم در واکنش به این بخش 
از صحبت های دکتر سرقینی با لحنی طنزآمیز گفت: اینكه ما خودمان به 
توافقی رسیده باشیم؛ دکتر سرقینی می داند که چنین چیزی نیست. ما 
درصد هایمان بسیار بالاتر بود، اما نفس همین که می رویم در دفتر دتكر 
سرقینی می نشینیم و توافق می کنیم؛ یعنی زور بالای سرمان است. دکتر 
سرقینی هم به مهندس نوریان پاسخ داد: شما خودتان پذیرفتید و زیر بار 
حرف زور نمی روید؛ چراکه بعدا سهامداران شما معترض می شوند. اگر هم 

زوری بوده است؛ برای چه امضاء کردید؟
اکبریان هم در پاســخ به دکتر سرقینی گفت: شما برای بخش  خصوصی 
در قیمت مبنا تعیین می کنید و ما نمی توانیم خارج از مبنا فعالیت کنیم 
و به قیمتی که می خواهیم؛ بفروشــیم. شــما به  عنوان متولی این بخش 
بایــد قیمت ها را آزاد کنید و بازار داخل و بــازار صادراتی را در کنار هم 

حفظ کنید.
رئیس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن ایران در بخش 
دیگری از صحبت هایش به مشكلات صنعت فولاد و سنگ آهن از زاویه ای 
دیگر نگاه کرد و گفت: مســائل مربوط به ســنگ آهن و فولاد همواره با 
زبان ها و در مكان ها و زمان های مختلف مطرح شــده، اما هیچ زمانی به 
ماهیت آن توجه نشده اســت.وی میان مشكلات معادن بزرگ  و معادن 
کوچك تفكیك قائل شــد و تاکیدکرد که سیاستگذاری ها برای هر یك 
از آنها باید به  صورت مجزا در دســتور کار قرار بگیرد. در حال  حاضر در 
تولید فولاد از برنامه جلوتر هستیم، اما مساله  مهم این است که نیاز اصلی 
ما ســنگ آهن و موادخام است. اگر قرار است ٥٥ میلیون تن تولید فولاد 
داشته باشیم و آن را ادامه دهیم؛ باید افزایش تولید سنگ آهن را با جدیت 
دنبال کنیم. استخراج، اکتشاف، ســرمایه گذاری، حذف بوروکراسی های 
زائد در فرآیند اکتشاف و شناســایی ظرفیت شرکت ها از جمله الزاماتی 
اســت که باید بتوان بر اســاس آنها ظرفیت تولید را افزایش داد.اکبریان 
با تاکید بر اینكه هر اقدامی که منتج به افت تولید ســنگ آهن در کشور 
شود، نمی تواند راهكار موثری باشد، گفت که بی توجهی به موضوع تامین 
ســنگ آهن؛ کارخانه ذوب آهن را با مشكل مواجه می کند.رئیس انجمن 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن ایران افت ظرفیت های تولید و 
تعطیلی معادن را به  عنوان یك مشــكل اصلی در کانون توجه قرار داد و 
آمارهایی را در این  خصوص ارائه کرد که البته این آمارها از سوی معاون 
امور معادن و صنایع  معدنی وزارت صمت مورد ســوال و نقد قرار گرفت. 

به گفته اکبریان در تیر ماه امســال از میان 3٤6 پروانه صادر شده برای 
معــادن؛ 206 معدن فعال بودند و این تعــداد از مهر ماه 98 با یك افت 
قابل توجه به ١23 معدن فعال رسید.وی با اشاره به آماری دیگر گفت: از 
میان شرکت های مختلف تنها ١١ شرکت 8٥ درصد از تولید سنگ آهن 
را در کشور انجام می دهند. همچنین تا پایان 9 ماهه امسال ٤/8 میلیون 
تن سنگ آهن صادر شده است که آن  هم عمدتا توسط ١١ شرکت بزرگی 
بوده که یا دولتی اند یا ریشه دولتی دارند. اکنون سوال این است چرا 3٤6 

معدن ما که برای آنها پروانه صادر شده است؛ فعال نیست؟
اما دکتر ســرقینی در پاســخ به این بخش از صحبت های اکبریان گفت: 
تلاش  ما این بوده اســت که حتی یك معدن هم تعطیل نشــود؛ چراکه 
این موضوع از دغدغه های اصلی ماســت. از 3٤6 پروانه صادره که به آن 
اشاره شد؛ بسیاری از آنها باطل شده است که در گزارش هایی که به من 
رسیده با عددی که آقای اکبریان عنوان کردند؛ تطبیق ندارد. شاید تعداد 
معدن هایی که تعطیل شــده اند؛ به اندازه انگشتان یك دست هم نرسد. 
دکتر سرقینی ادامه داد: معتقدیم ارزش افزوده باید در کشور بماند که این 
امر باید در معادن ما هم وجود داشته باشد.رئیس انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان سنگ آهن ایران در واکنش به این صحبت دکتر سرقینی 
گفــت:  آنچه من گفتم؛ این بود که وضعیــت بیش از ١00 معدن خراب 
اســت و در واقع معدنی که با ضرر کار می کند؛ عملا تعطیل است. طبق 
آماری که مهندس ابكاء ) رئیس هیات مدیره شرکت مهندسی بین المللی 
فولاد تكنیك( ارائه دادند؛ امسال 92 میلیون تن سنگ آهن، ٥3 میلیون 
تن کنســانتره و ٤٥ میلیون تن گندله تولید شده است. اما کل صادراتی 
که در ســال 98 انجام شده؛ اصلا تناسبی با میزان تولید نداشته و بخش 
عمده ای از آن در داخل مصرف شــده اســت. اما دکتر سرقینی بار دیگر 
به صحبت های اکبریان پاســخ داد. وی گفت: »پس شما هم صحبت من 
را مبنی بر تعطیل نشــدن معادن می پذیرید. در واقع صحبت  شما پایین 

آمدن ظرفیت معادن است و نه تعطیلی آنها .

ضعف راه حل های بخشنامه ای
در ادامــه مصطفی موذن زاده که اداره این جلســه را بر عهده داشــت؛ 
خطاب به مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهــان گفت که مطابق آنچه 
گفته شــد، شما نباید مشكل سنگ آهن داشته باشید. در واقع چرا وقتی 
سنگ آهن مرکزی به مزایده گذاشته شد با اینكه برای شما مناسب بود؛ 
آن را نخریدید؟ مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان نیز در پاسخ گفت:  
ذوب آهن آخرین شــرکتی بود که وارد بورس شــد. روزی که ذوب آهن 
واگذار شــد؛ چیزی برای خریدن در بورس وجود نداشت. وی خطاب به 
موذن زاده گفت: مطابق مبانی توســعه فولاد که در دوران مدیریت شما 
هم بر آن تاکید می شــد؛  3 اصل در تولید فولاد دارای اهمیت است: اول 
انرژی ارزان، دوم نیروی انسانی ارزان و سوم اهمیت سنگ آهن. اکنون شما 
بگویید که در مورد ذوب آهن کدام یك از این 3 اصل صدق می کند؟ این 
واقعیت تلخی است که ١0 درصد فولاد کشور در اختیار ذوب آهن است، 
اما ســنگ آهنش را به ما نمی دهند؛ چراکه اقتصادی نیســت.موذن زاده 
خطاب به مدیران شــرکت های معدنی گفت: ٥ سال پیش به شما گفتم 
که با دولت بر سر قیمت و بهره مالكانه توافق کنید، اما این کار را نكردید. 
وی همچنین در واکنش به صحبت های معاون وزیر صمت این پرسش را 
مطرح کرد که نتیجه رشد نكردن بخش معدن چه خواهد بود؟  در میان 
پروانه های اکتشاف تنها ٤ پروانه اکتشاف برای بخش  خصوصی بوده است. 
یعنی عملا بخش  خصوصی اکتشــافی انجام نداده است.وی درباره انتقاد 
فعالان معدنی مبنی بر دخالت دولت در فرآیند های قیمت گذاری و تولید 
عنوان کرد: واقعیت این اســت که خود شــما در مواردی به  دنبال دولت 
می روید و دولت هم به  دنبال راه حل های بخشنامه ای می رود، اما همه چیز 
با بخشنامه حل نمی شود؛ بلكه باید برای مسائل اقتصادی دنبال راه حل های 
اقتصادی باشیم.مهندس محمود نوریان مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی 

مسائل مربوط به 
سنگ آهن و فولاد 
همواره با زبان ها 

و در مکان ها و 
زمان های مختلف 

مطرح شده، اما 
هیچ زمانی به 

ماهیت آن توجه 
نشده است.وی 
میان مشکلات 
معادن بزرگ  و 
معادن کوچک 

تفکیک قائل شد 
و تاکیدکرد که 

سیاستگذاری ها 
برای هر یک از 

آنها باید به  صورت 
مجزا در دستور 

کار قرار بگیرد
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چادرملو هم گفت: ما با مســائلی روبه رو هستیم که به 
این پرسش پاسخ می دهد که چرا معدنی ها سراغ فولاد 
رفتند؟ همواره بدون اینكه اعداد و ارقامی ارائه شــود؛ 
به ما اتهاماتی وارد می شــود. من امروز با اعداد و ارقام 
ثابت می کنم که این اتهامات حرف های درستی نیست 
و بیشتر مساله به آنجا باز می گردد که فولادی ها ظاهرا 
خصوصی ســازی معادن را قبول ندارنــد. بالاخره یك 
سیاستی در کشور حاکم شد و روزی همه معادن تحت 
قیومت ذوب آهن اصفهان بودیم و در آن زمان ذوب آهن 
انــواع و اقســام ظلم ها را به معــادن مخصوصا معادن 
زغالســنگ وارد می کرد. بالاخره شــرکت ها خصوصی 
شــدند و این شرکت های خصوصی ضوابط خاص خود 
را دارند و باید به خصوصی ســازی احترام گذاشــته و 
قیمت ها رقابتی شود. بنابراین اگر قیمت ها رقابتی شود؛ 
هیچ کمبود ســنگ آهنی وجود نداشته و نیازی هم به 
صادرات نخواهیم داشت. اما چرا ما رو به فولاد آوردیم 
و چقدر باید فولاد تولید کنیم؟ در ادامه اعداد و ارقامی 
ارائه می کنم که منبع آن ایمیدرو است. مهندس نوریان 
تاکید کرد: ظرفیت های نصب شــده ما ٥2/8 میلیون 
تن کنســانتره اســت، ٤7/7 میلیون تن گندله، 32/6 
میلیون تن آهن اســفنجی و 36 میلیون تن فولادخام. 
حال باید دید ما چقــدر به مواد مختلف نیاز داریم که 
طبق آمارها ٤/7 میلیون تن کمبود کنســانتره وجود 
دارد، 9/8 میلیــون تن گندله کم داریم و 8/٤ میلیون 
تن آهن  اسفنجی. صحبت می شــود که معادن فقط تا 
گندله سازی پیش بروند. دکتر سرقینی در اینجا حضور 
دارند. چرا اجازه نمی دهنــد زمانی که ما 9/8 میلیون 
تن گندله کمبود داریم؛ شرکت چادرملو گندله بسازد. 
علت آن دقیقا این اســت که اگر ما گندله سازی بزنیم؛ 

گندله سازی فولادمبارکه کنســانتره ندارد. بگذارید به 
تولید ســال 98 اشاره ای داشته باشــم؛ طبق جداول 
آماری ٥/3 میلیون تن کنسانتره و 3 میلیون تن گندله 
اضافه داشــتیم و ١/9 میلیون تن آهن اسفنجی کمبود 
داشــتیم. بنابراین می توان گفت کنسانتره کم نداریم. 
فولادمبارکه مشــكلش این است که کیفیت کنسانتره 
چادرملو خیلی برتر از سایر کنسانتره هاست و توقعش 
این اســت که تمام کنسانتره اش را ما تامین کنیم. اگر 
به سراغ گل گهر و بقیه تولیدکنندگان کنسانتره برود، 
هیچ کمبودی نخواهد داشــت؛ چراکه ما ٥/3 میلیون 
تن کنســانتره اضافه داریم. در واقع ســال گذشته هم 
8/١ میلیون تن اضافه داشــتیم که اگر صادر هم شده؛ 
حق دارند و نباید مانع صادرات شد.مهندس حمیدرضا 
عظیمیان مدیرعامل شــرکت فولادمبارکه اصفهان هم 
در ایــن پنل تخصصی گفت: من ســاده شهرســتانی 
باید مــواد موردنیاز خود را از کجا تهیه کنم؟ مهندس 
نوریان برای تولید به توجیه اقتصادی اشاره داشتند، اما 
بالاخره فردی باید من را توجیه کند که مواد باید از کجا 
تامین شود؟ پاسخ به این سوال سخت وپیچیده نیست. 
وقتی مواد ذخیره را امســال مصرف کردم و نگذاشتیم 
کمبود در بازار به وجود آید؛ با این روند ســال به سال 
بحران کمبود مواد بیشتر و بیشتر می شود. توان تولید 
مــا در گندله 7 میلیون و ٤00 هــزار تن و پیش بینی 
ما 6 میلیون تن اســت. مشكل اصلی ما فقط نداشتن 
مواداولیه اســت. تــا حالا آمده ام بگویم پــول ندارم یا 
بدهی دارم؟  مــن فقط به مواداولیه نیاز دارم. من یك 
ســوال بسیار ساده دارم. برای اینكه ماموریتم را نسبت 
به کشــورم انجام دهم؛ کمبود مواداولیه مرا چه کسی 
باید تامیــن کند؟مدیرعامل چادرملو در بخش دیگری 
از صحبت های خــود اظهارکــرد: در رابطه با مجوزها 
که دســت وزارت صمت است و سیاستگذاری می کند؛ 
می خواهم بدانم این چه سیاستی است هر کس که به 
وزارتخانه می رود؛ مجوز فولاد می گیرد، اما اگر چادرملو 

و گل گهر مراجعه می کنند؛ می گویند شــما نباید وارد 
گود فولاد شــوید؟ یك زمانی می بینیــد که ظرفیت 
فولاد ما تكمیل است و مجوزهایی که صادر شده است 
دیگر نباید بیشتر از این باشد. در این شرایط نه باید به 

معدنی ها مجوز بدهند؛ نه به ما.
وی افزود: امــا در رابطه با اینكــه مهندس عظیمیان 
گفتند که سنگ آهن را از کجا باید تامین کنیم؟ طبق 
آماری که اعلام شــد ما در حال  حاضر 3/٥ میلیون تن 
کنســانتره مازاد داریم. ما ٤٤/3 میلیون تن کنسانتره 
برای برنامــه تولیدی امســال نیاز داریــم، اما برنامه 
تولیدمان طی 9 ماهه ســالجاری حــدود 3٥ میلیون 
تن اســت که در ١2 ماهه به ٤7/6 میلیون تن می رسد 
که حتی بیشــتر از ٤٤/3 میلیون تن اســت. راه اینكه 
مهندس عظیمیان مــواد مورد نیاز خود را تامین کند؛ 
این اســت که به تولیدکنندگان سر بزند و قیمت را با 
آنها توافق کند و دور وزارتخانه را یك خط قرمز بكشد.

عبدالرضا هاشم زائی عضو کمیســیون شوراها و امور 
داخلــی مجلس هم در این نشســت تخصصی گفت: 
دولت در بســیاری از مسائل دخالت مستقیم دارد. به 
 طور مثال ســهام عدالت روزنه ای است که دولت ها به 
میدان بخش  خصوصی ورود کنند. من به این موضوع 
کاری ندارم که خوب بوده یا پوپولیستی بوده است، اما 
دولت خود را متولی سهام عدالت می داند. اگر دولت ها 
سیاســتگذاری را با مداخله قاطی نكنند؛ تمام مسائل 
حل می شــود.مدیرعامل شرکت فولادمبارکه اصفهان 
هم گفت: متاسفانه دولت نهم و دهم بخش زیادی از 
چرخه تولید فولاد را برهم زد. مهندس نوریان ما همه 
در یك کشتی نشسته ایم و باید برای منافع کشورمان 
تــلاش کنیم. اینكه شــما می فرماییــد ما خصوصی 
هســتیم؛ ما تنها شكل مان خصوصی است، اما شاکله 
و ژن اصلی ما را دولت گذاشــته و اوســت که در این 
بخش ســرمایه گذاری کرده است. دولت این امكانات 
را در اختیار ما گذاشــته است. من در دنیا ندیده ام که 
هیچ معدنكاری فولادساز باشد. ما باید کل را ببینیم و 
تنها به فكر منافع خودمان نباشیم.
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بانک مرکزی  برنامه های  از  طرح گام یکی 
با کمک نظام بانکی است که در چارچوب 
مدیریت نقدینگی تلاش خواهد کرد امکان 
تامین غیرتورمی سرمایه در گردش مورد 
نیاز زنجیره تولید به ویژه برای واحدهای 

کوچک ومتوسط را فراهم کند.
گواهــی اعتبار مولــد گام؛ به عنــوان یك ابزار 
بازارمحور و با قابلیــت نقل وانتقال در بازارهای 
پول و سرمایه تسهیلات جدیدی را برای تامین 
اعتبار بنگاه های تولیــدی فراهم می کند که بر 
اساس آن تولیدکنندگان بر مبنای فاکتور خرید 
مواداولیه و واسط از بانك عامل درخواست انتشار 
و تضمین گواهی اعتبار مولد در سررسید کرده 
و به بنگاه فروشنده مواداولیه تحویل می دهند. 
دارنده می تواند گواهی را تا زمان سررسید آن نزد 
خود نگه دارد یا می تواند به فروشــنده مواداولیه 
خود تحویل دهد یا اینكه در بازار سرمایه تنزیل 
کند. به عبارت دیگر اوراق گام؛ ابزار مالی جدید 
و کارآمدی برای تامین مالی واحدهای تولیدی 
بوده و ســازوکار آن در عمل امكان تامین مالی 
زنجیره تولید و همچنین استفاده از ظرفیت های 
بازار ســرمایه برای تامین مالی واحدهاست. در 
واقــع بانك  مرکزی به منظور کمــك به بهبود 
روش های تامین ســرمایه در گردش بنگاه های 
تولیدی اقدام به راه اندازی سامانه گام برای صدور 

و مدیریت اوراق گام در بازار پول خواهد کرد.
سامانه گام ســازوکاری فراگیر برای بهره مندی 
عموم واحدهــای تولیــدی کوچك وبزرگ در 
راســتای تامین مالی خواهد بود. از یكسو عموم 
واحدهــای تولیدی که دارای شناســه مالیاتی 
هستند؛ به صورت بالقوه عضو سامانه گام خواهند 
بــود و می توانند بدون محدودیت پذیرنده اوراق 
گام باشند. از سوی دیگر عموم واحدهای تولیدی 
عضو سامانه گام مشروط بر اینكه تائیدیه لازم را 
از بانك های عامل اخذ کنند؛ می توانند از انتشار 
اوراق گام توســط بانك هــای  عامل برای تامین 

مالی خود استفاده کنند.
طرح گام؛ سازوکاری ایجاد می کند تا واحدهای 
تولیدی به جای اخذ تســهیلات از بانك ها برای 
تامین ســرمایه در گردش، بــر ضمانت و اعتبار 

بانك ها تكیه و با استفاده از اوراق  گام منتشر شده 
از سوی بانك ها نسبت به تامین مالی خود اقدام 

کنند.
این سازوکار  شامل چهار مرحله اصلی است:

در مرحلــه اول واحد تولیــدی خریدار نهاده به 
عنوان واحد تولیدی متعهد از بانك عامل تقاضا 
می کند که نسبت به اعتبارسنجی و تعیین مقدار 
اعتبار خود برای صدور اوراق گام توســط بانك 
عامــل با توجه به وثایق و مدارک موردنظر اقدام 
کند.در مرحله دوم واحد تولیدی متعهد )خریدار 
نهــاده( واحد یــا واحدهای تولیــدی متقاضی 
)فروشنده نهاده( را برای استفاده از اوراق گام به 

بانك عامل معرفی می کند.
در مرحله ســوم واحد تولیدی متقاضی از بانك 
درخواســت می کند که در مقابل دریافت اسناد 
مطالبات )که نشــاندهنده طلــب قطعی وی از 
واحد تولیدی متعهد اســت(؛ نســبت به صدور 
اوراق گام و واگــذاری آن بــه وی اقدام کند.در 
نهایت و در مرحله چهارم بانك عامل بر اســاس 
اعتبار تائیدشده واحد تولیدی متعهد برای صدور 
اوراق گام توسط خود و درخواست واحد تولیدی 
متقاضی؛ نســبت به صدور اوراق گام با سررسید 
مربوطه )بر اساس اسناد مطالبات( اقدام و اوراق 
گام صــادره را در ازای دریافت اســناد مطالبات 
بــه واحد تولیــدی متقاضی منتقــل می کند. 
بــه این ترتیب و بــا انتقــال اوراق گام به واحد 
تولیدی متقاضی؛ تســویه مالــی واحد تولیدی 
متعهد )خریدار نهاده( با واحد تولیدی متقاضی 
)فروشنده نهاده( برای خرید نهاده انجام شده که 

به منزله تامین مالی واحد تولیدی متعهد و تامین 
مالی اولین حلقه از زنجیره تولید خواهد بود.

ویژگی های اوراق گام
مهمترین ویژگی های اوراق گام این است که این 
اوراق به نام بانك عامل صادر می شود و پرداخت 
مبلغ اســمی اوراق گام در سررســید توســط 
بانك تضمین شده اســت. اوراق گام به صورت 
الكترونیك در قطعات اســتاندارد شده با ارزش 
اسمی یك میلیون ریال و بدون کوپن سود صادر 
می شــود. این اوراق دارای تاریــخ صدور، تاریخ 

پذیرش در فرابورس و تاریخ سررسید است.
تاریخ صــدور؛ زمان صدور اوراق توســط بانك 
صادرکننده و انتقال به واحد تولیدی متقاضی را 
نشان می دهد. تاریخ پذیرش در فرابورس؛ زمان 
قابل معامله  شــدن اوراق در فرابورس را نشــان 
می دهد. این زمان معادل یك  ششم زمان صدور 
تا سررسید پس از تاریخ صدور اوراق خواهد بود 
و تاریخ سررســید نیز زمان واریز وجه به حساب 
دارنده نهایی اوراق را نشــان می دهد. تاریخ های 
سررســید به صورت اســتاندارد بوده و به تاریخ 

آخرین روز کاری هر ماه خواهد بود.
اوراق گام از تاریــخ صدور تا تاریخ پذیرش در 
فرابورس صرفا قابل معامله بین اعضای سامانه 
گام و تحت سازوکار این ســامانه خواهد بود. 
از تاریخ پذیــرش در فرابــورس معاملات در 
سامانه گام متوقف شــده و اوراق گام صرفا از 
طریق فرابورس قابل معامله )به صورت خُرد با 
مكانیزم رقابتی و یا بلوکی با مكانیزم توافقی( 

خواهد بود.

رونمایی از طرح  گام  همزمان با دهه  فجر ؛

ساز و کارهای اجرای  طرح گام
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رئیس کل بانک مرکــزی گفت: بانک مرکزی 
هدف کنترل تورم را در کنار حمایت از تولید 

و رشد اقتصادی دنبال می کند .
دکتر عبدالناصر همتی در مراســم آغاز عملیات 
اجرایی صدور اوراق گام در شعبه مرکزی بانك ملی  
گفت: بانك  مرکزی در کنار کنترل تورم؛ رونق تولید 
و حمایــت از بخش غیرنفتی اقتصاد را به شــدت 
دنبال می کند و امروز هم با همین هدف از عملیات 
اجرایــی طرحی رونمایی می کنیــم که هدف آن 
تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی است.

رئیــس کل بانك مرکزی در ادامــه تاکید کرد: ٤ 
بانك مهم ملی، ملت، تجارت و صادرات با این ابزار 
جدید گام تازه ای در زمینــه تامین مالی زنجیره 
تولید برداشتند.وی گفت: این اوراق به واحدهایی 
داده می شــود که در ایفای تعهدات خود خوشنام 
بوده و واقعا مولد هســتند و برای مواد و کالاهای 
واســطه نیاز به ســرمایه در گردش دارند.رئیس 
شورای پول واعتبار تصریح کرد: در جلسه شورای 
پول واعتبــار پیش بینی کردیــم حداقل ٥0 هزار 
میلیارد تومان اعتبار در شــبكه  بانكی کشــور در 
مرحلــه اول تامین مالی کنیــم و برای واحدهای 
تولیــدی در اولیــن روز 600 میلیارد ریال تامین 
می شــود و در روزهای آینده با شــتاب بیشتری 
رشــد خواهد کرد.دکتر همتی گفت: مطمئنم با 

اقداماتی که سیســتم بانكی انجام می دهد؛ شاهد 
رونــق روزافزون تولید و اقتصاد کشــور باشــیم.
رئیس  کل بانك  مرکزی افزود: مقام معظم رهبری 
تقویت اقتصاد غیرنفتــی را تكلیف کردند و ما در 
این جهت گام بر می داریــم.وی طرح گام را یكی 
از برنامه هــای مهم بانك مرکــزی با هدف کمك 
و مشــارکت شبكه بانكی کشــور در تامین مالی 
بنگاه هــای تولیدی معرفی کــرد و ادامه داد: این 
طرح بــا مدیریت نقدینگی به شــكل غیرتورمی 
ســرمایه در گردش مورد نیاز زنجیره تولید را به 
ویژه بــرای واحدهای کوچك ومتوســط تولیدی 
فراهم  می  سازد.دکتر همتی افزود: گواهی اعتبار 
مولد به عنــوان یك ابزار بازارمحــور و با قابلیت 
نقل وانتقال در بازارهای پول و ســرمایه تسهیلات 
جدیدی را بــرای تأمین اعتبار بنگاه های تولیدی 
ارائه می کند.رئیس  کل بانك  مرکزی چندی پیش 
در صفحــه اینســتاگرام خود یادداشــتی درباره 
طرح گواهی اعتبار مولد »گام« نوشــته بود مبنی 
بر اینكه »همانگونه که پیشــتر گفته بودم؛ طرح 
گواهی اعتبار مولد »گام« به مرحله اجرایی رسید 
و به حول و قوه  الهی؛ در آســتانه دهه مبارک فجر 
انقلاب اســلامی با ظرفیت اولیه٥0 هزار میلیارد 
تومــان تامین اعتبار به تدریج از طریق تعدادی از 
بانك های دولتی و خصوصی در اختیار واحدهای 

تولیدی فعال کشــور قرار می گیرد.«دکتر همتی 
همچنین گفت: طــرح »گام«؛ یكی از برنامه های 
بانك  مرکزی با کمك نظام بانكی کشــور است که 
در چارچوب مدیریت نقدینگی تلاش خواهد کرد 
امكان تامین غیرتورمی ســرمایه در گردش مورد 
نیاز زنجیره تولید را بــه خصوص برای واحدهای 

کوچك و متوسط فراهم کند.
وی در این یادداشــت آورده است: گواهی اعتبار 
مولد »گام« به عنوان یك ابزار بازارمحور و با قابلیت 
نقل وانتقال در بازارهای پول و سرمایه؛ تسهیلات 
جدیدی را برای تامیــن اعتبار بنگاه های تولیدی 
فراهم می ســازد. در این طــرح تولیدکنندگان بر 
مبنای فاکتور خرید مواداولیه و واسط از بانك عامل 
درخواست انتشــار و تضمین گواهی اعتبار مولد 
در سررســید کرده و به بنگاه فروشنده مواداولیه 
تحویل می دهنــد. دارنده می توانــد گواهی را تا 
سررسید نگه دارد یا می تواند به فروشنده مواداولیه 
خود تحویل دهد یا اینكه در بازار ســرمایه تنزیل 
کند. در همین راســتا بانك  مرکزی سیاست های 
ارزی، پولی و اعتباری خود را بر محور کنترل تورم 
و همزمان حمایت از رونق تولید و رشد اقتصادی 
غیرنفتی متمرکز کرده و این سیاســت را با قدرت 
ادامه خواهد داد.صدور گواهی اعتبار مولد »گام« 
با حضور رئیس کل بانك مرکــزی و مدیران عامل 

طرح جدید بانک مرکزی با مشارکت اولیه بانک های ملی، صادرات، ملت و تجارت اجرایی شد

 انتشار »گام« برای تامين مالی توليدکنندگان
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بانك های ملی، صادرات، تجارت و ملت آغاز شــد. این چهار بانك 
به صورت همزمان اقدام به صدور این گواهی ها برای شــرکت های 

تولیدی کرده اند.
مدیرعامل بانک ملی: گام؛ یک طرح بزرگ تحول گرایانه 

در عرصه اقتصادی کشور است
دکتر محمدرضا حســین زاده مدیرعامل بانك ملــی ایران نیز در 
مراســم صدور طرح گواهی اعتبار مولد )گام( با بیان اینكه »گام« 
یك طرح بزرگ تحول  گرایانه در عرصه اقتصادی کشــور اســت، 
گفت: با اجرای این طرح؛ بنگاه هــای اقتصادی دیگر به نقدینگی 
نیــاز ندارند و می توانند تامین مالی خود را از طریق اعتباری انجام 
دهند.وی با اشاره به اینكه این طرح می تواند بنگاه های اقتصادی را 
با حداکثر توان ممكن تامین مالی کند، اظهارداشت: این در حالی 
اســت که نقدینگی جدیدی به جامعه تزریق نخواهد شد و اعتبار 
میان واحدهای تولیدی به چرخه در می آید.دکتر حســین زاده با 
تقدیر از بانك مرکزی که در طراحی و اجرای این طرح نقش مهمی 
داشت، خاطرنشان کرد: امیدواریم با پیاده سازی طرح »گام« قدم 
بزرگی در راستای رونق تولید برداشته شود.در ادامه این مراسم به 
دستور مدیرعامل بانك ملی ایران نخستین گواهی اعتبار مولد در 
شــعبه مرکزی این بانك صادر شد. سپس مدیران عامل بانك های 
ملت، صادرات و تجارت نیز دســتور صدور نخستین گواهی ها در 

بانك های خود را صادر کردند.
صدور گواهی اعتبار مولد به صورت رسمی در بانک ملت 

همچنین صدور گواهی اعتبار مولد »گام« با هدف خرید مواداولیه و 
فروش محصولات واحدهای تولیدی به صورت نسیه در قالب زنجیره 
تأمین؛ با حضور رئیس کل بانك مرکزی و با دستور مدیرعامل بانك 
ملت در این بانك آغاز شــد.محمد بیگدلی هم در این مراســم از 
طریق ویدئوکنفرانس و در محل بانك ملی شــعبه مرکزی دستور 
صدور گواهــی اعتبار مولد را در این بانك خصوصی شــده صادر 
کرد. با رونمایی از طــرح گام یك فقره گواهی اعتبار مولد با مبلغ 
یك میلیارد ریــال و مدت اعتبار 6 ماهه برای یكی از مشــتریان 
بانك ملت در شعبه مستقل مرکزی صادر شد.بر اساس این گزارش 
سیدابوطالب دیبایی، عباس جعفرلو و مرتضی ترک تبریزی معاونان 
مدیرعامل، رضا مجیدی، رستم شاه گشتاسبی و جواد علی  محمدی 
روســای ادارات کل و حسن کمالوند رئیس شعبه مستقل مرکزی 
همراه با تعدادی از کارشناسان بانك ملت به صورت ویدئوکنفرانس 
در جریان سخنرانی رئیس کل بانك مرکزی، مدیرعامل بانك ملت و 

دیگر سخنرانان مراسم آغاز اجرای طرح گام قرار گرفتند.
 آغاز صدور گواهی اعتبار مولد »گام«

 از سوی بانک صادرات ایران 
در همین راستا با دستور حجت اله  صیدی مدیرعامل بانك صادرات 
ایران اولین گواهی اعتبار مولد »گام« با هدف امكان خرید مواداولیه و 
فروش محصولات واحدهای تولیدی به صورت نسیه در قالب زنجیره 
تامین در بانك صادرات ایران صادر شد.صیدی که در کنار رئیس کل 
بانك مرکزی و مدیران عامل بانك ها در شعبه مرکزی بانك ملی ایران 
حضور داشت؛ از طریق ویدئو کنفرانس در پیامی خطاب به همكاران 
مســتقر در شعبه مستقل مرکزی بانك صادرات ایران دستور داد به 

برکت دهه مبارک فجر، خون شهدا و روح بلند امام راحل؛ صدور اولین 
گواهی اعتبار مولد »گام« در بانك صادرات ایران آغاز شود.همزمان با 
این ویدئو کنفرانس با حضور اعضای هیات مدیره و جمعی از مدیران 
بانك صادرات ایران در محل شــعبه مســتقل مرکزی )کد 30٤6( 
اولین گواهی »گام« صادر شد.امیر یوسفیان عضو هیات مدیره بانك 
صادرات ایران با اشاره به آمادگی شعب این بانك برای صدور گواهی 
اعتبار مولــد »گام« گفت: اوراق مذکور ابزار مناســبی برای خرید 
اعتباری مواداولیه و فروش محصولات واحدهای تولیدی با استفاده 
از ظرفیت های بازار پولی و بازار سرمایه است.وی گفت: گواهی اعتبار 
مولد؛ یكی از برنامه های مصوب بانك مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
است که با کمك نظام بانكی کشور در چارچوب مدیریت نقدینگی 
تلاش خواهد کرد امكان تامین غیرتورمی ســرمایه در گردش مورد 
نیاز زنجیره تولید را برای واحدهای کوچك و متوســط فراهم کند.
یوسفیان با اشاره به مزایای این طرح در رونق گرفتن فروش  اعتباری 
گفت: در این طرح بنگاه اقتصادی که منابع مالی محدود برای تامین 
کالا و مواداولیه مورد نیاز تولید خود روبه رو است؛ می تواند با دریافت 
این گواهی به صورت نسیه مواداولیه یا کالای مورد نیاز خود را تامین 
کنــد.وی ادامه داد: متقاضی در ابتدا باید به فروشــنده مواداولیه و 
کالای موردنظــر خود مراجعه و فاکتور خرید کالای خود را به بانك 
صادرات ایران ارائه دهد. بانك نیز با اعتبارسنجی و اخذ وثایق معتبر 
نسبت به صدور اوراق گام با سررسید حداکثر 9 ماهه به نفع فروشنده 
مواداولیه اقدام می کند. متقاضی نیز این گواهی را در اختیار فروشنده 
طــرف معامله قرار داده و مواداولیه و کالای خود را تحویل می گیرد. 
امتیاز ویژه این اوراق تضمینی؛ بازپرداخت آن در سررســید توسط 
بانك صادرات ایران است.یوســفیان ادامــه داد: گواهی اعتبار مولد 
»گام« در واقع یك ضمانتنامه با قابلیت معامله در بازار پول و سرمایه 
اســت و دارنده اوراق مذکور می تواند تا یك ماه پس از صدور نسبت 
به معامله آن در بازار پول اقدام کند. پس از گذشت یك ماه از صدور 
تا حداکثر 9 ماه از سررســید نیز می تواند گواهی های خود را در بازار 
سرمایه )بورس( به فروش برساند.یوسفیان ادامه داد: بانك صادرات 
ایــران که همواره نقش مهمی در تامیــن مالی واحدهای تولیدی و 
اشــتغال آفرینی در کشور داشــته، درصدد است با اجرای این طرح 
همانند طرح طراوت ضمن رفع مشكل سرمایه در گردش واحد های 
تولیدی؛ در رونق بیش از پیش تولید و اشتغال کشور سهیم باشد. در 
نخستین روز گواهی »گام« در بانك صادرات ایران برای یك شرکت 

تولیدی صادر شده است.
مدیرعامل بانک تجارت: طرح گام در حمایت از بخش 

تولید و رشد اقتصادی کشور موثر است
دولت  آبادی مدیرعامل بانك   تجارت نیز در این مراســم بلافاصله با 
صدور گواهی مولد برای شــرکت صنایع مس قائم به میزان 32٤ 
هزار کیلو کاتدمس به نفع شــرکت ملی مس ایران؛ مشارکت بانك 
تجارت را در این طرح اجرا کرد.مدیرعامل بانك  تجارت با اشاره به 
اقدام ارزنده بانك  مرکزی در راه  اندازی این طرح گفت: طرح گام به 
منظور حمایت از بخش تولید و رشــد اقتصادی کشور بسیار موثر 
خواهد بود و با شفاف   سازی مزایای این طرح برای تولیدکنندگان از 

استقبال خوبی برخوردار خواهد شد.

با اقداماتی که 
سیستم بانکی 
انجام می دهد؛ 

شاهد رونق 
روزافزون تولید 
و اقتصاد کشور 

 خواهیم بود.
مقام معظم رهبری 

تقویت اقتصاد 
غیرنفتی را تکلیف 

کردند و ما در 
این جهت گام بر 

می داریم.طرح گام 
یکی از برنامه های 
مهم بانک مرکزی 

با هدف کمک و 
مشارکت شبکه 

بانکی کشور 
در تامین مالی 

 بنگاه های 
تولیدی است
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تصویب دســتورالعمل انتشــار گواهــی اوراق مولد )گام(؛ قدمی در راســتای 
رفع تنگنــای مالی بنگاه های تولیدی از محل منابــع طرف های معامله خود با 
واســطه گری مالی نظام بانكی محسوب می شــود که مقررات و چارچوب های 
آن بــه ابتــكار بانك  مرکــزی ارائه شــده اســت. مشــابه ایــن اوراق در نظام 
 تامیــن مالی برخی کشــورها موجود اســت که به تامین مالــی زنجیره تامین
 )Supply Cain Finance-SCF( معروف می باشــد.این ابزار نوین نظام بانكی مبتنی 
بر چند پیش  فرض و بر اســاس شــرایط خاصی دارای کارآیی مناسبی است که 
در ادامه به بررســی و تحلیل هر یك از این مفروضات در شرایط فعلی پرداخته 
خواهد شــد. یكی از مفروضات این ابزار این است که همه بنگاه های مختلف در 
زنجیره تولید یك کالا با کمبود منابع   مالی مواجه نبوده و فقط برخی از حلقه های 
پایین دســتی زنجیره دچار مشكل مالی باشند. این در حالی است که در شرایط 
امروز اساسا مشكل تامین مالی بنگاه ها بیش از آنكه مشكل خاص یك بنگاه و بنا 
به دلایل پیش بینی نشده ای باشد؛ مشكل عام و سیستماتیك نظام تولید کشور 
اســت.به این معنا که ســایر بازارها مانند خرید و نگهداری سهام، سپرده گذاری 
بانكی، خرید و نگهداری املاک، ارز و طلا بازدهی بیش از تولید و با ریسك کمتر 
برای صاحبان آنها ایجاد می کند. بنابراین همانطور که در شرایط کنونی بانك ها 
ســرمایه گذاری در این بازارها را به وام دهی و ارائه تسهیلات ترجیح می دهند و 
عموما حدنصاب های بانك مرکزی در سرمایه گذاری ها را به تناوب و به بهانه های 
مختلــف رد می کنند؛ مالكان واحدهای تولیدی نیــز بعضا ترجیح می دهند در 
جســت وجوی سود بیشتر پول را از چرخه تولید خارج کنند.بنابراین حداقل در 
زمان فعلی که بازارهای رقیب تولید کماکان بازده بیشــتری دارند، بعید اســت 
متقاضیان اوراق گام چشــمگیر باشند؛ مگر آنكه بنگاه های معرف میزان بالایی 
از تنزیــل را تقبل کنند که بتواند با بازده ســایر بازارهــا رقابت کنند که در آن 
صــورت هم بنگاه معرف عمده منافع تولید را از ایــن طریق واگذار می کند؛ لذا 
صرفا تحت شــرایط اضطرار حاضر به تقبل چنین نرخــی خواهد بود. بنابراین 
بهتر بود قبــل از معرفی و به  کارگیری این ابزار بازارهای ســفته بازی به نحوی 
کنترل می شــد که تحت هر شــرایطی بازده حاصل از آنها کمتر از بخش تولید 
باشــد تا مشكل سیســتماتیك کمبود منابع مالی نه در سطح فراگیر؛ بلكه در 
حد مشــكل خاص برخی بنگاه ها تقلیل یابد.فرض دوم بر این اســت که دغدغه 
بنگاه فروشنده مواداولیه یا کالای واســطه ای بیش از آنكه دغدغه تامین منابع 
مالی باشــد؛ دغدغه فروش  بوده؛ لذا آمادگی فروش نســیه و اعتباری کالا وجود 

داشته باشد. در این شرایط عامل بازدارنده و نگران کننده فروشنده عدم اطمینان 
کامل از وصول مطالبات در سررســید اســت که اوراق گام این مشكل را مرتفع 
می کند. این فرض برای آن دســته از صنایعی کــه حلقه های اول زنجیره تولید 
آن واحدهای تولیدی بزرگ مقیاســی هســتند که دغدغه فروش دارند؛ صدق 
می کند. از آن جمله می توان به صنایع بالادستی پتروشیمی، مجتمع های بزرگ 
تولید آلومینیوم، مس، فولاد و مانند آن اشاره کرد که در مقیاس عظیمی تولید 
می کنند.اما تمام این صنایع قابلیــت صادرات دارند و اغلب با وارد کردن درصد 
پایینی از محصولات خود به بورس کالا؛ از الزامات قیمت گذاری دولتی فرار کرده 
و مبنای قیمت گذاری خود را صادرات قرار می دهند. بنابراین میزان استقبال این 
متقاضیان از اوراق گام بســتگی به میزان فشار تحریم یا ممنوعیت دولتی برای 
صادرات دارد؛ لذا از این دیدگاه ضرورت دارد اوراق گام با سیاســت های تكمیلی 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت مبنی بر ممنوعیت صــادرات این محصولات 
بالادســتی تا زمان اطمینان کامل از تامین نیاز تمام صنایع داخلی همراه شود. 
از این منظر اوراق گام می تواند با نهضت تولید داخل در راستای افزایش فعالیت 
واحدهای پایین دستی صنایع مذکور ترکیب شود تا تنوع محصولات تولیدی در 
هر کدام از زنجیره های تولید مربوطه افزایش یابد. در صورت تحقق افزایش تنوع 
محصولات نهایی ضمن کاهش وابستگی به واردات؛ زمینه تنوع بخشی صادرات و 
کاهش تحریم پذیری صادرات کالاهای ایرانی نیز فراهم خواهد شد. در این زمینه 
صندوق ضمانت صادرات ایران آمادگی دارد تا در تضمین اوراق گام برای تمامی 
صنایع پایین دســتی که دارای محصولات صادراتی هســتند؛ متناسب با میزان 
مواداولیه و واسطه ای مورد نیاز برای صادرات با موسسات اعتباری همكاری کند.
در این طرح به منظور کنترل سقف بدهی بنگاه معرف و مدیریت ریسك اعتباری 
آن محدودیت هایی مانند سقف 70 درصدی از درآمد سالانه بنگاه منهای اقساط 
جاری بنگاه، نداشــتن چك برگشتی سوءاثر نشــده و نداشتن اقساط معوق در 
نظر گرفته شــده است.در عین تاکید بر درســتی و لزوم اعمال محدودیت های 
مذکور باید تاکید کرد به دلیل شــوک های کلان اقتصاد کشــور طی چند سال 
اخیر کمتر بنگاهی وجود دارد که به دلیل مشــكلات ایجاد شــده دچار تعویق 
اقساط یا برگشــت چك نشده باشــد یا تا حداعتباری خود از تسهیلات بانكی 
استفاده نكرده باشــد. به عبارت دیگر اوراق جدید گام عمدتا مناسب بنگاه های 
معرفی خواهد بود که تاکنون مشكلی نداشته اند یا سهم عمده سرمایه اولیه آنها 
آورده سهامداران بوده است؛ بنابراین اقساط جاری آنها ناچیز باشد. از این منظر 

 اوراق گـام
 گشایش ها و 
چالـش ها
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دکتر شکوری رئیس کمیسیون معادن وصنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران:

اجرای طرح گام مشکل نقدينگی 
فعالان توليدی را حل می کند

رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران با 
استقبال از اجرایی شدن طرح گام گفت: نکته مهم طرح گام آن 
اســت که دقیقا به هدف خورده و تامین مالی تولید و بنگاه های 

تولیدی را انجام می دهد.
دکتر بهرام شكوری درباره اجرایی شدن طرح گام برای تامین مالی بنگاه های 
مولد اظهارداشت: به نظر می رســد با اجرای طرح گام هم مشكل نقدینگی 
فعالان حل خواهد شد و هم حجم نقدینگی در جامعه بیشتر از این نخواهد 
شــد.وی با بیان اینكه بیشترین زمان برای تســویه اوراق طرح گام کمتر از 
یك سال و حدود 9 ماه است، افزود: بنگاه هایی که از طریق اوراق گام تامین 
مالی می شوند؛ بعد از تســویه اوراق مرحله اول با همان وثایقی که در بانك 
دارند، امكان تامین مالی مجدد از این طریق را در قالب انتشــار اوراق جدید 
دارند.رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران با اشاره به 
تنگنای اعتباری بنگاه ها به ویژه بعد از جهش ارزی سال گذشته تصریح کرد: 
طرح گام نه تنها حجم نقدینگی را بیشتر نمی کند؛ بلكه این امكان وجود دارد 
که بانك مرکزی با اجرای همزمان عملیات بازار باز و به طور غیرمستقیم نرخ 
تنزیل اوراق آن را کنترل کند.دکتر شكوری ادامه داد: از هر طرح و برنامه ای 
کــه بتواند تامین مالی تولید را انجام داده و به بنگاه ها برای خروج از تنگنای 
اعتباری کمك کند؛ استقبال می کنیم. طرح گام نیز طرح خوب و مهمی در 
این راستاست.این فعال اقتصادی در خصوص استفاده بانك  مرکزی از عملیات 
بازار باز برای کنترل نرخ سود و تورم نیز گفت: سیاستگذار پولی چندین ابزار 
مختلف در کشور در اختیار دارد که نرخ سود، سپرده قانونی و تنزیل مجدد 
از جمله آنها بودند و حال عملیات بازار باز که در کشــورهای پیشــرفته دنیا 
هم از آن اســتفاده می شــود؛ به جمع این ابزارها اضافه شده است.وی ادامه 
داد: بانك  مرکــزی در عملیات بازار باز با خریدوفروش اوراق قرضه دولت که 
در ایران اوراق اسناد خزانه در نظر گرفته شده است؛ می تواند سیاستگذاری 
پولی انجام دهد. بانك  مرکزی با این عملیات می تواند مانع از رشد نقدینگی 

شود که تورم زاست.

بســیاری از بنگاه ها قادر به تامین شــرایط بنگاه معرف نخواهند بود، اما 
در مقابل این مزیــت را نیز دارد بنگاه هایی که به هر دلیل تاکنون موفق 
به اخذ تسهیلات بانكی نشــده اند؛ اکنون به  صورت ساده تری می توانند 
بر مبنای حسن شــهرت قبلی خود از اوراق گام برای تامین ســرمایه در 
گردش استفاده کنند.بنابراین دسترسی بنگاه ها به منابع مالی عادلانه تر 
خواهد شــد و برای بنگاه های کوچك ومتوسطی که قدرت نفوذ کمتری 
در اخذ تســهیلات بانكی داشته اند؛ گشــایش های مالی بیشتری حاصل 
خواهد شد. مقرر شــده است کارمزد ضمانت اوراق گام توسط موسسات 
اعتباری و بانك مرکزی تعیین شود و ظاهرا سقف 2 درصدی برای آن در 
نظر گرفته شده است.اگرچه تا قبل از اعلام رسمی کارمزد مربوطه توسط 
بانك مرکزی با قاطعیت نمی تــوان در این خصوص اظهارنظر کرد، اما بر 
اساس آنچه تاکنون مشخص شده است؛ رقم کارمزد تعیین شده می تواند 
نقطه ضعف این طرح باشد. برای تشریح بیشتر کافی است این نرخ با نرخ 
کارمزد ضمانتنامه های صندوق ضمانت صادرات مقایســه شود که طبق 
مصوبه هیات وزیران یك درصد اســت و کارکرد و ســازوکار آن مشابهت 
بسیاری با اوراق  گام دارد. شاید نرخ 2 درصدی بر مبنای مقایسه با اسپرد 
بانكی )مابه التفاوت نرخ سود سپرده و تسهیلات نظام بانكی( تعیین شده 
باشــد. اما حتی در این حالت نیز باید توجه داشت که اولا در این طرح بر 
خلاف سپرده گیری و تسهیلات دهی اساسا منابع بانكی درگیر نمی شود و 
کل درآمد حاصله، درآمد ناشی از خدمات است؛ نه ناشی از عملیات بانكی. 
ثانیا ماهیت ضمانت آن اســت که ضامن میزان تعهد را در سررسید ایفا 
کرده و سپس نسبت به بازیافت آن از طریق اقدام حقوقی بر مبنای وثایق 
دریافتی اقدام کند. حال آنكه در دستورالعمل پیشنهادی بانك مرکزی به 
شورای پول واعتبار بدون اشاره به ایفاء تعهد در سررسید بر بازیافت آن از 
معرف تاکید شده است. به نظر می رسد در اینجا نظام بانكی تعمدا مفری 
برای افزایش ریسك نكول این اوراق در نظر گرفته است که اتفاقا می تواند 
به ســلب اعتماد بنگاه های متقاضی منجر شده و مانع از رونق گرفتن این 
اوراق شود.در نهایت اگر بازگشتی به گذشته داشته باشیم؛ هنگام انتشار 
اولین اوراق بدهی اســلامی در بازار سرمایه کشور یكی از محدودیت های 
موجود آن بود که بانك مرکزی با تعیین سقف ضمانت محدودکننده برای 
بانك ها ســعی داشــت بانك ها را از ضمانت منصرف کرده و به عملیات 
بانكی متمرکز کند. تا جایی که انگیزه اصلی سازمان بورس برای تسهیل 
تاسیس شرکت های تامین سرمایه نیز غلبه بر همین محدودیت ضمانت 
اوراق بود. در مقام مقایســه به نظر می رســد اوراق گام در جهتی خلاف 
جهت گیری قبلی بانك  مرکزی حرکت می کند.بدون قضاوت ارزشــی در 
خصوص درســتی هر کدام از این جهت گیری ها مناســب خواهد بود در 
صورتــی که بانك مرکزی در این زمینه تغییر راهبرد داده )و مثلا اولویت 
خود را از عملیات بانكی به تامین مالی تولید تغییر داده( باشــد؛ این امر 
را به  صورتی روشــن اعلام کند؛ در غیر این صورت توضیحی در خصوص 
ایــن تغییر رویه تاکتیكی ارائه کند تا فعــالان اقتصادی بتوانند با برآورد 
درســتی از افق زمانی این طرح برای بهره برداری از آن برنامه ریزی کنند.

در این زمینه صندوق ضمانت صادرات به  عنوان تنها نهاد رسمی ضمانت 
در کشــور آمادگی دارد تجارب خود در خصوص اعتبارسنجی مشتریان 
با هدف تضمین و صدور، ایفاء تعهد و بازیافت خســارات ضمانتنامه های 
تولیدی را در اختیار موسســات اعتباری قــرار داده و در صورت لزوم؛ در 

چارچوب ماموریت های خود با آنان همكاری کند.
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پایلوت اســتحصال عناصــر نادرخاکی و ســایر عناصر 
اســتراتژیك با حضور دکتر رضــا رحمانی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، دکتر خداداد غریب  پور رئیس هیات  عامل 
ایمیدرو و دکتر ســورنا ســتاری معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهــوری و جمعی از مســئولان دولتی در مرکز 

تحقیقات فرآوری موادمعدنی ایران افتتاح شد.
دکتر رضا رحمانــی وزیر صنعت، معدن و تجارت در این 
مراســم گفت: افتخاری بزرگ و دستاورد عظیمی برای 
کشور ماست که امكان دستیابی به این دانش را در کشور 
ایجاد کرده ایم؛ چراکه پیش از این بالغ بر 2 هزار تن واردات 
موادمعدنی در همین حوزه به کشور داشتیم که در صورت 
تحقق کامل این طرح؛ در این حوزه به خودکفایی خواهیم 
رسید و وابستگی ما قطع خواهد شد.وی در ادامه با بیان 
اینكه هم  اکنون ارزش تولیــدات معدنی و صنایع معدنی 
کشور بالغ بر 22 میلیارد دلار است، افزود: در همین راستا 
بیش از ١0 میلیارد دلار صادرات در این حوزه انجام شده 
است؛ به گونه ای که آمار 9 ماهه صادرات غیرنفتی کشور 
بالغ بر 32 میلیارد دلار اســت که این میزان نشاندهنده 
سهم 2٥ درصدی تولیدات معدنی و صنایع معدنی در این 
حوزه است.دکتر رحمانی همچنین معادن و تحقق انقلاب   
معدنی را یكــی از محورهای هفت  گانــه فعالیت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در سالجاری عنوان کرد و گفت: 
 ما به دنبال آن هستیم که حوزه معادن و صنایع معدنی را 
به جایگاه شایسته ای برسانیم؛ چراکه اهمیت این حوزه در 

اقتصاد کشورمان واقعا قابل توجه است.به گفته وی امسال 
برای اولین بار نقشــه راه معدن کشــور تهیه شده است و 
بســیاری از شاخص های توســعه ای در این بخش برای 
اولیــن بار مورد توجه قرار گرفته  که از جمله آنها می توان 
به طرح های احیاء معادن کوچك، توســعه اکتشــافات، 
نوسازی معادن و همچنین تكمیل زنجیره تولیدات فلزات 

اساسی اشاره کرد.
دکتر رحمانی تاکیدکرد: در حوزه اکتشــافات امسال به 
اندازه کل سال های فعالیت و تاسیس ایمیدرو اکتشافات 
معدنی انجام شده است؛ با این حال باید گفت که معادن 
فعال حال حاضر کشور ســهم ناچیزی از ظرفیت های 
معدنی کشــور را دارند.وی تاکیدکرد: امسال مهمترین 
برنامــه ای که در حــوزه معدن به دنبــال تحقق آن در 
راســتای تاکیدات امــام راحل و مقــام معظم رهبری 
هســتیم؛ جایگزینی بخش معدن بــه جای درآمدهای 
نفتی کشور اســت.دکتر رحمانی در ادامه در حالی که 
آمار صادرات موادخــام و مواداولیه معدنی طی 9 ماهه 
سالجاری را کاهشی عنوان کرد، گفت: مجموع صادرات 
صنایع معدنــی ما افزایش قابل توجهی داشــته اســت 
که همین موضوع نشــاندهنده تبدیــل مواد معدنی به 
محصولات فرآوری شــده و صادرات آنهاست.وی افزود: 
طی ســال های گذشته بیش از 23 میلیون تن صادرات 
موادخام آهن از کشور انجام می شد که این رقم در سال 
گذشــته به کمتر از 8 میلیون تومان کاهش یافته و این 

نشاندهنده مصرف مازاد موادمعدنی در واحدهای داخلی 
و صادرات محصول نهایی اســت.وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برنامه 
جذب نخبگان در شــرکت های بزرگ صنعتی ومعدنی 
کشــور گفت: در این خصوص و در گام اول جذب ٥00 
نفر در دستور کار است و به دنبال آن هستیم که نفرات 
برتر کنكور، دانشگاه ها و حتی دانشگاه های محل استقرار 
واحدهای صنعتی ومعدنی را جذب کنیم.دکتر رحمانی 
ادامه داد: مسئولیت این کار به معاونت آموزش، پژوهش 
و فناوری وزارتخانه داده شــده است تا نیروهای مستعد 
را شناسایی و به واحدهای تولید مس، فولاد، آلومینیوم، 
خودروســازی و ... معرفــی کنــد.وی تصریح کرد: در 
خصوص این نیروها پرداخت  حقوق مكفی و مناسب در 
راستای رعایت شأن و جایگاه آنها مورد توجه بوده است؛ 
چراکه جوانان ما بهترین ســرمایه های کشور هستند.

دکتر رحمانــی اعلام کرد: در قالب طــرح تاپ نیز این 
مهم مورد توجه و در حال اجراست و حتی برنامه جذب 
ســربازان نخبه را نیز در دســت اجرا داریم و مجوزهای 
لازم را نیز دریافت کرده ایم.وزیر صمت خاطرنشان کرد: 
در حوزه تولید اعم از صنعتی، معدنی و حوزه بازرگانی و 
تجاری و همچنین بخش توزیع؛ ما دست یاری به سوی 
شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها دراز می کنیم و 
مطمئن هستیم بازخورد حضور شرکت هایی از این دست 
در بخش های مختلف صنعتی، معدنی و تجاری می تواند 

دکتر رحمانی وزیر صمت در مراسم افتتاح پایلوت طرح عناصر نادرخاکی:

 استحصال عناصر نادر خاکی؛
 افتخاری بزرگ برای کشور است

گام بزرگ خودکفايی در دستیابی به فناوری  های استحصال عناصر نادرخاکی و ساير عناصر استراتژيک
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بسیار فراگیر باشــد.دکتر رحمانی در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اینكه امروز هیچ کمبود کالایی 
در کشور نداریم، گفت: طی ١0 ماهه امسال هم تولیدات 
منتخب کالایی افزایشــی بوده و هــم واردات کالاهای 
اساسی با مدیریت کامل انجام شده است.دکتر رحمانی 
با اشاره به دستاوردهای برنامه نهضت ساخت  داخل که 
از ابتــدای ســالجاری در راس برنامه های وزارت صمت 
قرار داشــته اســت، گفت: تاکنون بالغ بر یك میلیارد و 
200 میلیون دلار قرارداد داخلی  ســازی انواع قطعات و 
تجهیزات منعقد شده؛ این در حالی است که در گذشته 
این حجم از ارز صرف واردات این کالاها می شــده است. 
وی تاکیدکرد: نهضت ساخت  داخل علاوه بر فرصت های 
سرمایه گذاری؛ در زمینه اشتغالزایی و تثبیت شغل نیز 
اهمیــت فراوانی دارد و این مهم مورد تاکید مقام معظم 
رهبری است و خوشبختانه زیرساخت های لازم را نیز در 

این خصوص ایجاد کرده ایم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در حاشیه بازدید از 
مرکز تحقیقات فرآوری موادمعدنی ایران  گفت: کشور در 
حوزه های مختلف صنعتی ومعدنی در حال رشدوتوسعه 
اســت.دکتر رحمانی افزود: در همین راســتا در حوزه 
توســعه فناوری؛ پیشرفت محسوسی در کشور رخ داده 
اســت و امروز در مرکز فرآوری موادمعدنی ایران حاضر 
شدیم تا طرح پایلوت استحصال عناصر نادرخاکی و سایر 
عناصر استراتژیك را افتتاح کنیم که قبل از این از طریق 
واردات نیاز کشور تامین می شده است.وی ادامه داد: این 
عناصر که بعضا بســیار گرانبها نیز هستند؛ در تامین و 
تولید بعضی صنایع ما دارای اهمیت فراوانی هستند که 
از جمله در تولید انواع کاتالیســت، شیشــه، باتری و ...، 
محل مصرف دارند که با همت ایمیدرو موفق شــدیم به 
این فناوری دست پیدا کنیم.دکتر رحمانی تصریح کرد: 
افتتاح طرح پایلوت استحصال عناصر نادرخاکی از جهات 
مختلفی برای کشور دارای اهمیت است که از جمله آنها 
می توان به خودکفایی و قطع وابســتگی در این حوزه، 
دستیابی به فناوری  های نوین توسط متخصصان داخلی 

و تامین نیاز کشور در این بخش اشاره کرد.
خام  فروشی حوزه معدن باید حذف شود

دکتر سورنا ســتاری معاون علمی وفناوری رئیس جمهور 
نیــز در مراســم افتتاح طرح پایلوت اســتحصال عناصر 
نادرخاکی و ســایر عناصر اســتراتژیك گفت: تكنولوژی 
را نمی توان خریــد؛ چراکه تكنولوژی دســت  یافتنی و 
یاد گرفتنی اســت.دکتر ســتاری با بیان اینكه محصول؛ 
حاصل سرمایه گذاری بخش خصوصی در پژوهش است، 

خاطرنشان کرد: طراحی ها و ماشین سازی ها باید در داخل 
کشور انجام شــود.وی با ابراز خوشحالی از افتتاح پایلوت 
اســتحصال عناصر نادرخاکی و ورود بخش خصوصی به 
آن تاکیدکرد: شــرکت های قوی و فعال حوزه معدن باید 
برای ورود به این بخش تشــویق شوند. البته از این به بعد 
باید بخش خصوصی پیشقدم شود و با سرمایه گذاری به 

توسعه موضوع کمك کند.
دکتر ســتاری در ادامه افزود: دکتــر غریب پور از زمانی 
که وارد ســازمان ایمیدرو شــدند؛ اقدامات خوبی در این 
خصــوص انجام داده  اند.وی با تاکید بر اینكه حوزه معدن 
باید خام فروشی را حذف کند، افزود: ما نباید سنگ معدن 
را خام بفروشــیم؛ چراکه عناصر نادرخاکی ارزش افزوده 
بالایی دارنــد. در بدترین حالت هــم عناصر نادرخاکی 
قیمت بالایــی در حدود کیلویــی 60 دلار دارد که این 
قدرت دانش است.دکتر ستاری با بیان اینكه نمی  توان با 
خام  فروشی کشور را اداره کرد، گفت: با خام  فروشی برای 
کشــورهای دیگر ایجاد اشتغال صورت می گیرد. به گفته 
وی از این به بعد بخش خصوصی باید در حوزه عناصر نادر 
سرمایه گذاری کند.وی خاطرنشان کرد: کشورمان از نظر 
شاخص های نیروی  انسانی رتبه های دوم و سوم را دارد و 
این خود سرمایه مهمی است که باید از آنها استفاده کرد.
معاون رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: در مذاکراتی که با 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و همچنین اســتاندار البرز 
داشتیم؛ قرار بر این شد که شهرک صنعتی کاوش به عنوان 
قطب علمی و فناوری کشور در دستور کار قرار گیرد. در 
همین راستا باید با همكاری یكدیگر زیرساخت های لازم 
را در این شــهرک ایجاد کنیم. شهرک کاوش می تواند به 
قطب فناوری اســتان البرز یا حتی کشور تبدیل شود؛ به 
گونه ای که شرکت های استارتاپ بتوانند در این شهرک 
فعال شــوند.دکتر ســتاری گفت: همچنین استان البرز 
می تواند به قطب بیوتكنولوژی کشور تبدیل شود؛ چراکه  
بزرگ ترین واحدهای صنعتی این حوزه در سطح منطقه و 
حتی آسیا در این استان مستقر هستند و ما بالای 2٤ نوع 
داروی بیوتكنولوژی را فقط در این استان تولید می کنیم. 
در منطقه هیچ کشوری قدرت بیوتكنولوژیت ما را ندارد. 
بســیاری از شــرکت های بیوتكنولوژیك در استان البرز 
وجود دارند.وی اضافه کرد: سازمان توسعه ونوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایــران )ایمیدرو( می تواند قطب توســعه 
علم و فنــاوری در حوزه معــادن و صنایع معدنی در این 
منطقه باشد و این مرکز می تواند به عنوان شتاب دهنده؛ 
شرکت های دانش بنیان و اســتارت آپی را مورد حمایت 
قرار دهد.دکتر ستاری تاکیدکرد: با سرمایه گذاری دولت 

محصول پژوهشی خوب به دست نمی آید؛ ضرورت دارد 
بخش خصوصی در این حوزه سرمایه گذاری کند تا ما به 

نتایج بهتری دست پیدا کنیم.
عناصر نادرخاکی تا 100 برابر ارزش در بازارهای 

جهانی معامله می شوند
دکتــر خــداداد غریب پور معاون وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت نیز در این مراسم از آغاز استحصال نیمه صنعتی 
عناصر نادر خاکی خبر داد و گفت: این عناصر تا ١00 برابر 

ارزش در بازارهای جهانی معامله می شوند.
وی در ادامــه افزود: بخش معدن و صنایع معدنی ایران از 
امروز رسما وارد تولید نیمه صنعتی عناصر نادرخاکی شد 
کــه این محصولات در صنایع هوافضا، خودروســازی ها، 
پتروشــیمی ها و سایر صنایع کشــور مورد استفاده قرار 
می  گیرد.معاون وزیــر صنعت، معدن و تجارت همچنین 
تاکیدکــرد: عناصر نادر خاکی قیمتی در محدوده ٥ دلار 
تــا ٥0 دلار دارند که البته گاهی تــا 60 دلار نیز افزایش 
می یابد. این در شــرایطی است که در مواقع لزوم قیمت 
این عناصر در بازارهای جهانی بــه صد برابر نیز افزایش 
می یابد؛ بنابراین استراتژی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
آن است که مجموعه های صنعتی بتوانند در این حوزه به 
لحاظ فناوری و تحقیقات وارد شــوند.وی تصریح کرد: در 
حال حاضر در اکتشــافات عمیق وارد شده و تا عمق ١0 
هزار کیلومتری نیز پیش رفته ایم تا بتوانیم از ظرفیت های 

موجود در بخش معدن کشور به خوبی استفاده کنیم.
دکتر غریب پور از انجام کار مشترک تحقیقاتی با دانشگاه 
شهیدبهشتی خبر داد و گفت: قرار است بر روی متولوژی 
اکتشافات عمیق کار کنیم تا بتوانیم در عمق آن وارد شده 
و به اســتخراج موادمعدنی بپردازیم.مدیرعامل سازمان 
توسعه ونوسازی معادن و صنایع معدنی ایران خاطرنشان 
کــرد: کاهش گازهای گلخانه ای یكی از اســتراتژی های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است. بر همین اساس بنا 
داریم همگام با استانداردهای جهانی کار را پیش ببریم که 
بــه این منظور طرح تحقیقاتی بر روی ٤٤ واحد ایمیدرو 
آغاز شــده تا میزان گازهای گلخانــه ای را کاهش دهیم.

وی از برنامه ریزی برای استحصال موادمعدنی از باطله ها 
خبر داد و تصریح کرد: باطله ها معادن بزرگی هستند که 

می توان با کار بر روی آنها از مزایایشان استفاده کرد.
معاون وزیــر صنعت، معدن و تجــارت از تمرکز بر روی 
بخش ایمنی و بهداشت خبر داد و گفت: بنا داریم بر روی 
بخش ایمنی و بهداشت تمرکز کنیم تا بتوانیم در بخش 
واکنش سریع وارد شده و اگر سد دفاعی شكست به خوبی 

آن را مدیریت کنیم.
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سیاســت های وزارت صمت در زمینــه فراهم  کردن 
بستر حضور بخش  خصوصی در فعالیت های اکتشافی 
و تقویت شرکت های خصوصی در این حوزه چندان 
موفق نبوده اســت؛ به  طوری که اولا بررســی روند 
تاریخی تعریف پهنه ها و زون های اکتشــافی نشان 
از شكســت هماهنگــی در سیاســتگذاری بخش 
اکتشــاف دارد. ثانیاً واقعیت این اســت که به  طور 
عمده سازمان های توســعه ای، شرکت های دولتی و 
شبه دولتی امكان حضور و مشارکت در فعالیت های 
ناشــی از تعریف پهنه های اکتشافی را پیدا کرده اند؛ 
به  طــوری که این ســازمان ها در نهایــت با انجام 
فعالیت های اکتشــافی تكمیلی اقدام به اخذ گواهی 
کشــف یا پروانه بهره برداری به نام همان سازمان یا 

شرکت دولتی می کنند.
ارزیابی هــای صورت گرفته؛ سیاســت های  مطابق 
دولت در تعریف پهنه های اکتشافی و انجام عملیات 
اکتشــافی با ابهام روبه رو است که این امر نتیجه ای 
جز عدم رشــد بخش خصوصــی در اولین حلقه از 
زنجیره فعالیت های معدنی را به دنبال نداشته است.
عدم توجه به رســالت و مأموریت سازمان های ذیل 
وزارت صمت در تدوین برنامه های اکتشافی؛ چالش 
عمده این حوزه است. این مهم موجب ایجاد انحصار 
در زمینه اکتشافات معدنی برای برخی سازمان ها و 

شرکت های دولتی و شــبه دولتی شده است.»بازوی 
پژوهشــی مجلس« در گزارشی به بررسی و تحلیل 
تصدی گری دولت در معــادن ایران پرداخته و برای 
برون رفت از این چالش چند پیشــنهاد را ارائه کرده 
است.ظرفیت های فراوان کشور در زمینه منابع معدنی 
 و فلزی موجب شده حاکمیت با وضع قوانین ومقررات؛ 
بســتر مشــارکت متقاضیان فعالیت هــای معدنی، 
ســازوکارهای قانونی، نهادها و ســاختارهای فنی، 
اداری و مالی را فراهم کنــد. واگذاری محدوده ها یا 
معادن در هر کدام از حلقه های زنجیره فعالیت های 
معدنی به طرق مختلف قانونی انجام می شود و دولت 
می تواند آنها را به روش هایی مانند ثبت محدوده های 
آزاد، اعــلام فراخوان و برگزاری مزایده به متقاضیان 
فعالیت های معدنی واگذار کند.از مجموع بیش از ١0 
هزار معدن دارای پروانه بهره برداری در کشور؛ پروانه 
حــدود ٥0 معدن )که عموما معادن بزرگ کشــور 
هستند( به نام سازمان های توسعه ای و شرکت های 
دولتی اســت. پروانه بهره برداری سایر معادن بزرگ 
و متوســط به نام بخش خصوصــی و به  طور خاص 
شــرکت های شــبه دولتی اســت. آمار دقیق تعداد 
معادن دارای پروانه اکتشــاف یا گواهی کشف به نام 
سازمان ها و شرکت های دولتی مشخص نیست. با این 
حال در فرآیندهای واگذاری محدوده های معدنی و 

معادن دارای انواع مجوزهــای قانونی )اعم از پروانه 
اکتشاف، گواهی کشف و پروانه بهره برداری(، ابهامات 
و چالش هایی همچون »عدم سیاستگذاری یكپارچه 
برای بخــش اکتشــاف و ضعف در انجــام وظایف 
حاکمیت«، »فقدان اســتانداردهای ملی در زنجیره 
فعالیت هــای معدنی«، »نقــص قوانین ومقررات« و 
»تبدیل شدن بخشــی از معادن به کالای سرمایه ای 

غیرمولد و رونق واسطه گری« وجود دارد.

چند پیشنهاد برای شکست تصدی گری
بررســی وضعیــت کلان بخش معدن ایران نشــان 
می دهد این بخش ســهم ناچیزی از تولید ناخالص 
ملی را به  خود اختصاص داده است و بخش خصوصی 
واقعی صلاحیــت دار و توانمند در حوزه فعالیت های 
معدنی به  جز در موارد اندک، شــكل نگرفته اســت. 
نقش پرُرنگ دولت، سازمان های توسعه ای )ایمیدرو(، 
شرکت های دولتی و شبه دولتی و نهادهای عمومی بر 
معادن کشور مشهود است و همین امر موجب ایجاد 
حلقه های بســته نزدیك به انواع رانت های اطلاعاتی 
مالی و مدیریتی شــده اســت. به  طور نمونه دریاچه 
نمــك قم به  عنوان یكی از منابع عظیم فلزاتی مانند 
لیتیم، منیزیم، پتاسیم و ... در سال 9٥ در یك مزایده 
قانونی به شرکت معدنی زیرمجموعه یكی از نهادهای 

بازوی پژوهشی مجلس ارائه کرد؛

نسخه کاهش تصدی گری دولت بر معادن
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عمومی کشور واگذار شده است و تاکنون بهره برداری 
و ایجاد ارزش افزوده از این منبع عظیم خدادادی انجام 
نشده؛ این در حالی است که شرکت های خصوصی و 
دانش بنیان متعددی وجــود دارند که امكان فعالیت 
در این زمینه را دارند.واضح اســت که تداوم این روند 
موجب انحصار فعالیت های معدنی در این حلقه بسته، 
کاهش بهره وری، فســاد و جلوگیری از رشدوتوسعه 
بخش  خصوصی توانمند و صلاحیت دار خواهد شــد. 
در کنار این وضعیت عرضه یارانه ای حامل های انرژی 
نیز یكی دیگر از دلایل مهم حرکت نكردن واحدهای 
بــزرگ معدنــی و صنایع  معدنی به ســمت افزایش 
بهره وری و ارتقاء فناوری است.به  منظور خارج کردن 
بخش معدن کشور از این انحصار لازم است اقدامات 
مختلفی در بخش های تقنینی و اجرایی انجام شود تا 
امكان واگذاری تصدی گری دولت از نخســتین حلقه 
از زنجیره فعالیت های معدنی امكانپذیر شده و بخش 
خصوصی فرصت ورود بــه تمامی حلقه های زنجیره 
ارزش فعالیت های معدنی را داشــته باشــد. در این 
صورت امكان رشدوتوسعه بخش معدن کشور به دلیل 
ایجاد رقابت، گسترش شرکت های دانش بنیان، توجه 
جدی به نوآوری وفناوری، افزایش بهره وری و جذابیت 
سرمایه گذاری فراهم خواهد شد. در ادامه این گزارش 
راهكارهای پیشنهادی برای اصلاح وضعیت فعلی به 

 ترتیب اهمیت و اولویت ارائه شده است.

راهکارهای پیشنهادی برای اصلاح وضعیت فعلی 
سیاســتگذاری یكپارچه و منســجم: سیاستگذاری 
و برنامه ریزی برای اکتشــاف منابع معدنی در کشور 
باید بر اســاس راهبردهای کلان و نقشه راه معادن 
و صنایع  معدنــی به  صورت یكپارچه و منســجم با 
محوریت ســازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور انجام شود؛ چراکه هرگونه اقدام جزیره ای در 
این حوزه موجب اتلاف منابع کشور و مغفول  ماندن 
از ظرفیت های عظیم معدنی ایران خواهد شد. به این 
 منظور لازم است کارگروهی تحت عنوان »کارگروه 
ملی اکتشــاف« با حضــور معاونت امــور معادن و 
صنایع معدنی وزارت صمت، سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور و سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع  معدنی ایران تشكیل شود و بر مبنای 
نقشــه راه معــادن و صنایع  معدنی کشــور اقدام به 

سیاستگذاری هماهنگ و یكپارچه کند.
تا زمانی که این انســجام و هماهنگی ایجاد نشــود؛ 
فعالیت اکتشــافی جدی و بهینه ای در کشور اتفاق 
نخواهــد افتاد و عمــوم فعالیت های اکتشــافی به  
صــورت محدود و با اهــداف کوتاه مدت خواهد بود. 
بررســی های انجام شــده در رابطه با توانمندی های 
ســازمان زمین شناسی و اکتشــافات معدنی کشور 
نشــان می دهد این سازمان دارای ظرفیت سازمانی، 
فنی و تخصصی برای تبدیل شــدن به محور اصلی 
فعالیت های اکتشــاف منابع معدنی در کشور است. 

این ســازمان می تواند با مشــارکت ســازمان نظام 
مهندســی معدن اقــدام به تدوین اســتانداردهای 
ملی بــرای فعالیت های معدنی کــرده و فعالیت در 
حلقه هــای مختلف زنجیره ارزش معــادن را بهره ور 
و هدفمنــد کند و بــا انجام وظایــف حاکمیتی در 
مطالعات عمومی، شناسایی و پیجویی منابع  معدنی 
کشور؛ ریســك فعالیت های اکتشافی را کاهش داده 
و جذابیت ســرمایه گذاری بخــش خصوصی را در 
این حوزه افزایش دهد. اختصاص بخشــی از منابع 
حاصل از درآمد حقوق دولتــی معادن برای تجهیز 
سازمان زمین شناسی و انجام وظایف حاکمیتی برای 
تولید اطلاعات اکتشافی توسط این سازمان ریسك 
فعالیت های اکتشــافی را کاهش خواهد داد و بخش 
خصوصی واقعی تمایل بیشتری برای حضور در این 

حلقه از زنجیره فعالیت های معدنی پیدا می کند.
فراخوان عمومی برای واگذاری پهنه های اکتشافی و 
کمرنــگ کردن نقش دولت: تقویت بخش خصوصی 
و کمــك به ایجــاد بخــش خصوصــی توانمند و 
صلاحیت دار از نظر فنی و مالی تنها با کاهش میزان 
حضور ســازمان ها و شــرکت های دولتی و نهادهای 
عمومــی در فرآیندهای معدنی امكانپذیر اســت. به  
طوری  که سازمان ها و شرکت های دولتی نباید رأسا 
نسبت به فعالیت های معدنی اقدام کنند. لزومی ندارد 
که پروانه اکتشاف، گواهی کشف و پروانه بهره برداری 
به نام ســازمان ها و شــرکت های دولتی صادر شود. 
تكمیل مطالعات پایه ای، شناسایی و پیجویی توسط 
دولت و قــرار دادن اطلاعات حاصل از این مطالعات 
در اختیــار بخش خصوصیِ صلاحیت دار بر اســاس 
قوانین ومقــررات می تواند موجــب جذابیت ورود به 
فعالیت در حلقه های مختلــف زنجیره فعالیت های 
معدنــی و شــكل گیری تدریجی بخــش خصوصی 

توانمند شود.
تقویت نظارت بر فعالیت هــای معدنی و مجوزها: بر 
اساس ماده )8( قانون اصلاح قانون معادن؛ دارندگان 
گواهی کشف باید حداکثر ظرف یكسال پس از صدور 
گواهی کشــف درخواســت خود را برای اخذ پروانه 
بهره برداری ذخیره معدنی کشف شده، تسلیم وزارت 
صمت کنند؛ چراکه عدم تسلیم درخواست مزبور در 

مهلت مقرر موجب سلب حق از آنان خواهد شد.
بنابراین وزارت صمت باید بر مبنای ماده قانونی فوق 
اقدام کرده و نســبت به اجرای قانون درباره اشخاص 
حقیقی و حقوقی کــه به هر دلیل صلاحیت لازم را 
نداشته اند و بیش از یك ســال از گواهی کشف آنها 
می گــذرد و برای اخــذ پروانه بهره بــرداری معدن 
اقدامات مقتضی را انجــام نداده اند؛ مبادرت بورزد و 
آنها را ســلب صلاحیت کند تا این مناطق آزاد شده 
و پس از طی مراحل قانونی مشخص شده به مزایده 
گذاشته شود. به  عنوان مثال در 9 استان کشور تعداد 
١٥ گواهی کشف در اختیار سازمان زمین شناسی و 
اکتشــافات معدنی کشور است و از نكات قابل تأمل؛ 

زمان و تاریخ صدور آنهاســت که در بین ســال  های 
8١ تا 9٤ صادر شــده و تاکنون نسبت به اخذ پروانه 
بهره برداری یا واگذاری این محدوده ها اقدامی انجام 
نشده اســت؛ در صورتی که جزء 20 درصد مذکور 
در بالا نباشــد، این سازمان بر خلاف ماده )8( قانون 
معادن عمل کرده است. همچنین بر مبنای اطلاعات 
دریافتی از سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور هم اکنون تعداد 30 پروانه اکتشــافی نیز در 
اختیار این ســازمان بوده که عمدتــا از موادمعدنی 
فلزی و با ارزش بالا از جمله طلا، مس و پلی  متال ها 

هستند که نكته حائز اهمیتی به  شمار می آید.
ایجاد شــفافیت در رابطه با محدوده های اکتشــافی 
و معــادن کشــور: با توجه به اصل کلی دسترســی 
آزادانه شهروندان به اطلاعات؛ وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت موظف اســت به  صورت بر خط لیســت 
تمامی  محدوده های اکتشــافی، معادن دارای پروانه 
اکتشــاف، گواهی کشــف و پروانه بهره برداری را به 
 همراه مشــخصات کامل آنها در دسترس عموم قرار 
دهد. این روند باید به  گونه ای باشــد که کوچكترین 
تغییری در وضعیت محدوده هــای معدنی و معادن 
کشــور به  صورت آنلاین قابل رصد و پیگیری باشد 
و شناسنامه ای از معادن کشور شامل اطلاعاتی مانند 
نام دارنده مجوز )اشخاص حقیقی یا حقوقی(، میزان 
ذخیره معدنی، میــزان برداشــت از معدن، حقوق 

دولتی و ... در دسترس عموم شهروندان قرار گیرد.
تبیین سازوکار عادلانه، شفاف و قانونی برای واگذاری 
نقاط امیدبخش پهنه ها: ماده )32( آئین نامه اجرایی 
قانون معــادن؛ اختیار نامحدودی به دســتگاه های 
اجرایی برای تعیین تكلیف پهنه های اکتشافی کشور 
داده است. به  نظر می رسد اصلاح این آئین نامه یا قانون 
معادن و محدودکردن اختیار دولت در تصمیم گیری 
بــرای واگذاری معــادن می تواند نقــش مؤثری در 
حضور بخش خصوصی داشــته باشد.تجدیدنظر در 
برخی قراردادهای اســتخراج فــروش معادن فعلی: 
در مزایده های برگزارشــده توسط سازمان ایمیدرو و 
شــرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران بعضا اعداد و 
ارقــام غیرمنطقی و بالایی به  عنوان ســهم دولت از 
استخراج معادن در پیشنهادهای متقاضیان ارائه شده 
است که پس از شروع به کارِ برنده مزایده در معدن 

مشخص شده که فعالیت اقتصادی توجیهی ندارد. 
به  عنوان نمونه این مســاله بــرای تعدادی از معادن 
زغالسنگ پروده طبس اتفاق افتاده است و متقاضی 
فعالیت معدنی به  دلیل پیشــنهاد درصد بالای سهم 
شــرکت تهیه وتولید در مزایده پــس از آغاز به  کار 
متوجه شده اســت که فعالیت معدنی با این شرایط 
صرفه اقتصادی ندارد. بنابراین با توجه به این تجارب 
پیشنهاد می شود تا با استفاده از اختیارات وزیر صمت 
و شورایعالی معادن تعدادی از قراردادهایی که به این 
مشكلات دچار شــده اند؛ اصلاح شــوند و در سایر 

قراردادها به این مساله توجه جدی شود.
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گام سیاســتی جدید برای حمایت از صادرات 
غیرنفتی برداشته شد. در این چارچوب معاون 
اول رئیس جمهوری بســته حمایت از توســعه 
صادرات غیرنفتی ســال 98 را در فاصله کمتر 
از دو ماه به پایان سال خطاب به دستگاه هایی 
اجرایی ابلاغ کرده اســت. جزئیات سیاســت 
حمایتــی مزبور در دو بخــش » منابع صندوق 
توســعه ملی، منابع بانكی و منابع بودجه ای« و 
»نحوه استفاده از مشوق های صادراتی« از سوی 
دکتر اسحاق جهانگیری اعلام شده و رئیس  کل 
سازمان توسعه تجارت توضیحات تكمیلی را در 

خصوص آن ارائه کرده است.
امــا 7800 میلیارد ریال مجموع رقمی اســت 
که به  عنوان مشوق  صادراتی از سوی متولیان 
در بودجه 98 در نظر گرفته شــده اســت که 
معاون  اول رئیس جمهوری جزئیــات آن را در 
١١ بنــد مجــزا اعلام کرده و نحوه و شــرایط 
تقســیم بندی آن را بــه تفكیــك برنامه های 
حمایتی مختلف مشخص کرده است. به غیر از 
این رقم دو کانال دیگر برای حمایت از صادرات 
غیرنفتی از سوی سیاستگذار تعریف شده است.
بر این اساس جدا از رقم تعیین شده در بودجه 

امسال؛ صادرات غیرنفتی از دو مسیر »صندوق 
توسعه  ملی« و »بانك ها« شارژ مالی خواهد شد. 
اما مطابــق اظهارات حمیــد زادبوم رئیس کل 
سازمان توســعه تجارت؛ این بسته حمایتی از 
ســوی این سازمان تدوین شــده و با همكاری 
وزارت اقتصاد، سازمان برنامه وبودجه و صندوق 
توســعه ملی به تائید کارگروه منتخب ســتاد 

فرماندهی اقتصاد مقاومتی رسیده است.
از ســوی دیگر نكته قابل  توجــه در تدوین این 
بسته حمایتی این است که پرداخت تسهیلات 
مذکور محدودیت زمانی تا پایان امســال ندارد 
و بر اساس تقاضا به صادرکنندگان مورد تائید 
سازمان توسعه تجارت ایران پرداخت می شود. 
همچنیــن منابع اختصاص یافتــه از صندوق 
توسعه ملی برای پرداخت وام به صادرکنندگان 
باید ظرف مدت دو ســال به صندوق بازگردد. 
متولی تجارت خارجی کشــور در توضیح بسته 
مذکــور عنوان کرده اســت که مشــوق های 
صادراتی موجود در بســته حمایت از صادرات 
غیرنفتی شــامل منابع صندوق توســعه  ملی و 
منابع مندرج در بودجه مشــوق های ســازمان 
توسعه تجارت است که سپرده گذاری صندوق 

توســعه  ملی در بانك های عامل برای پرداخت 
تسهیلات سرمایه در گردش واحد های تولیدی 
صادراتی بر اســاس نرخ های ترجیحی قابلیت 

اجرایی دارد.
از سوی دیگر مقرر شــده است که با توجه به 
نسبت  میزان مشوق های صادراتی تخصیصی؛ 
به پرداخت مشــوق های صادراتی بر اســاس 
اولویت های موجود در بسته حمایت از صادرات 
غیرنفتی اقدام شــود. همچنیــن در چارچوب 
این بخشــنامه وزارت صمت موظف شده است 
ظرف مدت دو هفته از ابلاغ این مصوبه؛ تمامی 
دستورالعمل ها و شیوه نامه های اجرایی موضوع 
بسته مزبور را به ذینفعان و دستگاه های اجرایی 
مربوطــه ابلاغ و ضمن نظــارت بر اجرای موثر 
مفاد آن گزارش عملكرد ماهانه را به دبیرخانه 

ارسال کند.
در عیــن حال در بخشــی از دســتورالعمل 
برای  وظایفی  رئیس جمهــوری  معــاون اول 
گمرک ایران تعریف شده است. »صدور مجوز 
بــرای متقاضیان ورود موقت بــرای پردازش 
بدون نیاز به اســتعلام از سایر وزارتخانه ها و 
سازمان ها« و »تسریع در ترخیص ورود موقت 

جزئیات شارژ مالی صادرکنندگان از سه منبع اعلام شد؛

اکران مشوق های صادراتی جديد
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مواداولیه و کالاهای متعلق به واحد های تولیدی دارای پروانه 
تاســیس« دو تكلیف اصلی اســت که در این خصوص برای 
گمرک تعیین شــده است. همچنین سازمان توسعه تجارت 
موظف است پرداخت مشوق های صادراتی را به گونه ای انجام 
دهد که تامین مواداولیه مورد نیاز واحد های تولیدی داخلی 
را با مشكل مواجه نكند. در واقع با توجه به اهمیت صادرات 
خدمــات به لحاظ ارزآوری و ارزش  افزوده بالا و لزوم حمایت 
از آن ســازمان مزبور مكلف است که رویه  ای را طراحی و در 
دستور کار قرار دهد که مشكلات مربوط به احراز و قطعیت 
صادرات و ارزش صادراتی خدمات مورد حمایت و تشویق های 

دستورالعمل  مرتفع شود.

جزئیات بخشنامه
اما در ابتدای دســتورالعمل معــاون اول رئیس جمهوری آمده 
است که ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به استناد مصوبه 3١ 
شهریور 9٤ هیات  وزیران؛ در راستای اجرای سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی و چارچوب برنامه ملی پیشــبرد برون  گرایی 
اقتصــاد به منظور تحقق اهداف صادرات غیرنفتی ســال 98؛ 
»بســته حمایت از توســعه صادرات غیرنفتی« را تهیه و مورد 

تصویب قرار داده است.
همچنین در راســتای تحقق بند ١0 سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتــی و اجرای مصوبات کارگروه پیشــبرد برون گرایی در 
خصــوص حمایت همه    جانبــه هدفمند از صــادرات کالاها و 
خدمات به تناســب ارزش افزوده و با خالــص ارزآوری مثبت 
و همچنیــن حمایت از زیرســاخت های صادراتی و توســعه 
فعالیت هــای ترویجی و بازاریابی خارجــی در حوزه صادرات؛ 
برنامه های حمایتی و تشویقی توسعه صادرات غیرنفتی کشور 
با هدف تحقق اهداف پیش بینی شــده صــادرات غیرنفتی در 
قانون برنامه ششم توسعه و در راستای تسهیل فرآیند صادرات 
محصولات صادراتی کشــور و کمك به حفــظ ماندگاری در 
بازارهای صادراتی و ارتقاء ســطح کمــی و کیفی صادرات به 

بازارهای هدف برای اجرا در دو بخش مجزا ابلاغ شده است.
منابع صندوق توسعه ملی، بانكی و منابع بودجه ای: سپرده گذاری 
تا سقف مبلغ 20 هزار میلیارد ریال از محل منابع ریالی مندرج 
در بسته حمایتی سال های گذشته )شامل مانده، سپرده گذاری 
جذب نشــده، مبلغ سررسید شده تســهیلات اعطایی و سود 
حاصله( در یك دوره دو ساله در بانك های عامل توسط صندوق 
توسعه  ملی برای اعطای تسهیلات صادراتی و اعطای تسهیلات 
به  صورت ترکیبی به نسبت ٥0 درصد منابع بانك عامل و ٥0 
درصد منابع سپرده گذاری صندوق توسعه ملی اعمال می شود. 
در این راستا از تاریخ ابلاغ این بسته مشارکت بانك ها در اعطای 
تسهیلات صادراتی از محل منابع صندوق توسعه  ملی منوط به 
رعایت نســبت فوق و نرخ های مذکور در تبصره 2 اســت. بر 
این اســاس نرخ سود تســهیلات فوق به  صورت میانگین نرخ 
سود تسهیلات صندوق توسعه ملی )در حال حاضر این نرخ ١١ 
درصد است( و نرخ سود مصوب شورای پول   واعتبار خواهد بود.

در محور دیگری از این بخشــنامه تصریح شــده است که یك 
میلیارد یورو ســپرده ارزی دو ساله در چند بانك عامل توسط 

صندوق توســعه  ملی )که تا سقف 2 میلیارد یورو قابل افزایش 
است( برای ارائه تســهیلات ارزی به خریداران خارجی کالاها 
و خدمات ایرانی در قالــب اعتبار خریدار، تجهیز کارگاه و نیز 
تامین ســرمایه در گردش شــرکت های ایرانی صادراتی فعال 
در زمینــه صادرات کالا و خدمات فنی و مهندســی در قالب 
اعتبار فروشنده مطابق رویه های موجود صندوق، نرخ سود این 
تســهیلات در صورت گشایش اعتبار اسنادی )LC( با قرارداد 
معتبر در حوزه خدمات فنی ومهندســی بر اســاس نظامنامه 
پرداخت تسهیلات ارزی صندوق توسعه ملی محاسبه می شود؛ 
البته استفاده از تســهیلات صندوق توسعه  ملی منوط به عدم 

تبدیل ارز به ریال است.
اما در محور بعدی از این بخش بر این موضوع تاکید شده است 
که وزارت اقتصاد با همكاری بانك  مرکزی، صندوق توسعه  ملی، 
صندوق ضمانت صادرات، بانك توســعه صادرات و ســازمان 
توســعه تجارت ایران؛ ســازوکار لازم برای اجرای مواد ١ و 2 

بسته حمایتی مزبور را طراحی و بر آن نظارت می کند.
در همین راســتا تسهیلات ترجیحی موضوع این دستورالعمل 
تنها برای متقاضیانی اســت که اقدام به اخذ تسهیلات جدید 
می کنند و مشــمول استمهال تســهیلات قبلی نخواهد بود. 
همچنین بانك های عامل طرف سپرده گذاری صندوق توسعه 
ملی موظفند ماهی یك بار فهرست تسهیلات گیرندگان از منابع 
صندوق توسعه  ملی و منابع بانكی را به سازمان توسعه تجارت 
ارسال کنند. در عین حال منابع پیش بینی شده در قانون بودجه 
سال 98 کل کشور برای حمایت از صادرات غیرنفتی به میزان 

7800 میلیارد ریال تعیین شده است.
نحوه استفاده از مشوق های صادراتی منابع مندرج در ماده ٤: بر 
این اساس پرداخت تمام یا بخشی از هزینه های صدور کالاهای 
تولیدی - صادراتی و خدمات متناسب با تامین منابع مشتمل 

بر برنامه های حمایتی و تشویقی به شرح ذیل است:
برنامه توســعه صادرات کالاوخدمات: در این برنامه که اعتبار 
آن 870 میلیارد ریال تعیین شــده اســت؛ حمایت از حضور 
شرکت های ایرانی در نمایشــگاه های تجاری خارج از کشور و 
کمــك هزینه اعزام و پذیرش هیات هــای تجاری به بازارهای 
هدف بــرای فعالیت بازاریابی در نمایشــگاه های بین المللی و 

تخصصی در دستور کار قرار می گیرد.
در خصــوص »میــزان بهره مندی از حمایت« برنامه توســعه 
صادرات و کالا و خدمات تعیین شــده است که حداکثر تا ٥0 
درصد هزینه اجاره غرفه و تا سقف 600 میلیون ریال )حسب 
نوع نمایشــگاه و گروه کالایی و خدماتی( در نمایشــگاه های 
بین المللی تخصصی و تا ســقف 300 میلیون ریال )حســب 
بازار هدف( در نمایشگاه های اختصاصی خارج از کشور اعمال 
شود. همچنین مقرر شده است که حداکثر تا ٥0 درصد هزینه 
اعزام هیات های تجاری، آموزشی و هیات های بازدیدکننده از 
نمایشگاه های بین المللی تخصصی معتبر تا سقف 80 میلیون 
ریال بر حســب کشــور مقصد و حداکثر تا ٥0 درصد هزینه 
پذیرش هیات های تا ســقف 70 میلیون ریال بر حسب مدت 

اقامت در ایران برای هر شرکت اعمال شود.
در محور بعدی جزئیات برنامه »حمایت از ایجاد، راه اندازی 

در خصوص 
»میزان بهره مندی 
از حمایت« برنامه 

توسعه صادرات 
و کالا و خدمات 

تعیین شده است 
که حداکثر تا 

۵۰ درصد هزینه 
اجاره غرفه و تا 

سقف ۶۰۰ میلیون 
ریال )حسب نوع 
نمایشگاه و گروه 

کالایی و خدماتی( 
در نمایشگاه های 

بین المللی 
تخصصی و تا 

سقف ۳۰۰ میلیون 
ریال )حسب 

بازار هدف( در 
نمایشگاه های 

اختصاصی خارج 
از کشور اعمال 

شود
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و توســعه فعالیت مراکز تجاری ایران و دفاتر 
فروش و بازاریابی در بازارهای هدف« تشریح 
شده است. بر این اساس سه برنامه »حمایت 
از مراکــز تجاری شــامل مراکــز بازاریابی و 
تحقیقات بازار، مراکز فروش کالاها و خدمات 
صادراتــی و نمایشــگاه های دائمی باشــگاه 
صادرکنندگان«، »حمایــت از فعالیت دفاتر 
بازاریابی، تحقیقات بازار و فروش شرکت های 
صادراتــی نمونــه ملــی« و » اجــاره مراکز 
بازرگانی در کشورهای همسایه برای استقرار 
شــرکت های نمونه و حضور رایزنان بازرگانی 

در آن مرکز« در دستور کار قرار می گیرد.
در خصــوص میــزان بهره منــدی از حمایت 
فعالیــت اول حداکثر ٥0 درصــد هزینه ها تا 
ســقف ١0 میلیــارد ریال در هر بــازار هدف 
تعیین شده اســت. در محور دوم حداکثر 30 
درصد هزینه ها تا سقف ٤ میلیارد ریال در هر 
بازار هدف برای هر فعالیت اعمال می شــود و 
در محور سوم بر اساس شیوه نامه های مربوطه 
عمل می شــود. همچنین اعتبــار این برنامه 
حمایتی از ســوی سیاســتگذار ٥00 میلیارد 

ریال تعیین شده است.
اما پرداخت کمك سود تسهیلات بانكی در حوزه 
اعتبارات صادراتی دیگر برنامه تعریف  شــده از 
سوی متولیان است. زیرمجموعه های این برنامه 
شــامل پرداخت »یارانه سود تسهیلات بانكی 
به صادرکنندگان«، »کمك ســود تســهیلات 
کالاهاوخدمات«،  برای صادرکننــدگان  بانكی 
»کمك سود تســهیلات صندوق های جسورانه 
بــرای طرح ها و پروژه های صادراتی« و »کمك 
سود تســهیلات بانكی برای تقویب لجستیك 
صادراتــی )حمل ونقل و پایانه ها(« می شــود. 
میزان بهره مندی از حمایت این برنامه حمایتی 
تا ســقف 6 واحد درصــد و میانگین ٤ واحد 
درصد بر اساس ارزش  افزوده تعیین شده است.

در همین راستا با هدف کاهش بیشتر هزینه 
سود تسهیلات صادراتی؛ بخشی از سود این 
تسهیلات از محل یارانه سود توسط سازمان 
توســعه تجارت به نیابت از صادرکنندگان و 
متناســب با تخصیص اعتبارات بودجه ای و 
بر اســاس مفاد قرارداد عاملیت بین سازمان 
توسعه تجارت و بانك های عامل پس از ارائه 
اســناد و مدارک لازم از ســوی صادرکننده 
به ســازمان توســعه تجارت مبنی بر انجام 
صادرات و تائید سازمان مذکور به بانك عامل 
پرداخت می شــود. بانك های عامل موظفند 
نسبت به پرداخت یارانه سود بر اساس مفاد 
قرارداد عاملیت منعقده و ضوابط مندرج در 

شیوه نامه مربوطه اقدام کنند. 
بر همین اســاس اعتبــار این برنامــه 2 هزار 
میلیارد ریال در نظر گرفته شــده است، اما در 
محور بعدی »حمایت از فعالیت های تبلیغاتی، 
بازاریابی آموزشی، اطلاع رسانی پژوهش، مشاوره 
و فرهنگ ســازی در حوزه صادرات« در دستور 
کار قرار گرفته اســت. همچنیــن فعالیت های 
فرهنگ سازی  برنامه شــامل  این  زیرمجموعه 
در حوزه صادرات شــامل حمایــت از روز ملی 
صادرات کشور و مراکز استان ها، جشنواره برند، 
جشنواره تصویر صادرات، جشنواره ها و همایش 
ملی و اســتانی در حوزه صــادرات و همینطور 
همایش هــای تخصصــی در حــوزه بازاریابی، 
بازارسازی و سرمایه پذیری در حوزه های کالایی 

و خدماتی می شود.
میزان بهره مندی از حمایت این برنامه سیاستی 
که اعتبار آن 7١0 میلیارد ریال تعیین شــده 
است؛ بر اســاس شیوه نامه های مربوطه صورت 
خواهد گرفــت.  اما در خصــوص »حمایت از 
راه اندازی خطوط منظم حمل کالای صادراتی 
و کاهش هزینه هــای حمل ونقل صادراتی« در 
محور بعدی جزئیات آن تشــریح شــده است. 
اقداماتــی از جمله »کمك هزینه حمل هوایی 
کالاهای اولویــت دار صادراتی«، »کمك هزینه 
حمل دریایی کالاهای صادراتــی به بازارهای 
دوردست« و »کمك هزینه حمل  و جاده ای به 
کشورهای همسایه« به  عنوان شرح فعالیت این 

گام حمایتی تعریف شده است.
میزان بهره منــدی از حمایت ایــن برنامه که 
اعتبار آن 6٥0 میلیارد ریال لحاظ شده است؛ 
بر اساس شیوه نامه های مربوطه اعمال می شود. 
»حمایت از برندسازی ملی، بنگاهی و محصولی 
در بازار« نیز دیگر برنامه تعریف شــده در ماده 
٤ نحوه اســتفاده از مشوق های صادراتی است. 
اعتبار این برنامــه که 70 میلیارد ریال تعریف 
شده است؛ شامل مواردی از جمله کمك هزینه  
ثبت جهانــی برند کالا و پرداخت بخشــی از 
هزینه فعالیت های آموزشی- ترویجی در حوزه 

برند می شود.
همچنین »حمایــت از برنامه توانمندســازی 
صادراتی بنگاه های کوچك و متوســط« دیگر 
برنامه ای اســت کــه در ایــن چارچوب کلان 
حمایتی تعریف شــده اســت. در ایــن برنامه 
شناسایی و انتخاب شــرکت های حائز شرایط، 
 ،ERP برنامــه ارزیابــی آمادگــی صادراتــی
اجرای برنامه پرورش صادرکنندگان مبتدی و 
استارت آپ ها و همچنین ایجاد، تقویت و توسعه 
شبكه ســازی صادراتی با تاکید بر شرکت های 

مدیریت صادرات، کنسرســیوم ها و خوشه های 
صادرات  گرا با مشــارکت و همكاری ســازمان 
صنایع کوچك و شــهرک های صنعتی، ایجاد 
شرکت های شتاب دهنده صادراتی و بهره گیری 
از خدمات شــرکت های شتاب دهنده در حوزه 
صادرات در دســتور کار قرار می گیرد. در عین 
حال میــزان اعتبار این برنامــه حمایتی 200 

میلیارد دلار در نظر گرفته شده است.
برنامه بعدی شــامل »حمایــت از طرح های 
صادراتی« می شــود که زیرمجموعه آن شامل 
برنامــه صادراتی مصــوب کارگروه توســعه 
صادرات اســتان ها می شــود و اعتبار آن نیز 
300 میلیارد ریال تعیین شده است.  در محور 
بعدی »پرداخت کمك هزینه خرید محصولات 
اعتباری ماننــد ضمانت نامه ها و بیمه نامه های 
اعتبــار صادراتی« تعریف شــده اســت که 
فعالیت هــای زیرمجموعه آن شــامل کمك 
اعتباری  هزینه کارمزد صدور ضمانتنامه های 
مانند شــرکت در مناقصه، حســن انجام کار، 
تعهد مطالبات، هزینه عضویت در سایت های 
مناقصه و همچنین کمــك هزینه  حق بیمه 
صدور بیمه نامه های صادراتی افزایش سرمایه 
صندوق ضمانت صادرات می شــود. همچنین 
اعتبــار این برنامه حمایتی 200 میلیارد ریال 

تعیین شده است. 
در محور بعدی »حمایت ویژه از صادرات کالاها 
و خدمات دارای ارزش  افزوده بالاتر« در دستور 
کار قرار گرفته اســت. امــا حمایت از صادرات 
خدمات فرهنگی-هنری  نوآورانه و خلاق مانند 
موسیقی، فیلم، پویانمایی و ... همچنین حمایت 
از صادرات محصولات دانش  بنیان از جمله نانو، 
بایــو و  های تك و همچنین حمایت از صادرات 
خدمــات فنی ومهندســی و اســتارت آپ های 
صادراتی به  عنوان زیرمجموعه های این برنامه 
تعریف شده است. در نهایت اعتبار این برنامه 2 

هزار میلیارد ریال تعیین شده است.
در برنامه آخر حمایت از توسعه زیرساخت های 
پایانه های صادراتی، سردخانه ها  وارداتی مانند 
و انبارهای مرزی مورد توجه قرار گرفته است. 
اعتبــار این برنامه 200 میلیــارد ریال تعریف 
شده اســت و فعالیت های مرتبط با آن شامل 
حمایت فعال سازی پایانه های صادراتی با تاکید 
بر پایانه های مرزی و حمایت ایجاد و توســعه 
زیرســاخت های صادراتی مانند سردخانه های 
زیر صفر، انبارهــای دپوی کالای صادراتی و ... 
می شود. در مجموع اعتبار این برنامه ها در ١١ 
آیتم مورد اشــاره معادل 7800 میلیارد ریال 

تعیین شده است.
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غرقی عضو هیات نماینــدگان اتاق  تهران معتقد 
است که اساسا سیاســت دولت تعطیلی معادن 
کوچك مقیاس اســت. دیدگاه دولت این اســت 
که فعالیت این معــادن صرفه اقتصادی ندارد و 

تعطیل هم بشود؛ مهم نیست.
به گفته ســجاد غرقــی 90 درصــد بنگاه های 
معدنی در کشور ما کوچك مقیاس است. ساختار 
زمین شناســی و بازار مواداولیه؛ زمینه گســیل 
شدن ســرمایه های خرد و متوسط به اکتشاف و 
اســتخراج معادن را فراهم کرده است، اما آنچه 
فعالیت این معادن را دچار مشــكل کرده و اتاق 
بازرگانی باید در مورد آن تسهیل گری انجام دهد؛ 
آسیب پذیری این معادن از نوسان های بازار و نظام 
سیاستگذاری حاکمیتی است. معادن کوچك از 
مزایای صرفه مقیاس بهره مند نمی شــوند و در 
نوسان های اقتصادی به ویژه در زمان رکود برای 

تامین مالی و سرمایه در گردش دچار مشكلند.
عضو هیــات نمایندگان اتاق  تهران با اشــاره به 
اینكــه رکود نه تنها در ایران؛ بلكه در همه جای 
دنیا بــرای بنگاه های کوچــك از جمله معادن 
مساله ســاز اســت، می گوید: اما در کشورهای 
توســعه یافته نظام تامین مالی متنوع و ثبات در 
فضای کسب وکار؛ آسیب های رکود در بنگاه های 
کوچك را به کمترین میزان می رساند. در ایران 
بــه دلیل محدودیــت در تامین   مالــی؛ رکود و 
نوســان های اقتصادی به معادن کوچك آسیب 
می زند. نرخ سود در نظام بانكی بسیار بالاست و 
تامین سرمایه در گردش از این منبع برای معادن 
کوچك غیر اقتصادی اســت. دولت در مقایسه با 
بخش صنعت؛ به بخش معدن تسهیلات کمتری 
اختصــاص می دهد و ســهم معــادن بزرگ که 
ظرفیت بدهكار شــدن به دولت را دارند؛ از این 

تسهیلات بیشتر از معادن کوچك است.
به گفتــه غرقی دومین مســاله معادن کوچك؛ 
بی ثباتی در سیاستگذاری حاکمیتی است. بخش 
معدن از چند سیاســت اثر می پذیرد: نخســت 
محدودیت ها و ممنوعیت هــا در صادرات مازاد 
محصولات معدنی اســت که تولید بیشــتر را از 
صرفه اقتصادی خارج می کند. دوم افزایش چند 
صد درصدی حقوق دولتی اســت؛ چراکه معادن 
علاوه بر مالیــات ارزش  افزوده، حقوق دولتی هم 

پرداخت می کنند که فشــار ناشی از رشد آن بر 
معادن کوچك بیشــتر است. سوم مداخله دولت 
در زنجیره قیمت گذاری است. معادن بزرگ که بر 
آغاز تا پایان زنجیره تولید سرمایه گذاری کرده اند؛ 
از مداخله دولت در قیمت گذاری کمتر آســیب 
می بینند، اما سرمایه های معادن کوچك در آغاز 

زنجیره تولید متمرکز شده است.
تامین مالی از طریق بورس از دیگر مواردی است 
که این عضو هیات نمایندگان اتاق تهران به آن 
اشــاره کرده و در این خصوص می گوید: تامین 
مالی معادن از بورس موضوع مهمی اســت، اما 
به چند دلیل تامین سرمایه برای معادن کوچك 
از این روش آســان نیســت. دلیل اول مقیاس 
کوچك این معادن، دلیل دوم نوســان های بازار 
و دلیل سوم نبود قوانینی است که به ثبات بازار 
کمك کند. در بورس سرمایه های خرد به سمت 
بخش های پرریســك حرکــت نمی کند. معادن 
بزرگ می توانند در بورس ســرمایه جذب کنند؛ 
چراکــه فعالیت های این معادن ریســك پذیری 
کمتری نســبت به معادن کوچــك دارد. نكته 
دیگر ســاختار حقوقی بــورس و معادن کوچك 
است. هزینه های حقوقی ورود معادن کوچك به 
بازار ســرمایه به اندازه ای اســت که ورود آنها را 
غیراقتصادی می کند. وی در ادامه تاکیدکرد: این 
معادن به  طور معمول در نقاط دورافتاده و محروم 
قرار دارند و برای ارتباط موثر با بازار ســرمایه به 

وجود مكانیزم ها و ســاختارهایی نیاز اســت که 
اکنون وجود ندارد و تسهیل گری هم در این باره 
از ســوی حاکمیت انجام نمی شود. پیشنهاد ما 
این بود که برای تشكیل کنسرسیوم های معدنی 
مشــوق هایی در نظر گرفته شــود تا این معادن 
پــس از تجمیع از بورس نیاز مالی خود را تامین 
کنند، اما اساســا سیاست دولت تعطیلی معادن 
کوچك مقیاس اســت. دیدگاه دولت این اســت 
که فعالیت این معــادن صرفه اقتصادی ندارد و 

تعطیل هم بشود؛ مهم نیست.
غرقــی در ادامــه با اشــاره به اینكــه خدمات 
اســتارت آپ ها به معدن از دیگــر اقدامات این 
بخش اســت،  عنوان کرد: به  طــور قطع می توان 
روی خدمات استارت آپ ها در بهبود فعالیت های 
معدنی حســاب کرد. در اسفندماه سالجاری در 
اتــاق بازرگانی تهران با مشــارکت کمیســیون 
صنعت ومعدن و اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال؛ 
نشســتی با موضوع مشارکت اســتارت آپ ها در 
بخش معدن برگزار می شــود. اســتارت آپ ها به 
 طور معمول راه حل ارائه و بیشتر این راه حل ها را 
برای فعالیت مجموعه های بزرگ ارائه می دهند. 

پلــی  ایجــاد  تاکیدکــرد:  پایــان  در  وی 
بین استارت آپ ها و صنایع معدنی از اولویت های 
کمیســیون های مرتبط در اتاق  تهران است که 
تلاش می کنیم در این بین مسائل معادن کوچك 

هم در نظر گرفته شود.

غرقی عضو هیات نمایندگان اتاق  تهران تشریح کرد؛

چالش های معادن کوچک مقياس
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دلایل پایین بودن ســهم بخــش معدن در تولید 
ناخالص داخلی چیســت؟ به گفتــه فعالان این 
بخش ســهم بخش معــدن در تولیــد ناخالص 
داخلــی حدود 0/٥٤ درصد اســت و این ســهم 
اندک در حالی اســت که ایــران دارای بزرگترین 
ذخایر معدنی در دنیاســت. به اعتقاد فعالان این 
بخش بهارستان نشین ها به استناد سهم ناچیز این 
بخــش در اقتصاد؛ بودجــه قابل  توجهی به بخش 
معــدن تخصیص نمی دهند. دلایل ســهم اندک 
بخش معدن در تولید ناخالص داخلی و بررســی 
وضعیت معادن کوچك مقیاس؛ دو موضوع اصلی 
مورد بررســی در پانزدهمین نشست کمیسیون 
صنعت ومعــدن اتاق بازرگانی تهران اســت که از 
ســوی فعالان بخــش خصوصــی و دولتی مورد 

ارزیابی قرار گرفت.

فعــالان بخش خصوصی در این نشســت به این 
نكته اشــاره کردند که از مجموع معادن فعال در 
کشــور نیمی از معادن که غالبــا در رده معادن 
کوچك مقیاس قرار دارند؛ غیرفعال هســتند. بر 
اســاس آمار اعلام شــده حدود 9 هزار معدن در 
کشــور وجود دارد که حدود نیمی از آنها یعنی ٤ 
هزار معدن تعطیل شده است. بر اساس داده های 
اعلام شــده حــدود 98 درصد معــادن ایران در 
مقیاس کوچك ارزیابی شده است و با این شرایط 
احیاء این معادن می تواند تاثیر بســیاری در رشد 
این بخش داشته باشــد. در این خصوص فعالان 
این بخش بر لزوم توجه بیشــتر دولت و همكاری 
سازنده با بخش خصوصی برای احیاء، فعال سازی 
و توســعه این معادن تاکیــد و اعلام کردند که با 
توجه به اشتغالزایی بالا و توان ایجاد ارزش افزوده 
قابل توجه؛ معدن می تواند بــه  عنوان یك بخش 
پیشران اقتصاد در کانون توجه و تمرکز قرار گیرد. 
ســهم بالای تعطیلی معادن موجب شــد تا خانه 
معدن ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت احیاء 
٥00 معدن کوچك مقیاس را کلید بزنند تا به این 
طریق زمینه فعال سازی بخشی از معادن غیرفعال 
فراهم شود.طرح احیاء، فعال سازی و توسعه معادن 
کوچك مقیاس به  عنــوان طرح اقتصاد مقاومتی 
مصوب شــده از جمله برنامه های اصلی دولت در 
بخش صنعت ومعدن محسوب می شود، اما اهمیت 
و ضرورت پرداختن به بنگاه های کوچك و متوسط 

تولیــدی در بخــش معدن کشــور از جنبه های 
مختلفی قابل بحث اســت. فعــالان این بخش بر 
این نكته تاکید می کنند که از جمله ضرورت های 
توســعه معــادن کوچك می تــوان بــه »نیاز به 
سرمایه گذاری کمتر، ریسك سرمایه گذاری کمتر، 
تجهیزوتكنولوژی ساده تر، داشتن زیرساخت های 
لازم، ســهولت در اخذ مجوزهای قانونی با توجه 
بــه کوچك بودن ابعــاد فعالیت، نیــاز به نیروی 
متخصص در ســطح پایین تر، بومی سازی ساده تر 

)تكنولوژی و نیروی انسانی( و ...« اشاره کرد.

تمرکز استانی غیرفعال ها
ســیدرضا عظیمی مدیر اجرایی و دبیر شــورای 
هماهنگی طرح احیاء، فعال سازی و توسعه معادن 
کوچك  مقیاس در این نشســت با ارائه گزارشی از 
پیشرفت این طرح به نمایندگان بخش خصوصی 
اعلام کرد که طرح احیاء معادن با هماهنگی اتاق 
بازرگانی تهران و خانه معدن تحت عنوان »نهضت 
فرآوری و بهره برداری از معادن کشــور« در سال 
96 شــكل گرفــت و پس از آن یــك تفاهمنامه 
چهارجانبه با مشارکت خانه معدن، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، ایمیدرو و مجموعه گل گهر منعقد 
شــد و مفاد این تفاهمنامه به شرکت تهیه وتولید 

مواد معدنی ایران ابلاغ شد.
به گفته عظیمی به موجب این طرح حدود ٤7٥2 
معدن غیرفعال شناسایی شد که بیشترین آنها در 
خراســان  رضوی و کمترین آن در خراسان  شمالی 
قرار گرفته است. در عین حال یزد، سمنان، مرکزی، 
آذربایجان  غربی، کردستان، خراسان  جنوبی و فارس 

در شمار استان هایی قرار دارند که معادن غیرفعال 
بیشــتری در آنها وجود دارد.عظیمی با اشاره به 
وجود ٤68 معدن غیرفعال فلزی در کشور عنوان 
کرد که در صورت فعال ســازی ایــن معادن 32 
میلیون تن به ظرفیت تولید افزوده خواهد شد. به 
گفته وی احیاء معادن فلزی به دلیل اثرگذاری آن 
بر اشتغال در اولویت قرار گرفته است.مدیر اجرایی 
و دبیر شورای هماهنگی طرح احیاء، فعال سازی و 
توسعه معادن کوچك  مقیاس سپس به چالش های 
حوزه معدنكاری بر اساس نظرسنجی از فعالان این 
بخش اشاره کرد و گفت: تامین مالی، زیرساخت، 
فرآوری، کمك هــای تكنیكال و فنــی از جمله 
مهمترین مشــكلات فعالان حــوزه معدن عنوان 
شــده که با تعریف پروژه هایی رفع مشــكلات در 
حوزه زیرساخت ها در دستور کار قرار گرفته است.
محمدرضا بهرامن عضو کمیسیون صنعت ومعدن 
اتاق تهران و رئیس خانه معــدن ایران نیز در این 
جلسه با اشاره به اینكه خانه معدن در سال 9٥ به 
دولت پیشنهاد کرد که فعال سازی ٥00 معدنی که 
به دلایل مختلف تعطیل شده بودند؛ به این تشكل 
واگذار شود.وی اظهارداشت: البته این درخواست 
را داشــتیم که دولت هم مقررات دست وپاگیر را 
بــرای احیاء این معادن از پیش روی ما بردارد. هر 
چند که فعال ســازی این معادن به  طور مستقیم 
به خانه  معدن واگذار نشــد، اما پیشنهاد ما به یك 
تفاهمنامه میان خانه  معدن و ایمیدرو منتهی شد.

کدام معادن کوچک مقیاس هستند؟
با اعلام وضعیت معادن کوچك مقیاس؛ حاضران 

در نشست اتاق تهران سهم اندک معادن در اقتصاد آسیب شناسی شد؛

جغرافيای معادن غيرفعال ايران
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به طرح این پرسش پرداختند که معادن کوچك مقیاس به چه 
معادنی گفته می شــود و آیا این معادن توان رقابت با معادن 

بزرگ را دارند؟
ســیدرضا عظیمی در پاســخ به این پرســش عنوان کرد که بر 
اســاس تعاریف جهانی معــادن کوچك به آن دســته از معادنی 
اطلاق  می شــود که عملیات معدنكاری در آنها به  صورت ســنتی 
و با ابزار دســت انجام  می گیرد. در عین حــال طبق تعریفی که 
مرکز آمــار ایران ارائه  می کند؛ معادن با نیــروی کمتر از ٥0 نفر 
کوچك تلقی  می شود. طبق این تعاریف 98/3 درصد معادن ایران 
در شمار معادن کوچك قرار  می گیرد. بهرامن نیز در این خصوص 
توضیح  داد: مقیاس معادن بر اســاس ذخیــره و ظرفیت آنها نیز 
ارزیابی  می شود و از این نظر سهم معادن کوچك در اقتصاد معدن 

کشور حدود 30 درصد است.
محمدرضا زهره وندی رئیس کمیسیون صنعت ومعدن اتاق تهران 
نیز این پرسش را مطرح کرد که چنانچه معادن تعطیل به چرخه 
اقتصاد کشور بازگردند؛ میزان ارزش  افزوده آن به چه میزان خواهد 
بود؟ زهره وندی همچنین کم و کیف نیاز صنعت معدنكاری ایران 
به فناوری های جدید را جویا شد.بهرامن در پاسخ به این پرسش 
رئیس کمیسیون صنعت ومعدن اتاق تهران گفت: در حال  حاضر 
حدود ٤ هزار معدن از 9 هزار معدن شناســایی شــده در کشور 
تعطیل اســت. این در حالی اســت که معادن تعطیل عمدتا در 
زمره معادن کوچك قرار داشــته و اشتغالزا هستند.وی ادامه داد: 
تحریم ها، تامین ماشــین آلات و بازار محصولات؛ فعالان معدنی 
را تحت  فشــار قرار داده اســت. در واقع تامین ماشــین آلات به 
یك معضل جدی تبدیل شده اســت. با وجود اینكه خانه  معدن 
با راهكارهایی کــه به دولت ارائه  می کنــد؛ درصدد کاهش این 
مشــكلات برآمده اســت. به هر حال ما به  عنــوان فعالان حوزه 
معدن باید تلاش کنیم که همچنان سرپا بایستیم.حسین حقگو 
کارشناس کمیســیون صنعت ومعدن اتاق تهران نیز با اشاره به 
اینكه گفته شده 98 درصد معادن کشور کوچك مقیاس هستند، 
ادامــه  داد: با وجود این میزان معدن کوچك در کشــور؛ ســهم 
عمده ای از ارزش  افزوده معــادن در 2 درصد باقیمانده از معادن 
کشور و به تعبیری معادن متوسط و بزرگ تولید  می شود.حقگو 
با بیان اینكه سیاســتگذاری در حوزه معدن دچار مشكل است، 
افزود: بررسی ها نشان  می دهد که سیاست اکتشافی کشور غلط 
است و اکتشافات عمدتا به شــرکت های شبه دولتی و خصولتی 
واگذار شده است. آسیب شناسی نقش سیاستگذاری در وضعیت 
این روزهای صنعت معدنكاری  می تواند برای عبور از این مشكلات 

و تصحیح اشتباهات راهگشا باشد.
 عباس آرگون دیگر عضو کمیسیون صنعت ومعدن اتاق تهران نیز 
با اشــاره به تعطیلی ٥0 درصد از معادن، در مورد عوامل و دلایل 
غیرفعال شــدن این معادن پرسید که بهرامن پاسخ داد: به دلیل 
حلاوت بودجه نفتی؛ توســعه سایر بخش ها از جمله بخش معدن 
مغفول مانده اســت. البته یكی دیگر از دلایل تعطیلی معادن آن 
است؛ افرادی فاقد صلاحیت فنی ومالی مدیریت معادن را برعهده 
 می گیرند و زمانی که این معادن به مرحله اکتشــاف  می رســند؛ 
صاحبان آنها ادعا  می کنند که فاقد منابع مالی کافی هســتند. به 
همین ترتیب معدن مذکور به ورطه تعطیلی کشــیده  می شود. از 
این  رو برای کاهش میزان تعطیلــی معادن باید نگرش ها در این 
حــوزه تغییر کند و صلاحیت های مالی و فنی افراد برای مدیریت 

معادن مورد توجه قرار گیرد.رئیس   خانه  معدن ادامه داد: اکتشاف 
مقدماتی معادن در سایر کشور ها نیز معمولا در اختیار دولت هاست. 
البته عملكرد دولت در اکتشاف مقدماتی نیز به دلیل کمبود منابع 
قابل دفاع نیســت، اما بخش خصوصی این آمادگی را دارد که وارد 
این حوزه شود. توجه به این نكته نیز بسیار حائز اهمیت است که 
توسعه عمق اکتشافات نیازمند سرمایه گذاری خارجی است. ایران 
در کنار روســیه و آمریكا جزو معدود کشورهایی است که در کنار 
ذخایر نفتی؛ از ذخایر معدنی نیز برخوردار اســت. اما مســاله این 
است که برای توسعه این بخش برنامه درازمدت راهبردی تعریف 
نشده است. نتیجه آنكه اکنون سهم معدن در تولید ناخالص داخلی 

حدود یك درصد است.

الگوسازی برای احیاء معادن
مریم خزاعی معاون بررســی های اقتصادی اتاق تهران نیز در این 
نشســت ارائه پیشــنهاد احیاء ٥00 معدن از سوی خانه معدن به 
دولت را ارزشــمند توصیف کرد و گفت: به نظر  می رســد یكی از 
رسالت های اتاق بازرگانی و تشكل ها این است که به  رغم مشكلات 
و مسائل موجود؛ اقداماتی در راستای توسعه اقتصادی هر چند در 
سطح خرد به انجام برســانند. این پروژه و این همكاری  می تواند 
به یك الگو برای دیگر تشــكل ها تبدیل شــود.معاون بررسی های 
اقتصادی اتاق  تهران با اشــاره به سهم 0/٥٤ درصدی بخش معدن 
)غیر از نفت و گاز( در تولید ناخالص داخلی بر اساس حساب های 
ملی مرکز آمار در ســال 97 گفت: رشد ارزش  افزوده بخش معادن 
به  رغم وجود تحریم ها طی سال های 96 و 97 مثبت بوده است. با 
وجود این به  نظر  می رسد که بخش معدن به جایگاه شایسته خود 

در ارزش  افزوده اقتصاد کشور دست نیافته است.
معاون بررســی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران در ادامه این 
پرســش را مطرح کرد کــه چه راهكارهایی بــرای افزایش این 
ســهم وجود دارد؟ در عین حال لازم اســت مشخص شود که 
احیــاء معادن به چه میــزان به ارزش افــزوده و ارزش صادرات 
این بخش افزوده اســت؟رئیس خانه  معدن نیز در این خصوص 
توضیحاتی ارائه کرد و گفت: یكی از دلایل کوچك بودن ســهم 
معدن در تولید ناخالص داخلی آن اســت که بانك  مرکزی ادعا 
 می کند نمی تواند ســهم هر بخش را تا انتهــای زنجیره آن در 
تولید ناخالص داخلی لحاظ کنــد. در زمان تصویب بودجه نیز 
نمایندگان  می گویند که سهم این بخش در اقتصاد ناچیز است و 

به آن بودجه درخوری اختصاص نمی دهند.
بهرامــن با بیان اینكــه در حوزه فناوری های جدید به کشــور 
سرمایه گذاریی  صورت گرفته است، افزود: این سرمایه گذاری ها 
عمدتا بدون توجه به نیاز بازار مصرف بوده اســت. به بیان دیگر 
تولیــدات ما بازار مصرف را قانــع نمی کند و صنعت معدنكاری 
ایران چندان در فرآوری موفق نبوده است. در حال  حاضر حدود 
٥ هزار کارخانه سنگ بری در کشور وجود دارد، اما درصد پایینی 
از آنهــا  می تواننــد کالای مورد نیاز و مورد تقاضــا در بازارها را 
تامیــن کنند.بهرامن افزود: در این حوزه حتی با مازاد تولید نیز 
مواجه هستیم و عدم توفیق در تصاحب بازارها؛به نوع دیپلماسی 
تجاری ما باز  می گردد. چنانكه برای مثال تولیدات معدنی ترکیه 
یك سوم تولیدات ایران است، اما صادرات آن به 2/8 میلیارد دلار 
 می رسد؛ در حالی که ارزش صادرات ایران از 3٥0 میلیون دلار 

فراتر نرفته است.

اکتشاف مقدماتی 
معادن در سایر 

کشور ها نیز 
معمولا در اختیار 

دولت هاست. البته 
عملکرد دولت در 
اکتشاف مقدماتی 
نیز به دلیل کمبود 

منابع قابل دفاع 
نیست، اما بخش 

خصوصی این 
آمادگی را دارد 

که وارد این حوزه 
شود. توجه به این 

نکته نیز بسیار 
حائز اهمیت است 

که توسعه عمق 
اکتشافات نیازمند 

سرمایه گذاری 
خارجی است ایران 

در کنار روسیه و 
آمریکا جزو معدود 
کشورهایی است 
که در کنار ذخایر 

نفتی؛ از ذخایر 
معدنی نیز برخوردار 

است. اما مساله 
این است که برای 
توسعه این بخش 

برنامه درازمدت 
راهبردی تعریف 

نشده است
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بنگاه های کوچك و متوســط ))SME ها نقش 
مهمی در اقتصاد گرجســتان ایفا می کنند. این 
بنگاه ها بیش از 67 درصد اشــتغال و حدود 62 
درصد از ارزش افزوده ناخالص این کشور را تامین 
می کنند. گرجستان طی سال های اخیر اقدامات 
اصلاحی مهمی را در راستای توسعه این بنگاه ها 
به کار گرفته و استراتژی های مشخصی از جمله 
»استراتژی توسعه اقتصادی-اجتماعی گرجستان 
2020« و »اســتراتژی توسعه ملی SME های 
را تدوین کرده است.  گرجستان20١6-2020« 
اما همچنان دسترســی به منابع مالی به  عنوان 
یــك چالش برای بنگاه های کوچك و متوســط 
محسوب شده و این بنگاه ها با موانع بسیاری در 
تامین مالی مواجهند. در دســترس بودن منابع 
مالی کافی برای این بنگاه ها امكان سرمایه گذاری 
آنها در پروژه های سبز نظیر ارتقاء کارآیی انرژی 

و انرژی هــای تجدیدپذیر را تقویت خواهد کرد. 
گزارش حاضــر با اســتفاده از آخرین اطلاعات 
OECD )ســازمان همكاری هــای اقتصادی و 
توســعه( از وضعیت بنگاه های کوچك و متوسط 
گرجستان، اقدامات این کشور در راستای توسعه 
بنگاه های کوچك و متوســط و شیوه های تامین 

مالی آنها را مورد بحث قرار می دهد.

SME ها در گرجستان
طبــق تعاریف جدیــد گرجســتان؛ بنگاه های 
متوسط شامل بنگاه هایی می شــود که در آنها 
میانگین تعداد سالانه افراد شاغل در این بنگاه ها 
بین ٥١ تــا 2٤9 نفر و متوســط گردش مالی 
ســالانه بین ١2 تا 60 میلیون لاری )پول ملی 
گرجســتان اســت که هر یك دلار معادل 2/9 
»لاری« می باشد( متغیر است. بنگاه های کوچك 

نیز بنگاه هایی اســت که در آنها میانگین تعداد 
سالانه افراد شــاغل از ٥0 نفر تجاوز نمی کند و 
میانگین گردش مالی ســالانه ١2 میلیون لاری 
اســت.برخی موسســات مالــی از جمله بانك 
گرجستان از معیارهای طبقه بندی متفاوتی برای 
اعطای وام استفاده می کنند. این بانك بنگاه هایی 
با گردش مالی سالانه ١/٥ میلیون تا 20 میلیون 
دلاری یا مجموع وام های مشــابه دریافتی ١٥0 
هزار تا 2 میلیون دلار را واجد شــرایط دریافت 

وام به  عنوان SME ها در نظر می گیرد.
به  طور تقریبی 723 هزار بنگاه در گرجستان ثبت 
شــده اند که از این میان حدود 2٥ درصد از آنها 
فعال هستند. از تعداد کل بنگاه ها در گرجستان، 
بیش از 8٥ درصــد به  عنوان بنگاه کوچك و 9 
درصد نیز متوســط طبقه بندی شده اند. در این 
کشور بخش های تجارت و حمل ونقل بیشترین 

در یک گزارش پژوهشی بررسی شد؛

نسخه گرجی تامين مالی بنگاه ها

دسترسی به منابع مالی همچنان به  عنوان چالش اصلی برای بنگاه های کوچك و متوسط شناخته شده است و این بنگاه ها با موانع بسیاری 
در این زمینه مواجهند. در این میان سیاستگذاران صنعت ایران همواره ایجاد رونق صنایع کوچك و متوسط را در اولویت های کاری خود 
دارند، اما اینكه تا چه اندازه در این مسیر موفق بوده اند؛ به مقایسه عملكردشان با برخی کشورهای پیشرو در این راه بازمی گردد. »معاونت 
بررســی های اقتصادی اتاق  تهران« در گزارشــی با الگوبرداری از تجربیات گرجستان در پشــتیبانی از بنگاه های کوچك و متوسط؛ هشت 

پیشنهاد برای تقویت و توسعه این بنگاه های استراتژیك و شیوه های تامین مالی آنها ارائه کرده است.
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حجم گردش مالی )٤7 درصد( را تشكیل می دهند. گرجستان 
عملكرد موفقی در شاخص سیاستی بنگاه های کوچك و متوسط 
OECD در مقایســه با کشــورهای منطقه شرقی اتحادیه اروپا 
داشته که علت اصلی آن سیاست ها و چارچوب های قوی آن در 
این حوزه است. با این وجود در این کشور چالش هایی از جمله 
عدم دسترســی کافی به منابع مالی، عدم تطابق مهارت در بازار 

کار و اشتغالزایی پایین نیز شناسایی شده است.

ساختار تامین مالی بنگاه ها و موسسات
بــرای حمایــت از توســعه SME هــا و تقویت نــوآوری و 
افزایش فعالیت هــای کارآفرینانــه؛ وزارت اقتصاد و توســعه 
پایدار گرجســتان اقــدام به تاســیس دو آژانس بــه نام های 
آژانــس توســعه بنگاهــی گرجســتان و آژانس نــوآوری و 
فناوری گرجســتان کرده اســت. آژانس اول هماهنگ کننده 
 اصلــی برنامه هــا و سیاســت ها بــرای حمایــت از توســعه
 SME هاســت. آژانس دوم نیز هماهنگ کننده و واســط بین 
نوآوری و توســعه فناوری در گرجســتان است. هدف آن تهیه 
چارچوب قانونی برای نوآوری، حمایت از دانش و تجاری سازی 
نوآوری، فراهم آوردن دسترسی به تامین مالی توسط برنامه های 
کمك مالی و ایجاد زیرساخت برای نوآوری است.در گرجستان 
بانك هــای تجاری نقش مهمی در تأمین دسترســی به منابع 
مالی ســبز به  ویژه برای SME ها دارند. »تامین مالی ســبز« 
در این گزارش به ســرمایه گذاری هایی اشــاره دارد که منافع 
زیســت محیطی را در زمینه وســیع تر توســعه پایدار محیط 
 زیست فراهم می کندم. مانند ســرمایه گذاری در منابع پاک یا 
تجدیدپذیــر انرژی، ارتقاء بهره وری انرژی، کاهش آلودگی هوا، 
آب و زمین، بازیافت، مدیریــت زباله و حمل ونقل پاک. بخش 
قابل  توجهی از جریان های ورودی مالی مســتقیم گرجستان به 
SME ها مربوط نمی شود. با این حال در دسترس بودن منابع 
کافی برای این بنگاه ها به آنها اجــازه می دهد تا در پروژه های 
سبز ســرمایه گذاری کرده و بازار ارائه کالاها و خدمات سبز را 
توســعه دهند. دسترسی به منابع مالی همچنان به  عنوان یك 
چالش برای بنگاه های کوچك و متوســط شناخته شده و این 
بنگاه ها با موانع بســیاری در این زمینه مواجهند. از جمله این 

موانع می توان به موارد زیر اشاره کرد:
بانك های گرجســتان درصدد مدیریت صحیح مطالبات معوق 
هستند. آنها نسبت به ترازنامه های قوی و نسبت کفایت سرمایه 
به  ویژه در بانك هایی که دارای یك سهامدار بین المللی هستند؛ 
بسیار حساس  هستند. بانك های تجاری منبع اصلی تأمین مالی 
SME ها هستند، اما این بنگاه ها به  عنوان متقاضیان با ریسك 
نســبتا بالا از نظر وام دهندگان در نظر گرفته می شوند؛ چراکه 
وام گیرنــدگان SME ها غالبا یا بدهی بیش از حد دارند یا فاقد 
دارایی کافی بــرای گرفتن وام هســتند. بنابراین بانك ها برای 
پوشش ریسك از ابزارهایی از جمله نرخ بهره نسبتا بالا و وثایق 
ســنگین استفاده می کنند. الزام بر ارائه وثایق سنگین یك مانع 
قابل توجه در اخذ وام به  شمار می رود. بانك ها ممكن است گاهی 

بیش از ١30 درصد از کل ارزش وام )معمولا به شــكل املاک و 
مستغلات یا زمین( را در قالب وثیقه مطالبه کنند. برای بسیاری 
از SME ها این موضوع بســیار چالش برانگیز است؛ چراکه پایه 
دارایی ثابت این بنگاه ها ممكن است نسبتا کوچك بوده یا ارزش 

آنها مبتنی بر دارایی های نامشهود باشد.
همچنین نرخ بهره بالا به  ویژه به پول محلی یكی دیگر از موانع 
دسترسی به منابع مالی برای بسیاری از SME ها در گرجستان 
اســت. نرخ بهره در گرجستان برای کارآفرینان حقیقی حدود 
23 درصــد و برای اشــخاص حقوقی حــدود ١6 درصد بوده 
که تفاوت مزبور به دلیل ســطح نســبتا بالایی از ریسك برای 
وام گیرندگان حقیقی اســت. نرخ بهره برای وام گیرندگان خرد 
از جملــه بنگاه های کوچك و متوســط بالاتر هم هســت که 
این موضوع باعث شــده تا این گروه بنگاه ها با شــكاف تامین 
مالی زیادی روبه رو باشــند. کوتاه بودن زمان تعیین شده برای 
سررســید اعتبارات بانكی نیز محدودیــت دیگری در اخذ وام 
برای SME هاســت. اغلــب وام های اعطایی بــه این بنگاه ها 
دارای سررســیدهای نسبتا کوتاهی اســت؛ به  طوری که در 
برخی موارد زمان بازپرداخت وام از دوره ای که برای سودآوری 

سرمایه گذاری یك پروژه لازم است نیز کوتاه تر می باشد.
علاوه بر موارد مذکور؛ اعطای وام هــای دلاری با نرخ های بهره 
پایین تری صورت می گیرد، اما این نوع وام ها ریسك های بالقوه ای 
را برای وام گیرندگان حقیقی در بر دارد. طی پنج ســال گذشته 
بسیاری از SME ها به دلیل نرخ بهره پایین تر به دنبال گرفتن 
تسهیلات خارجی بوده اند، اما ریسك ناشی از نوسان ارزش پول 
ملی و اثر نرخ ارز خارجی برای این بنگاه ها در گرجستان پوشش 
داده نمی شود. در واقع تضعیف پول ملی منجر به افزایش ارزش 
واقعی وام ها می شود و ممكن است بنگاه های کوچك و متوسط 
متضرر شــوند. بانك های گرجستان از سیستم اعتباری متمرکز 
برای اعطای وام استفاده می کنند که موجب ایجاد چالش هایی 
شده است. متصدیان بررسی تقاضاهای دریافت وام؛ فاقد مهارت 
لازم برای ارزیابی ریسك های SME یا تصمیم گیری در مورد وام 
هستند. همچنین تامین مالی مبتنی بر دارایی مانند لیزینگ و 
فاکتورسازی نیز مورد استفاده قرار نمی گیرد و محصولات مالی 

نیز توسعه نیافته است.
این برنامه ها طیف وســیعی از ابزارها را ارائه می دهند. برخی از 
آنها کمك های مالی اعطا می کنند؛ در حالی  که برخی دیگر نرخ 
بهره را برای ذینفعــان  SME تأمین می کنند. با این حال این 
مســاله رافع مشــكل وثیقه برای برخی از SME های کوچكتر 
نیست. برای مقابله با این چالش اخیرا دولت یك طرح تضمین 
اعتبــار جدید را ارائه کرده که هدف آن مقابله با نارســایی های 
خاص بازار و حمایت از تنوع ریســك و رشد عرضه اعتبار است. 
بودجــه مرحله اولیه و آزمایشــی این طــرح 20 میلیون لاری 
)حدود 7 میلیــون دلار( بوده که قابل افزایش در مراحل بعدی 
اســت. این مكانیزم امكان دسترسی SME ها به منابع مالی با 
وثیقه ناکافی را از طریق سیاســت اعتباری بخش بانكی فراهم 
می کند.از سوی دیگر طیف وسیعی از اقدامات نوظهور به  عنوان 

بانک های گرجستان 
درصدد مدیریت 
صحیح مطالبات 

معوق هستند. 
آنها نسبت به 

ترازنامه های قوی 
و نسبت کفایت 
سرمایه به  ویژه 

در بانک هایی که 
دارای یک سهامدار 

بین المللی هستند؛ 
بسیار حساس  

هستند. بانک های 
تجاری منبع اصلی 
 SME تأمین مالی
ها هستند، اما این 
بنگاه ها به  عنوان 

متقاضیان با ریسک 
نسبتا بالا از نظر 

وام دهندگان در نظر 
گرفته می شوند؛ 

چراکه وام گیرندگان 
SME ها غالبا یا 

بدهی بیش از حد 
دارند یا فاقد دارایی 

کافی برای گرفتن 
وام هستند
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 SME بخشی از پیش نویس استراتژی ملی برای
ها در گرجستان در حال تدوین و توسعه است. 
پیش نویس طــرح نوآوری گرجســتان 2020 
آماده شده اســت و انتظار می رود توسط پروژه 
توســعه نوآوری بانك جهانی پشــتیبانی شود. 
همچنین گرجستان درصدد ایجاد تغییراتی در 
تعریف خود از SME ها در راســتای مطابقت با 

استانداردهای اتحادیه اروپا است.

موانع کلیدی در سرمایه گذاری
در طرف عرضه؛ بانك های گرجستان با نهادهای 
مالی بین المللــی در زمینــه پرداخت خطوط 
اعتباری ســبز همــكاری و از اســتانداردهای 
بین المللی برای تشــخیص و گزارش صلاحیت 
وام گیرندگان استفاده می کنند. بنابراین به دلیل 
عدم تطابــق تعاریف بنگاه ها در گرجســتان با 
تعاریف بین المللی؛ سرمایه ها به سمت بنگاه های 
بزرگتــر که اغلب به  عنوان بنــگاه اقتصادی در 
گرجستان طبقه بندی شده اند؛ جریان می یابد. به 
 SME همین دلیل متوسط اندازه وام مورد نیاز
ها که به  منظور افزایش بازده انرژی درخواست 
می شود؛ نسبتا بزرگ )اغلب بیش از یك میلیون 
دلار( بوده و در بســیاری از مــوارد اندازه وام از 
آنچه ممكن است بنگاه های کوچكتر نیاز داشته 
باشند؛ بیشتر است. اعطای وام های بزرگتر برای 
بانك ها جذاب اســت؛ چراکه این امر هزینه های 
معاملات را کاهش می دهد.این امر حاکی از آن 
است بانك هایی که با وام گیرندگان کوچك کار 
می کنند؛ هزینه های معامله بالاتری دارند. این به 
نوبه خود به بانك ها امكان می دهد تا مشــتریان 
بزرگتر را هدف قرار داده و بازده بالقوه ســرمایه 

خود را افزایش دهند.
در گرجستان گرایشی برای هدایت منابع مالی 
ســبز به سمت توســعه انرژی برق وجود دارد. 
برخی از خطوط اولیه اعتباری سبز که از طریق 
نهادهای مالی بین المللی اخذ می شــود؛ قابلیت 
جایگزینی بین پروژه های انرژی های تجدیدپذیر 
و پروژه هــای ارتقاء بازده انرژی را دارند. این امر 
منجر به اســتفاده از بودجــه تامین مالی برای 
نیروگاه هــای بــرق به  جای توســعه بنگاه های 
اقتصادی شده اســت. دیگر مانع پیش رو وجود 
هزینه  فرصت بانك ها در ســرمایه گذاری برای 
محصولات وام ســبز اســت. همچنیــن وجود 
ظرفیت های ناکافی برای ارزیابی پروژه های سبز 

در بانك ها از دیگر موانع سمت عرضه است.
در طــرف تقاضــا؛ وام گیرندگان ممكن اســت 

از مزایای اقتصادی ســرمایه گذاری های ســبز 
آگاهی نداشــته باشــند. آنها همچنین ممكن 
اســت از بازپرداخت هــای احتمالــی مرتبط با 
چنیــن ســرمایه گذاری هایی بی اطــلاع بوده و 
بــه لحــاظ کیفیت و بــازده درک درســتی از 
منافع زیســت محیطی و مزایای کیفی این نوع 

سرمایه گذاری ها نداشته باشند.
سرمایه گذاری در فناوری های سبز یا بازده انرژی 
می تواند برای بنگاه های کوچك و متوسط هزینه 
 فرصتی در راستای سرمایه گذاری برای افزایش 
تولید یا توســعه محصولات جدید محســوب 
شــود، اما بنگاه های کوچك و متوســط ممكن 
است در مورد طیف کاملی از بهترین شیوه های 
ســرمایه گذاری و اینكه چگونه می توانند بازده 
مالی پروژه ها را بهبود بخشــند؛ آگاهی نداشته 
باشــند. چارچوب ها و اســتراتژی های نظارتی 
ناقص همچنان تقاضا برای تامین مالی انرژهای 
پایدار را محدود کرده و توسعه، تصویب و اجرای 
سیاســت های ملی بازده انرژی و مقررات فرعی 
مرتبط با آن؛ منجر به ایجاد محدودیت در بازار 

بالقوه تامین مالی انرژی پایدار شده است.

هشت توصیه برای سیاستگذاران
با توجــه به نقــش مهم بنگاه هــای کوچك و 
متوسط در گرجســتان می توان از طریق بهبود 
دسترسی SME ها به تامین مالی سبز؛ مزایای 
اقتصادی و زیست محیطی مهمی به  دست آورد. 
سیاستگذاران می توانند با پرداختن به موارد زیر 

از این فرآیند پشتیبانی کنند:
نخســت؛ تصویب قانون در خصوص ارتقاء 
بازده انرژی و انرژی های تجدیدپذیر، تقویت 
قوانین زیست محیطی، قانون اساسی، مقررات 
فرعی و برنامه های پشــتیبانی، تقویت اجرا، 
تنظیم استانداردهای زیست محیطی، افزایش 
آگاهی از بــازده انرژی در بیــن گروه های 
ارتقاء سیســتم های  و  نهایی  مصرف کننده 

مدیریت انرژی و ممیزی.
دوم؛ توســعه مالیات و چارچوب های تشــویقی 
دیگر به  منظور سرمایه گذاری های زیست محیطی 
بیشتر که شامل مجوز تسویه وثیقه رهنی قبل 
از سررســید وام، کاهش مالیــات بر انرژی های 

تجدیدپذیر و تجهیزات پربازده انرژی می شود.
 SME سوم؛ افزایش مخارج عمومی سبز از طریق
ها؛ مخــارج دولت بــرای کالا و خدمات حدود 
١8/٤ درصد از تولید ناخالص داخلی گرجستان 
اســت. دولت همچنین بایــد توانایی SME ها 

را برای مشارکت در سیســتم تدارکات بررسی 
کند. در این فرآیند اطمینان حاصل می شود که 
بنگاه های کوچك و متوسط می توانند برای تهیه 

کالاها و خدمات پایدار وارد بازار رقابتی شوند.
چهارم؛ منطقــی کردن قیمت گــذاری انرژی. 
اگرچه ممكن اســت قیمت نسبتا پایین انرژی 
در گرجســتان برای توسعه اقتصادی این کشور 
مثبت باشــد، اما ایــن قیمت ها انگیــزه برای 
سرمایه گذاری SME ها در ارتقاء بازده انرژی و 
توسعه منابع تجدیدپذیر را محدود کرده است. 
با وجود افزایش نرخ مالیات روی ســوخت های 
فسیلی در ســال 20١7؛ همچنان گاز طبیعی 
برای تولید برق و گرما – هر چند در ســطحی 
پایین تر از برخی از کشورهای منطقه- مشمول 
یارانه است. در واقع دولت باید به دنبال اصلاحات 
در قیمت گذاری انرژی باشد. در این اصلاحات؛ 
حمایت اجتماعی از فقیرترین و آسیب پذیرترین 
مصرف کنندگان انرژی نیز باید در ســاختارهای 

تعرفه انرژی در نظر گرفته شود.
پنجم؛ اطمینان از تفســیر صریح سیاست ها در 
خصوص نقش بنگاه های کوچك و متوســط در 
انتقال سبز و اطمینان از مشارکت SME ها در 
استراتژی ها و برنامه های ملی اقلیمی. به  عبارت 
دیگر سیاستگذاران باید صریحا نقش SME ها 

را در تحقق اهداف ملی در نظر بگیرند.
ششم؛ دسترسی گســترده تر برای تامین مالی 
SME ها، کاهش هزینه های تامین مالی ســبز 
برای آنها، بهبــود ظرفیت بانكی از جمله امكان 
دسترسی به اعتبار در تمامی سطوح، ایجاد سواد 
مالی برای وام گیرندگان سبز در SME ها، بهبود 
شــرایط اعطای وام به SME هــا با همكاری با 
صندوق های توســعه ملــی و بانك های تجاری 
در رابطــه با نرخ بهره و کاهــش الزامات وثیقه، 
ضمانت های اعتباری برای وام دهی به SME ها 

و ترویج تامین اعتبار غیربانكی.
هفتم؛ بهبود دسترسی، بازده و اثربخشی تامین 
مالی ســبز از طریق بازارهای اوراق قرضه سبز، 
ســرمایه گذاری مشــترک در زمینه آب وهوا و 
اســتفاده صحیح از مقــررات بانكی برای بهبود 

تخصیص دارایی.
هشــتم؛ افزایش آگاهــی در میــان بنگاه های 
کوچك و متوســط در مــورد فرصت های ایجاد  
شــده به  واســطه بــازده انــرژی و انرژی های 
تجدیدپذیر، حمایت از به  کارگیری سیستم های 
مدیریت انــرژی، تقویت مزیت هــای اقتصادی 

سرمایه گذاری و برندسازی سبز.
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 افزایش سرمایه »کچاد« بدون مجمع
اینبار  سهامداران معدنی وصنعتی چادرملو 
بدون برگزاری مجمع در افزایش ســرمایه 

این شرکت بورسی مشارکت می کنند.
 تصمیم گیــری در خصــوص این افزایش 
سرمایه در مجمع فوق العاده در 29 بهمن 
ماه سال گذشــته به هیات مدیره چادرملو 
تفویض شــده بود. به این ترتیب در حالی 
 که چادرملو توانست مجوز سازمان بورس 
را برای انجام آن دریافت کند؛ اواخر بهمن 
جلســه هیات مدیره برای اجرایی شدن آن 
برگزار می شــود. سرمایه فعلی این شرکت 
معادل ٤٤ هزار میلیارد ریال اســت که با 
این مجوز؛ ســرمایه چادرملو قرار است به 
٥٥ هزار و ٥00 میلیارد ریال افزایش یابد. 
این افزایش سرمایه 26 درصدی »کچاد« از 

محل مطالبات و آورده نقدی خواهد بود.
یكی از دلایل ضرورت اجرایی شــدن این 
افزایش ســرمایه؛ توسعه بخش معدنی در 
شــرکت چادرملو است که به  دنبال تامین 
خــوراک مورد نیاز خود بــرای تولید انواع 
محصــولات زنجیره ارزش فــولاد اقدام به 
ســرمایه گذاری بر معدنی جدید در استان 
یزد کرده اســت.چادرملو به این واســطه 
توانست مجوز افزایش سرمایه به میزان ١١ 
هزار و ٥00 میلیارد ریال را از سازمان بورس 
 D۱۹  اخذ کند. این معدن واقع در منطقه
است و سرمایه گذاری لازم برای راه اندازی و 

بهره برداری از آن به میزان ١9 هزار میلیارد 
ریال اعلام شده است. این افزایش سرمایه 
صرفا برای تامین نیــاز مالی معدن جدید 
نیســت و به جبران مخارج انجام شده در 
طرح فولادســازی و ســرمایه گذاری های 
انجام  شده نیز کمك می کند.  مطابق نظر 
ســازمان بورس این افزایش سرمایه برای 
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو بلامانع 
بوده و انتظار می رود طی مهلت 60 روزه از 
تاریخ صدور مجوز افزایش سرمایه که 20 
بهمن ماه سالجاری است؛ پذیره نویسی آن 

صورت گیرد.
در همین راســتا تعداد ١١ میلیارد و ٥00 
میلیون ســهم قابل انتشار به ارزش اسمی 
یك هزار ریال در بازار ســرمایه منتشــر 
خواهد شــد. افزایش ســرمایه یاد شده از 
محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده 

نقدی در دستور کار چادرملو قرار دارد؛ به 
همین دلیل صاحبان ســهام این شرکت و 
ســایر ســرمایه گذاران می توانند از طریق 
کارگزاری ها به  صورت حضوری یا خدمات 
آنلاین در این پذیره نویسی مشارکت کنند. 
انتظار می رود این مشــارکت سبب توسعه 
ســریع تر پروژه هــای شــرکت چادرملو و 
بی نیــازی آن از واردات بــه منظور تامین 

خوراک مورد نیاز در این مجموعه شود.
با این حــال ســازمان بورس نیــز اعلام 
کرده کــه ثبت اوراق منتشــره به منظور 
پذیره نویسی به منظور حصول اطمینان از 
رعایت مقررات قانونی و مصوبات ســازمان 
و شــفافیت اطلاعات بوده است و به منزله 
تائید مزایا، تضمین ســودآوری یا توصیه و 
سفارشــی در مورد شرکت یا طرح پیش  رو 
ســرمایه گذاری از سوی شرکت توسط این 

سازمان نیست.
یادآور می شود شرکت چادرملو در گزارش 
عملكــرد دی ماه خود اعــلام کرد که طی 
دوره ١0 ماه  ســالجاری بالــغ بر 7/8هزار 
میلیارد تومان درآمد کسب کرده است. در 
این میان فروش »کچاد« در دوره یك ماهه 
دی ماه بیــش از 878 میلیارد تومان بوده 
کــه این رقم از فروش محصولاتی از جمله 
کنسانتره آهن، گندله، فولاد و آهن اسفنجی 

کسب شده است.



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره سی وهفم  بهمن 98  Jahane Madan

44

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با تاکید 
بر پربازده بودن صنعت مس و ســودآوری خوب 
این صنعت در میان صنایع دیگر گفت: در سال 
20١7؛ 98 درصــد بنگاه های معدنی مس و در 
سال 20١8؛ 99 درصد شرکت های تولیدکننده 

مس سودآور بودند.
دکتر اردشیر سعدمحمدی تاکیدکرد: کف سود 
بنگاه های تولید مس در دنیا ١١٥0 دلار اســت 
و برخــی بنگاه  های با حجم تولید بالا ســودی 
بیش از 3000 دلار داشته اند.دکتر سعدمحمدی 
با اشــاره به عوامل بنیادی و تاثیرگذار بر آینده 
صنعت مس و افزایــش تقاضای جهانی مس به 
 دلیل کمرنگ شــدن نقش نفت در بخش انرژی 
تا 20٥0 گفت: میزان مصرف نفت از 39 درصد 
کنونی به ١3 درصد تا سال 20٥0 کاهش پیدا 
خواهد کــرد و در مقابل میــزان مصرف انرژی 
الكتریســیته از ١9 درصد کنونی به ٤9 درصد 
تا 30 ســال آینده افزایش پیدا خواهد کرد.وی 
در ادامه افزود: رشــد مصرف انرژی  الكتریسیته 

متضمن افزایش مصرف مس اســت؛ به  طوری 
 کــه میزان مصرف مــس در خودروهای کنونی 
8 کیلوگرم اســت؛ در حالی که در خودروهای 
الكتریكــی بیش از 89 کیلوگــرم مس مصرف 
خواهد شــد.دکتر سعدمحمدی اضافه  کرد: با در 
نظر گرفتن این عوامل است که اتحادیه اروپا در 
تدوین استراتژی های ســرمایه گذاری برای یك 
دهه آینده؛ مس را در ردیف نخستین و برترین 

عنصر سرمایه گذاری قرار داده است.
دکتر ســعدمحمدی در ادامه با اشاره به رشد 
فعالیت هــای اکتشــافی شــرکت مــس طی 
سالجاری گفت: از ابتدای امسال تاکنون بیش 
از 60 هزارمتر عملیات اکتشــافی انجام دادیم 
که نســبت به ٤0 هزار متر فعالیت اکتشــافی 
سال گذشته؛ رشد چشــمگیری داشته است.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس با اعلام 
این خبر خوب که ذخایر مس شــرکت افزایش 
چشمگیری داشته است، ادامه داد: میزان ذخایر 
مس شــرکت از 22 میلیون تن به 3٤ میلیون 

تن افزایش یافته است و ایران جایگاه هشتم را 
در بین کشورهای دارنده ذخایر مس دارد.

رشد 80 درصدی فعالیت های اکتشافی
 شرکت مس

دکتر ســعدمحمدی با بیان اینكه امسال بیشترین 
ســوددهی صنعت مس رقم خواهد خورد، گفت: تا 
پایــان دی ماه حدود ١8 هزار و 300 میلیارد تومان 
فروش داشــته ایم که این اتفاق رکورد بسیار خوبی 
اســت و به لحــاظ تناژی نیز از رکــورد فروش ٥0 
ســال عمر صنعت مس عبــور می کنیم.مدیرعامل 
شــرکت ملی صنایع مس در جلسه تولید مجتمع 
مس سرچشــمه با تبریك ایام ا... دهه مبارک فجر 
اظهارداشت: وظیفه خود می دانم خالصانه و صادقانه 
از زحمات تك تك مدیران مجتمع مس سرچشــمه 
بابت تولید تشكر کنم.وی با بیان اینكه شرکت ملی 
صنایع مس شرایط مناسبی دارد، ادامه  داد: آخرین 
بودجه تعدیل شده شرکت ملی صنایع مس به کدال 
فروش ١9 هزار و 700 میلیارد تومان اســت که به 
یاری خدا و تلاش مدیران و کارکنان صنعت مس از 
آن عبور خواهیم کرد.مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مــس ایران عنوان  کرد: در بحــث پروژه ها؛ دره  زار و 
درآلو اولویت خاصی برای شرکت مس دارند و باید با 
جدیت خاص این پروژه ها دنبال شوند و سریع تر به 
ســرانجام برسند. در میزان حفاری بیش از 63 هزار 
متر حفاری انجام دادیم که نســبت به سال گذشته 
بیش از 80 درصد رشد کرده است که امیدواریم تا 
پایان سال به 70 هزار متر برسد و برای سال آینده 
هدف گذاری ١00 هزار متر حفاری برای اکتشاف را 
داریم.دکتر سعدمحمدی با بیان اینكه خوشبختانه 
در امر صادرات وضع بســیار خوبی داریم و امســال 
رکوردهای بسیار خوبی ثبت خواهد شد، یادآورشد: 
در حال حاضر برنامه اکتشــافی شرکت در مناطق 
مختلف در حال انجام اســت و امیدواریم به ذخایر 

خوبی دست پیدا کنیم.
وی افزود: بر پایه اکتشــافات انجام شده؛ ذخایر مس 
سرچشــمه افزایش یافته است و در منطقه سریدون 
و کرور هم به شرایط خوبی رسیده ایم. همچنین در 

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

شرکت مس را به شرکت اول کشور 
تبدیل خواهيم کرد

    رشد دو برابری فعالیت های اکتشافی شرکت مس
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منطقه ســونگون و سایر مناطق دیگری که در حال 
کار هستیم نیز شرایط خوبی داریم.مدیرعامل شرکت 
ملــی صنایع مس در ادامه تصریح  کــرد: به ازای هر 
یك میلیون تن ســنگ مس که بــا عیار چهار دهم 
درصد اکتشــاف می کنیــم؛ ارزش بر جایی حدود 6 
میلیارد تومان برای مس به ارمغان می آوریم. بنابراین 
وقتی ذخایر بزرگی اکتشاف می شوند؛ ارزش و دارایی 
زیادی به شــرکت مس افزوده می شود که در حفظ 
توسعه پایدار نقش بســزایی دارند.وی با بیان اینكه 
شفافیت مالی را به  صورت سیستمی انجام می دهیم، 
یادآورشــد: در حال حاضر سندهای مالی به  صورت 
سیستمی اسكن می شــود و دخالت انسانی را کنار 
گذاشــته ایم و مجموعه به ســمت سیستمی شدن 
پیش می رود.دکتر ســعدمحمدی با تاکید بر اینكه 
شرکت ملی صنایع مس مسیر هدفمند و مشخصی 
را برای صعــود طی می کند، اضافه  کرد: جایگاه مس 
بالاتر از جایگاه کنونی اســت کــه در آن قرار دارد و 
این ارتقاء هم به منطقه و هم به اقتصاد ملی کشــور 

کمك خواهد کرد.

صنعت مس همچنان برترین
 گزینه سرمایه گذاری

دکتر سعدمحمدی با اشاره به کاهش قیمت جهانی 
مس تحت تاثیر تعطیلات ســال نو چین و شــیوع 
ویروس کرونا گفت: کاهش جهانی قیمت مس طی 
ماه ژانویه و در ایام تعطیلات ســال نو چین و بسته 
بودن بازارها طی ســال های گذشته نیز رخ می داده 
اســت، اما در این میان شیوع ویروس کرونا و تحت 
تاثیر قرار گرفتــن بازارها به  ویژه حمل  ونقل دریایی 
به  صــورت عامل مضاعف عمل کرده و باعث کاهش 
قیمت جهانی مس شده است.مدیرعامل شرکت مس 
با تاکید بر اینكه به لحاظ فاندامنتال صنعت مس از 
شــرایط خوبی برخوردار است و امضاء توافق فاز اول 
تجاری بین چین و آمریكا بســیاری از نگرانی ها در 
خصوص میــزان تقاضای مس چین را برطرف کرده 
اســت، گفت: به  طور قطع تهدیــدات موجود از نوع 
فاندامنتــال نبوده و بر پایه پیش بینی ١0 موسســه 
مالی بزرگ دنیا همچون سی آریو، ان بی  دی، اینوست 
و ... کف قیمت مس در ســال 2020؛ 6300 دلار بر 
تن خواهد بود.به گفته دکتر ســعدمحمدی طی ١3 
سال گذشته سهام شرکت ملی صنایع مس در بازار 
بورس جزء ســهام های پربازده و سودده بوده است؛ 
چراکه از یك ســو میانگین قیمت جهانی مس طی 
این بازه زمانی بالای 6٥00 دلار بر تن بوده است. از 
سوی دیگر این شرکت در سخت ترین شرایط موفق 
به افزایش ســطح تولید و تحقق برنامه های فروش 
خود شده اســت.وی تصریح  کرد: همچنین میانگین 
سالیانه بازدهی سهام شرکت مس از بدو پذیرش در 
بورس در سال 8٥ حدود ١88 درصد بوده است که 
رقم چشمگیری نسبت به بازارهای مشابه محسوب 
می شــود.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با بیان 

اینكه شرکت مس در آســتانه ثبت فروش 20 هزار 
میلیــارد تومانی قرار دارد و طی ١0 ماه ســالجاری 
بیــش از ١8 هــزار میلیارد تومان فــروش به ثبت 
رسانده است، گفت: در حال حاضر هیچگونه نگرانی 
در خصوص آینــده صنعت مس وجود ندارد و طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته نه  تنها امسال رکورد 
تولید زده خواهد شــد؛ بلكه برای سال آینده هم در 
حال برنامه ریزی برای افزایش تولید هســتیم.وی با 
بیان اینكه به زودی شــاهد بهره بــرداری از کارخانه 
ذوب خاتون آبــاد با ظرفیــت ١20 هزار تن خواهیم 
بود و ظرفیت ذوب کشــور به ٤00 هزار تن خواهد 
رسید، بیان  کرد: قطعا این طرح ها باعث افزایش تولید 
و به  تبــع آن افزایش ظرفیت فروش شــرکت ملی 
صنایع مس خواهد شد.دکتر سعدمحمدی یادآورشد: 
صنعت مس ایران همه پتانســیل های رشد از جمله 
دارا بودن پتانســیل های معدنی و امكان تامین مالی 
طرح های توسعه را داراست و طی سالجاری خبرهای 
خوبی در حوزه اکتشــافات و افزایش ذخایر معدنی 
مس ایران به گوش رســید کــه این صنعت را بیش   
از پیــش آینــده  دار کرد.وی افزود: افــزون بر این با 
افزایش 23٤0 میلیارد تومانی ســرمایه شرکت ملی 
صنایع مس؛ این شــرکت هم اکنون از منظر تامین 
مالی طرح های توســعه مشكلی نخواهد داشت و در 
مسیر رشد و توسعه قرار دارد.مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس گفــت: صنعت مس برترین گزینه برای 
ســرمایه گذاری در کوتاه مدت و بلندمدت محسوب 
می شود و فعالان بازار سرمایه باید با در نظر گرفتن 
تمامی پارامترهای تاثیرگذار بر بازار مس در خصوص 

این سهم تصمیم گیری کنند.

»درآلو« کلیدی ترین 
طرح توسعه شرکت مس است

دکتر ســعدمحمدی با بیان اینكه کلیدی ترین طرح 
توســعه ما در حال حاضر معدن مس درآلو است که 
ظرفیت تولید ١٥0 هزار تن کنسانتره مس را خواهد 
داشــت، گفت: تمام تلاش خود را خواهیم کرد که 
این پروژه تا پایان ســال آینده وارد مدار تولید شود.

دکتر سعدمحمدی افزود: این پروژه به  تنهایی بیش 
از ١٥00 میلیارد تومان به گردش مالی شرکت مس 
اضافه خواهد کرد. وی تصریح کرد: علاوه بر این برای 

فاز 3 تغلیظ سرچشــمه و فاز 2 میدوک برنامه ریزی 
کرده ایم تا این پروژه ها را طراحی و عملیاتی کنیم.

دکتر ســعدمحمدی ادامــه داد: با بهره بــرداری از 
کارخانجات اســید و با توجه به قیمت کم اسید در 
نظر داریم با مشارکت بخش خصوصی کارخانه تولید 
اسید فسفریك که قیمت جهانی آن حدود 600 دلار 
است را طراحی و راه اندازی کنیم.مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس با اعــلام اینكه مذاکرات مربوط به 
نوســازی و خرید تجهیزات روز انجام شده و در حال 
عملیاتی شــدن است، گفت: برای پیشبرد طرح های 
توســعه نیازمند افزایش حجــم عملیات معدنكاری 
هســتیم که در حال حاضر در حدود ١80 میلیون 
متر مكعب است و برای تحقق این اهداف نیاز داریم 
به بیش از 300 میلیون تن در ســال برســیم.دکتر 
ســعدمحمدی با تشــكر از همراهی تمامی پرسنل 
صنعت مس و ســهامداران شــرکت برای خلق این 
موفقیت های پی درپی گفت: برای توسعه شرکت مس 
برنامه داریم. مس هدفمند اســت و با همراهی همه 
پرسنل و سهامداران روزهای قشنگی را برای مس به 
وجود می آوریم و شرکت مس را به شرکت اول کشور 

تبدیل خواهیم کرد. 

شرکت مس عملکرد درخشانی
 داشته است

در همین راســتا دکتر خداداد غریب پور معاون وزیر 
صمت و رئیس هیات عامل ایمیدرو نیز گفت: ســال 
98؛ ســال خوبی برای معدن و صنایع  معدنی بوده و 
شرکت ملی صنایع مس در مجموع عملكرد درخشانی 
داشته است.رئیس   هیات عامل ایمیدرو گفت: شرکت 
ملی صنایع مــس هم در حوزه تولید رشــد خوبی 
داشته و هم موفق به رونق  بخشی به فروش و صادرات 
محصولات شده است.دکتر غریب پور با اشاره به اینكه 
شــرکت ملی صنایع مس امســال طرح های توسعه 
خود را به خوبی پیش برده اســت، اظهارداشــت: تا 
پایان ســالجاری طرح افزایش ظرفیت کارخانه ذوب 
خاتون آباد به افتتاح می رسد. وی با بیان اینكه ارزش 
طرح های توسعه  معدنی بالای یك و نیم میلیارد دلار 
اســت، گفت: یكی از طرح های مهم و ملی ما؛ طرح 
انتقال آب از خلیج فارس اســت که فاز نخست آن به 

صنایع استان کرمان و یزد می رسد.
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مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه اصفهان اعلام کــرد: هیات مدیره 
این شــرکت مصوب کرد که یك خط هوایی اختصاصی با مرکزیت 

اصفهان و در راستای مسئولیت های اجتماعی تاسیس کند.
حمیدرضــا عظیمیان گفت: بیشــتر اســتان ها دارای خط هوایی 
مخصوص به خود هستند و طی سال های اخیر وزیر راه وشهرسازی، 
اســتاندار و نمایندگان اصفهــان نیز درخواســتی در این زمینه از 

رئیس جمهور داشتند که مورد موافقت قرار گرفت.
وی بــا بیان اینكه این موضوع مطالبه همه مردم و فعالان اقتصادی 
و گردشگری استان اصفهان نیز بود، اظهارکرد: شرکت فولاد مبارکه 
این نیاز را با مســئولیت اجرایی و سرمایه گذاری خود در سال آینده 
اجرایی می کند.عظیمیان با اشاره به اینكه درخواست فولاد مبارکه 
برای راه اندازی خط هوایی در اصفهان در سامانه سازمان هواپیمایی 
کشور ثبت می شــود، اضافه  کرد: پس از تصویب این موضوع توسط 
شورایعالی هواپیمایی؛ ما نســبت به تامین هواپیما و کارکنان خط 

هوایی اقدام می کنیم.
وی با بیان اینكه اصفهان در تاسیس خط هوایی در کشور عقب مانده 
بود، تاکیدکرد: هدف ما از تاسیس این خط هوایی سودآوری و منافع 

مالی نیست؛ بلكه کمك به توسعه زیربنایی استان است.
عظیمیان در ادامه با بیان اینكه فولاد مبارکه بزرگترین تولیدکننده 
ورق های فــولادی در منطقه خاورمیانــه و بزرگترین تولیدکننده 
آهن  اســفنجی در سال اســت، گفت: ارزش فعلی فولاد مبارکه 8٤ 
هزار میلیارد تومان است و یك درصد از تولید ناخالص داخلی بخش 
صنعت مربوط به این شرکت است. همچنین 80 درصد ساخت داخل 
را داریــم که هزار کارخانه به  صورت مســتقیم و 3 هزار کارخانه به 

 صورت غیرمستقیم با فولاد مبارکه در ارتباط هستند.وی تصریح  کرد: 
بر خلاف ذوب آهن؛ مشــتریان فــولاد مبارکه تنها تولیدکنندگان و 
صنعتگران هستند و شخص نیست. در مجموع 3 هلدینگ و بالای 
١00 شرکت با سهام متفاوت با گروه فولاد مبارکه در ارتباط هستند.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان اظهارکرد: فولاد مبارکه 7/2 میلیون 
تن در ســال ظرفیت دارد و شــرکت های تابعه این شــرکت نیز از 
ظرفیت های بســیار خوبی برخوردار هســتند. بسیاری از واحد های 
تولیدی در صنعت در ظرفیت اســمی و تولید داخلی تفاوت ندارند، 
اما فولاد مبارکه واحدی است که بالاتر از ظرفیت اسمی تولید دارد.

وی اظهارکرد: فولاد مبارکه ١١ هزار و 200 شغل ایجاد کرده است و 
طرح های توسعه خوبی از جمله کنسانتره و سنگ آهن در نظر داریم 
تا تكمیل زنجیره الكترود طی سال های آینده انجام شود. تولید فولاد 
مبارکه روند صعودی مناســبی داشته است و این گروه از آغاز تا به 
امروز 20 میلیون تن فولاد صادر کرده و 8 میلیارد دلار ارزآوری برای 

کشور داشته است.
عظیمیان گفت: صادرات این گروه 20 درصد نسبت به سال گذشته 
افزایــش پیدا کرده و بازار مصرف نیــز از جمله پروفیل، نفت وگاز و 
... اســت. برداشت آب توســط فولاد مبارکه با کاهش چشمگیری 
مواجه بوده؛ این در حالی است که برداشت فولاد مبارکه از رودخانه 
زاینده رود یك درصد رودخانه اســت و کمترین میزان مصرف آب را 
در بیــن کارخانه های فولادی در جهان داریم. در همین راســتا آب 
را بــه  صورت مرتب بازگردانی می کنیم که با این کار با صرفه  جویی 
8٤ درصدی مصرف مواجه بوده ایم. 9 شهر اطراف خود را در زمینه 
سیســتم فاضلاب تامین کرده ایم که به  صــورت متمرکز در فولاد 

عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان:

 فولاد مبارکه 
 در اصفهان 
 خط هوایی

 تاسيس می کند
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راه اندازی سامانه 
 توانیران در 

وزارت »صمت«
ســامانه توانمندی هــا و اعــلام نیازمندی های ایران 
)توانیران( با هدف ایجاد فرصت برای داخلی ســازی 

نیازهای وارداتی کشور راه اندازی شد.
این ســامانه در مراســمی بــا حضور رئیــس مرکز 
ساخت  داخل، ماشین سازی و تجهیزات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت راه اندازی شــد. ســامانه توانیران بر 
اســاس جزء )١( بنــد الف مــاده )٤( قانون حداکثر 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از 
کالای ایرانی مصوب پانزدهم اردیبهشت ماه سال 98 
به منظور معرفی توانمندی های داخلی )کالاوخدمات( 
راه اندازی شده است. این سامانه به  دنبال ایجاد فرصت 

برای داخلی سازی نیازهای وارداتی کشور است.
تولیدکنندگان ایرانی که نیازمند کالاها، تجهیزات و 
خدمات تولیدی کشور هســتند؛ می توانند از طریق 
مراجعــه بــه آدرس tavaniran.ir بــه این ســامانه 

دسترسی پیدا کنند.
محمدمهــدی هــادوی رئیس مرکز ســاخت داخل، 
ماشین ســازی و تجهیــزات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت  در نشســت خبری که به همین مناسبت در 
محل این وزارتخانه برگزار شــد، افزود: این سامانه با 
هدف حداکثر اســتفاده از تــوان تولیدی و خدماتی 
کشور و حمایت از کالاهای ایرانی راه اندازی شده است. 
رئیس مرکز ســاخت  داخل، ماشین سازی و تجهیزات 
وزارت صمت گفت: شــرکت های دولتی، نیمه دولتی 
و شبه تولیدی، بنیادها و شرکت های خصوصی که از 
تسهیلات یارانه ای، تكلیفی و غیره استفاده می کنند 
و حتی بانك ها و دانشگاه ها و مناطق ویژه اقتصادی؛ 

مشمول این قانون هستند.
وی تصریح  کــرد: نشــناختن توانمندی ها از ســوی 
کارفرمایان، کاربران و خریداران، شناخته نشدن نیاز 
از ســوی تولیدکنندگان و نبود تعامل اقتصادی بین 
تولیدکنندگان و کارفرمایان؛ از جمله موانع سفارش 
کالا و خدمات داخلی در کشور است. هادوی تاکیدکرد: 
پروژه های کلان کشــوری نیز باید در سامانه توانیران 
بار گذاری شــوند. از این پــس هر طرحی که مصوب 
می شود؛ باید در مدت زمان یك   ماه همه اطلاعات آن 
بارگذاری شــده و حداکثر سه ماه به تولیدکنندگان 
فرصت داده می شود تا با افرادی که می خواهند خرید 

خارجی داشته باشند؛ ارتباط برقرار کنند.

مبارکه انجام  شده است.
وی اظهارکرد: ١١7 میلیون تن فولادخام از زمان راه اندازی در این شــرکت 
تولید شده اســت. در معاونت فروش 6٤٥٤ هزار تن محصولات فولادی از 
ابتدای ســال با رشــد ١٥ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل تحویل 

 شده است و به دنبال این هستیم که نیاز بازار را تامین کنیم. 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه اصفهان گفت: 80 درصد قطعات در این گروه 
بومی ســازی شده و ســرمایه این گروه از مبلغ ١30 هزار میلیارد تومان به 
2١0 هزار میلیارد تومان افزایش یافته و این شرکت یك سهام قدرتمند در 

سازمان بورس کشور است.
عظیمیان اظهارکرد: در بحث تامین سنگ آهن، کنسانتره و گندله با کیفیت 
مورد نیاز دارای مشــكل هســتیم که اجرای نورد گرم 2؛ فولاد مبارکه را 
متوازن می کند. همچنین گسترش زمینه حمل ونقل ریلی را در دستور کار 
خود قرار داده ایم.وی گفت: تولید در فولاد مبارکه بیش از مصرف اســت و 
این اشكال عدم مدیریت بازار توسط دستگاه های ذیربط است. این شرکت 
موفق به کســب جایزه EFQM اروپا شده که جایزه بسیار معتبری است و 

تاکنون ارگانی موفق به کسب این جایزه در کشور نشده است.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه اصفهان گفت: برای همكار ی با شــرکت های 
چینی در راســتای واحد نــورد گرم 2 و به خطر افتــادن منافع برخی در 
این راه دچار مشــكلاتی شــده ایم و طبق قانون بیش از نیمی از این پروژه 
داخلی سازی شده است. اعتبار این پروژه حدود ٤60 میلیون یورو است که 
2٤0 میلیون یورو مربوط به خارج از کشور و 220 میلیون داخلی است که 

در این قرارداد بخشی از پرداختمان از محل محصولات است.
وی بیان  کرد: فولاد مبارکه 3880 قطعه بومی سازی کرده است و نزدیك به 
٥ هزار میلیارد تومان در این زمینه صرفه جویی شده که این حرکت طی 30 
سال گذشته بی نظیر بوده است. همچنین با تعامل شهرداری به دنبال ایجاد 
یك المان کاربردی در خروجی شهر اصفهان به سمت شهر مبارکه هستیم.
عظیمیان گفت: شــرکت طرف قرارداد فولاد مبارکه بــرای نورد گرم 2 از 
چهار شرکت برتر فولادســازی چین است که جلسات بسیار فشرده ای در 
این بخش انجام  شده است. برای ما در فولاد مبارکه توان اجرای این پروژه 
توســط شرکت چینی تضمین  شده و امتحان خود را در فولاد مبارکه پس 
داده است. مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان گفت: این شرکت 8600 میلیارد 
تومان پول در اختیار مردم دارد و ١0 هزار میلیارد تومان از سیستم بانكی با 
بهره 23 درصد وام گرفته ایم و به این معنی است که تولیدکنندگان ورق را 

خریداری می کنند و پس از کار و فروش به ما برمی گردانند.
وی افزود: سامانه دوم آبرسانی یك نیاز برای اصفهان است و باعث می شود 
حیات مردم اصفهان تامین شــود که فولاد مبارکه مشارکت ١٥0 میلیارد 
تومانــی در این زمینه انجام داده اســت.عظیمیان درباره مصرف آب فولاد 
مبارکه گفت: کاهش بارش ها و کمبود آب و مشــكلات در بالادست باعث 
شــده است که در زمینه آب دچار مشكل شــویم. همچنین عدم مدیریت 
صحیح در بخش آب باعث مشــكلات عدیده ای شــده که البته نقش فولاد 
مبارکه نقش ملی است و حدود 900 واحد تولیدی وابسته به فولاد مبارکه 

هستند و نیاز مبرم به آب دارد.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: همچنین مذاکرات و توافقاتی با کشور های 
اروپایی صورت گرفته اســت که با خرید دستگاه هایی مصرف آب را بهینه 
کنیم. همچنین با دانشــگاه ها، پارک ها و مراکز علمــی فناوری در تعامل 

هستیم تا پروژه های خود را به  خوبی انجام دهیم.
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صــادرات مــواد معدنی در شــرایط کنونی 
تحریم هــا تبدیل بــه یكــی از منابع اصلی 
ارزآوری کشور شده و بیش از هر چیز وجود 
یك پایانه اختصاصی تمام مكانیزه برای ایجاد 
مزیت های رقابتی در صادرات و واردات مواد 
معدنی و محصولات فولادی برای این منظور 

اهمیتی دو چندان یافته است.
در همین راســتا مجموعه ای از شرکت های 
بزرگ فعال در حوزه  معدن و سرمایه  گذاری 
تصمیم به حرکتی جدی در حوزه حمل ونقل 
ترکیبی در قالب شرکت مدیریت بین  المللی 
همراه )جاده، ریل و دریا( گرفتند تا بخشی از 
نیازهای صادراتی معدنی کشور را در شرایط 
کنونی مرتفع کنند. شــرکت سرمایه گذاری 
و  »ومعــادن«  معادن وفلــزات  توســعه 
زیرمجموعه شامل  از شــرکت های  تعدادی 
شــرکت معدنی وصنعتی گل  گهر، شــرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو و شرکت سنگ آهن 
گهرزمین در کنار شــرکت ســرمایه  گذاری 
امید و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در 
این سرمایه گذاری سهیم بوده اند. این پروژه 
بزرگترین سرمایه گذاری بخش  خصوصی در 
تاریخ بنادر کشور به  شمار می رود که ارزش 
آن بالغ بر پنجاه هزار میلیــارد ریال برآورد 
مدیرعامل  انتظاری  اســت.محمدجواد  شده 
شرکت مدیریت بین المللی همراه )جاده، ریل 
و دریــا( از واگذاری 67 هكتار زمین در بندر 
شهید رجایی به این شرکت از سوی سازمان 

بنادرودریانوردی خبر داد.
انتظاری با اشــاره به قرارداد میان شــرکت 
مدیریــت بین المللی همراه )جــاده، ریل و 
دریا( با ســازمان بنادر و دریانوردی مبنی بر 
ســرمایه گذاری و ایجاد پایانه و اسكله تمام 
مكانیزه موادمعدنی در بندر شــهید رجایی 
عنوان  کــرد: در دهه فجر زمین مــورد نیاز 
برای فاز اول این طــرح به میزان 67 هكتار 
به  طور رسمی به شرکت مدیریت بین المللی 
همراه تحویل داده شد.وی افزود: بر این مبنا 
شــرکت همراه بنا دارد تا هر چه ســریع تر 
اقدامات اجرایــی را در زمین مورد نظر آغاز 

کند. مدیرعامل شــرکت مدیریت بین المللی 
همــراه با بیان اینكه این ســرمایه گذاری در 
١80 هكتار زمین در ســه فــاز 60 هكتاری 
انجام می شود، توضیح  داد: مبلغ کل پروژه در 
مجموع بالغ بر ٥ هزار میلیارد تومان است که 
هزینه مورد نیاز برای تكمیل فاز نخست بالغ 

بر ١7٥0 میلیارد تومان برآورد شده است.
وی همچنین با تاکید بر اینكه ســاخت فاز 
اول این پایانه به مدت ســه ســال به طول 
می انجامد، تصریح کرد: شرکت مشاور طراح 
در حال طراحی اولیه این پایانه است؛ چراکه 
از زمان تحویل زمین در بندر شــهید رجایی 
6 ماه برای طراحی اولیه بندر و تصویب آن از 
سوی سازمان بنادرودریانوردی فرصت داریم.

انتظاری بــا تاکید بر اینكه پــروژه در زمان 
تحریــم و با ســرمایه گذاری داخلــی انجام 
می شــود، بیان کرد: پــس از تائید و تصویب 
طرح ارائه شــده به سازمان بنادرودریانوردی 
بلافاصله اقدامات اجرایی از سوی پیمانكاران 
داخلی آغاز خواهد شــد.وی افزود: در حال 

 حاضر قابلیت پهلوگیری کشــتی های بیش 
از 70 هزار تن در اســكله ها و بنادر کشــور 
با مشــكل روبه روســت و ایــن محدودیت 
هزینه تمام شــده حمل ونقل مــواد معدنی 
و فولادی ما را نســبت به رقبا به  شدت بالا 
می برد. ســاخت اسكله تخصصی بندر شهید 
رجایی امكان پهلوگیری کشتی های با حداقل 
ظرفیت ١٥0 هزار تــن را امكانپذیر خواهد 
ساخت.وی با اشاره به اینكه تمام سهامداران 
)بالغ بر 6 ســهامدار( سرمایه گذاری و هزینه 
اجرای این طرح را بر عهده گرفته اند، گفت: 
با توجه به اینكه تحریم ها استفاده از فاینانس 
خارجی را با محدودیت مواجه کرده اســت؛ 
سهامداران ما یعنی شــرکت سرمایه گذاری 
معادن وفلزات، شرکت سرمایه گذاری  توسعه 
امیــد، شــرکت معدنی وصنعتــی چادرملو، 
شرکت سنگ آهن گهرزمین، شرکت معدنی 
و صنعتــی گل گهر و کشــتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران به  طور مساوی تامین مالی این 

طرح را برعهده دارند.

انتظاری مدیرعامل شرکت مدیریت بین المللی همراه اعلام کرد:

  سرمایه گذاری »ومعادن« 
برای توسعه حمل ونقل معدنی
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بزرگترین مجتمع کنســانتره و شــمش روی با 
عنوان »زرین صبا« در 3 فاز با مشارکت هلدینگ 
توسعه معادن وفلزات و هلدینگ زرین در کرمان 

احداث می شود.
عزیزاله عصاری مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری 
توســعه معادن وفلزات گفت: بر اســاس قولی که به 
سهامداران مبنی بر تنوع پرتفوی شرکت داده بودیم؛ 
علاوه بر سرمایه گذاری ٥ درصدی در صنعت مس به 
حوزه سرب وروی نیز وارد شدیم. وی با اشاره به اینكه 
ایران 9 درصد ذخایر ســرب وروی را داراست، افزود: 
ما به دنبال توسعه بخش اکتشاف ذخایر سرب وروی 
کشور هستیم؛ در همین راستا با گروه زرین مذاکره 
کردیم.عصاری رشد بازار سرمایه طی سال  های اخیر 
را خبری خوب برای جامعه  اقتصادی دانســت و بر 
نقش رسانه  ها در فرهنگ  سازی و اقبال مردم به این 
بازار تاکید کرد.مدیرعامل هلدینگ صنایع توســعه 
معادن وفلــزات ضمن تاکید بــر اهمیت رتبه  بندی 
بنگاه  های اقتصادی توســط ســازمان بورس  واوراق  
بهادار گفــت: رتبه بندی اعتباری این امكان را برای 
شــرکت های با ظرفیت اعتبــاری قابل قبول فراهم 
می کند که بر پایه شایســتگی اعتباری خودشــان 
نسبت به تامین مالی در بازار اقدام کنند. شرکت های 
رتبه بنــدی اعتباری با تعیین رتبه اعتباری برای هر 
ناشر؛ کیفیت اعتباری شرکت ها را برای بازار آشكار 
می کنند. رتبه بندی اعتباری را می توان قطعه ای مهم 

از پازل تامین مالی مبتنی بر بازار دانست.
عصاری با اشــاره به اینكه هلدینگ صنایع توســعه 
معادن وفلزات به عنوان پنجمین شــرکت بورســی 
کشــور در فاز جدید توســعه، همكاری مشــترکی 
با هلدینگ زرین در زمینه اکتشــاف و اســتخراج 
سرب وروی آغاز کرده است، افزود: در یكی از مجامع 
چند ســال پیش یكی از سهامداران از من پرسید با 
توجه به شناسایی بیش از 68 ماده  معدنی در ایران؛ 
چرا شما صرفا در سنگ  آهن سرمایه  گذاری می کنید؟ 
همانجا مــن قول دادم در پرتفوی ســرمایه گذاری 
شرکت تنوع ایجاد کنیم که در این مسیر با مطالعه 
و تحقیق به ســرمایه گذاری در فلزات ســرب  وروی 
رسیدیم که ایران از 9 درصد ذخایر جهانی برخوردار 
است و با توجه به فعالیت ها و موفقیت های هلدینگ 
زرین در این زمینه؛ جوینت  ونچری تشــكیل دادیم 

تا با ایجــاد هم  افزایی این تعهد را محقق ســازیم.
مدیرعامل هلدینگ ســرمایه گذاری توسعه صنایع 
معادن وفلزات گفت: دلیل اینكه به حوزه سرب وروی 
ورود پیدا کردیم؛ اســتراتژیك بودن این فلزات در 
جهان بوده اســت و در کشور ما منابع خوبی از این 
فلزات وجــود دارد.وی در ادامه افزود: در شــرایط 
کنونــی تقاضــا در مورد این فلزات بیــش از تولید 
است و ســرمایه گذاری مطلوبی تلقی می شود. با به 
کارگیــری از تكنولوژی های ویژه قصد داریم از همه 

ذخایر کشور در این مسیر استفاده کنیم.
ابراهیــم جمیلی مدیرعامل گــروه صنعتی ومعدنی 
زرین نیز گفت: این مجتمــع با ظرفیت 300 هزار 
تن در سه فاز شامل واحد ٥0 هزار تنی، واحد ١00 
هزار تنی و ١٥0 هزار تنی و با ســرمایه ای حدود 2 
هزار میلیارد تومان راه اندازی خواهد شــد.وی تولید 
شــمش روی این مجتمع را 30 هزار تن پیش بینی 
کــرد و گفت: در فــاز اول ١0 هزار تن و در فاز دوم 
20 هزار تن تولید در این زمینه خواهیم داشــت و 
در صورت وجود خاک مناسب این میزان را افزایش 
می دهیم. جمیلی همچنیــن از تولید ٥0 هزار تن 
شمش سرب خبر داد و گفت: عیار این شمش بالای 
٥0 درصد پیش بینی شده است. وی پیش بینی کرد: 
این طرح پس از ١8 ماه به محصول خواهد رســید.  
جمیلــی در ادامــه تصریح  کرد: با اینكه مشــاوران 
خارجی هم در کنار ما خواهند بود، اما این شــرکت 
توسط متخصصان ایرانی طراحی می شود و نیروهای 
بومی در آن حضور خواهند داشــت.به گفته وی با 

این سیاست نه تنها از خروج ارز از کشور جلوگیری 
خواهد شــد؛ بلكه گردش ریالی نیز خواهیم داشت.
وی همچنین گفت: سرمایه  گذاری در زمینه اکتشاف 
و استخراج ســرب وروی؛ صرفه جویی ارزی بسیاری 
برای کشــور به همراه خواهد داشت. در حال حاضر 
برای ایجاد این شرکت با شرکت صبانور زیرمجموعه 
هلدینگ صنایع توســعه معادن وفلــزات وارد عمل 
شده ایم و می توانیم بزرگترین شرکت سرب وروی در 
کشور را طراحی و ایجاد کنیم. در این مسیر تیم های 
دانشگاهی و تیمی از شرکت  های معدنی در کنار ما 
هستند.وی افزود: تاکنون برای این کارخانه دو هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری صورت گرفته است که 
اگر قرار بود این سرمایه گذاری خارجی باشد؛ بیش 
از سه برابر نیاز به سرمایه گذاری بود. همچنین قابل 
ذکر اســت که در این مجتمع هزار نفر مشــغول به 
کار می شوند.جمیلی گفت: تعداد ١2 آنومالی در این 
پهنه شناسایی و ثبت شده است  و با توجه به ذخایر 
غنی آن؛ ما اولین کارخانه فرآوری سرب وروی را در 
غرب کشور راه اندازی می کنیم که با توجه به کاهش 
هزینه های حمل، یك تولید بــه صرفه خواهد بود.
مدیرعامل هلدینگ زرین اظهارداشــت: 9٥ درصد 
صنعت سرب وروی در کشور ما بومی است. ما پیش 
از این چهار مجتمع را احــداث کرده ایم و در حال 
ســاخت پنجمین مجتمع هستیم. در این مسیر در 
حال بومی سازی و ساخت داخل تجهیزات هستیم. 
کیفیت شــمش تولید شده ما برابر با استانداردهای 

جهانی است.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات:

 بزرگ ترين مجتمع کنسانتره
 و شمش روی احداث می شود
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عملیاتی شدن نقشه راه 
نقشــه راه معدن و صنایع  معدنی مشتمل بر 72 
راهبرد اســت که ســازمان ایمیدرو مســئولیت 
اجرای 33 راهبرد را در اختیار دارد. این ســازمان 
برای اجرایی کــردن این مهم ١٤٥ هدف تعریف 
کرده اســت. سازمان توســعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران تا پایان دی ماه توانســته ٥8 

درصد از اهداف خود را محقق کند.

راه اندازی طرح ها:
 از ابتدای ســال تاکنون برنامــه راه اندازی 3.٥ میلیارد 
دلار پــروژه معدنی و صنایع معدنی اجرایی شــده و تا 
نیمه زمســتان امسال نزدیك به ١.2 میلیارد دلار طرح 
افتتاح شده است. تعداد قابل  توجهی از دیگر پروژه ها به 
مرحله راه  اندازی، تولید آزمایشی یا تست مراحل مختلف 
رسیده اند. آلومینیوم جنوب )سالكو( اکنون بزرگترین و )با 
تكنولوژی ٤30 کیلوآمپر( مدرنترین کارخانه آلومینیوم 
ایران است که از ابتدای زمستان جاری به تولید آزمایشی 
دســت یافته و از ســرمایه  گذاری ١.2 میلیارد دلاری 
برخوردار است. همچنین طرح های گندله سازی توسعه 
ملی )واقع در سنگان( با سرمایه گذاری ١90 میلیون به 

همراه ٤ میلیون دلار پروژه زیربنایی در مجموع )ســه 
طرح( با رقم نزدیك بــه ١.٤ میلیارد دلار آماده افتتاح 
شده اند. علاوه بر این تا پایان سالجاری نیز بیش از یك 
میلیارد دلار طرح در مدار تولید قرار می   گیرد که شامل 
حوزه های کنسانتره سنگ آهن، چهار طرح صنعت مس، 
خردایش سنگ آهن گل گهر، فاز نخست بندر پارسیان و 
تعدادی طرح زیربنایی است. کل سرمایه گذاری هایی که 
تا پایان امســال به ثمر می نشیند؛ بیش از 7600 شغل 
مستقیم و نزدیك به 29هزار شغل به طور غیرمستقیم 

ایجاد می کند.

عملکرد تولید صادرات واحدهای بزرگ
عملكــرد تولید شــرکت  های بزرگ بخــش معدن و 
صنایع معدنی طی مدت ١0 ماه سالجاری نشاندهنده 
رشد در اکثر بخش هاست؛ به طوری تولید کنسانتره 
ســنگ  آهن با افزایــش 3 درصدی، آهن اســفنجی 
افزایش 8 درصدی، شــمش فولاد رشــد ٥ درصدی، 
محصول فولاد رشــد 8 درصدی، کاتد مس افزایش 3 
درصدی و تولید پودرآلومینا تقریبا به اندازه تولید سال 
گذشته بوده است.از سوی دیگر  آمار عملكرد صادرات 
واحدهای بزرگ معدن و صنایع معدنی کشورمان نیز 

نشان می  دهد طی مدت ١0 ماه سالجاری صدور انواع 
محصول این شرکت ها رشــد 2٥ درصدی را به ثبت 

رسانده است. 

اکتشاف 650 هزار کیلومتر مربع
از ابتدای تاســیس ایمیدرو تا نیمه نخست سال 97؛ 
برنامه اکتشاف این ســازمان در مساحت 2٥0 هزار 
کیلومتر مربع اجرایی شد، اما از نیمه دوم سال گذشته 
برنامه توسعه اکتشافات با جهش ٤00 هزار کیلومتر 
مربعی همراه شد. به گونه   ای که با هدف افزایش ذخایر 
مواد اســتراتژیك معدنی در 6٥0 هزار کیلومتر مربع 
به اجرا در آمد. ایمیدرو اکنون 80 درصد مســاحت 
اکتشافی کشور را در اختیار دارد. این برنامه در واقع 
گامی در راستای ایجاد توازن در زنجیره صنایع معدنی 
محسوب می شــود که خوراک آتی صنایع را تامین 
کند. تاکنون در ایران مرکزی ذخایر قابل توجهی کشف 
شده است. با توجه به اینكه بخش خصوصی با حمایت 
ایمیــدرو موفق بــه اجرای قســمتی از فعالیت های 
اکتشــافی مذکور شده؛ همكاری بخش خصوصی در 
تكمیل فعالیت  های اکتشافی نیز از سیاست های جدید 

ایمیدرو است.

توسط سازمان ايمیدرو طی سالجاری صورت گرفت؛

 افتتاح 3/5 ميليارد دلار طرح
 با اشتغالزايی76۰۰ نفر

سازمان ایمیدرو از نیمه دوم سال گذشته به این   سو توسعه بخش معدن و صنایع  معدنی را به معنای وسیع  تری طراحی و پیاده سازی می کند، به طوری که 
تمرکز این سازمان تنها بر زنجیره فولاد نیست؛ بلکه عملیاتی کردن نقشه راه معدن و صنایع معدنی، توسعه پژوهش، فناوری وآموزش،  رشد فعالیت های 
اکتشافی، احیاء معادن کوچک، توجه به عناصر نادرخاکی، توسعه برنامه گوهرسنگ ها و همچنین مدیریت سود بنگاه ها در راستای توسعه و در کنار آن 
افزایش فعالیت  های مرتبط با مسئولیت های اجتماعی، انجام گفتگوی مستمر با تشکل  های مختلف  و همکاری نزدیک با مراکز علمی وپژوهشی در راستای 

رفع نیازهای مجموعه های فوق در شمار راهبری این سازمان قرار گرفته  اند.
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فعال  سازی معادن کوچک:
طــرح احیاء معادن کوچك و متوســط که با هدف 
توسعه اشتغال و همچنین تامین بخشی از خوراک 
شــرکت های بزرگ از ســوی شــرکت تهیه وتولید 
موادمعدنی ایران )یكی از شرکت های تابعه ایمیدرو( 
بــه اجرا درآمده؛ تا نیمه دی  ماه بیش از ١30 معدن 
را احیاء کرده است. این طرح با مشارکت تشكل ها از 
جمله خانه معدن ایران اجرایی شده است. در همین 
حال تفاهمنامه  ای در راســتای کمك به فعال  سازی 
معادن کوچك با تولیدکنندگان کنسانتره و گندله 
امضاء شده است که به نقش  آفرینی این معادن کمك 

خواهد کرد. 

افزایش سرمایه صندوق بیمه معدن؛ 
پشتوانه بخش خصوصی

صندوق بیمــه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
طی ١٤ ســال از فعالیت خود؛ ١7٤2 فقره بیمه نامه 
ســرمایه گذاری و اعتباری به مبلــغ ١028 میلیارد 
تومــان صادر کرده که ٥92 میلیارد تومان آن مربوط 
به دو ســال گذشته اســت. یكی از پشتوانه های این 
صندوق افزایش سرمایه است که در سالجاری از ١٤0 
میلیارد تومان به 3٥0 میلیارد تومان رســیده است. 
طبق برنامه  های ایمیدرو این نهاد پشــتیبان معادن 
بخش خصوصی؛ ســال 99 برنامه افزایش سرمایه تا 
٥00 میلیــارد تومان را پیــش  رو دارد. صندوق بیمه 
سرمایه  گذاری فعالیت  های معدنی همچنین حمایت از 
طرح فعال سازی معادن کوچك را نیز جزء فعالیت های 

خود دارد.

چشم انداز توسعه مناطق ویژه صنایع انرژی بر
ایمیدرو طی ســال های اخیر علاوه بر منطقه ویژه 
صنایــع انرژی بر خلیج  فارس؛ توســعه مناطق ویژه 
لامِــرد )جنوب اســتان فارس( و پارســیان )غرب 
اســتان هرمزگان( و همچنین کاشان را نیز پیش رو 
داشته است. منطقه لامرد اکنون میزبان بزرگترین و 
مدرنترین طرح تولید آلومینیوم ایران )سالكو( است 
و منطقه پارسیان نیز در حال جذب سرمایه گذاران 
حوزه صنایع معدنی و پتروشــیمی است. در همین 
راســتا وزارت نفت منطقه پارسیان را به عنوان هاب 
سوم اجرای طرح های پتروشــیمی قرار داده است. 
در حال حاضر ساخت فاز نخست اسكله اختصاصی 
منطقه پارسیان در مراحل پایانی قرار دارد و تا پایان 
اسفند ماه به بهره برداری خواهد رسید. منطقه ویژه 
صنایع معدنــی و فلزی خلیج فارس نیــز ١8 طرح 
توســعه ای در حال اجرا و برنامه واگذاری زمین به 
١١ متقاضی ســرمایه گذاری را در دستور کار خود 
دارد. این منطقه در عین حال برنامه دســتیابی به 
ظرفیت تولید ١0 میلیون تن فولاد را در برنامه خود 
دارد. در همین حال به دلیل اینكه اســكله منطقه 
ویژه خلیج  فارس یكــی از مزیت  های این منطقه به 
شمار می آید؛ توسعه آن از محورهایی است که توسط 
ایمیدرو پیگیری می شــود که در این راستا فراخوان 

جذب سرمایه  گذار در دست اقدام است.

جشنواره اینوماین 2
ایمیدرو همچنین جشنواره ایده های ارزش آفرین با نام 
اینوماین INNOMINE( 2( را با همكاری معاونت 
فناوری ریاست  جمهوری )و صندوق نوآوری وشكوفایی( 
و دانشــگاه تهــران در بهمن ماه برگزار کــرد. در این 
جشنواره تعداد شرکت  های ثبت  نام کننده و ایده های 
ارسال شــده با جهش نسبت به ســال قبل به 380 
مورد رســید. ١٥ ایده برتر این حوزه نیز در پایان این 
رویداد معرفی شدند. ایمیدرو »هم آفرینی ارزش« را در 

همكاری با مراکز علمی و تحقیقاتی پیگیری می  کند.

راه  اندازی پایلوت عناصر نادرخاکی
پایلوت تولید عناصر نادرخاکی در دهه نخست بهمن ماه 
98 با حضور معاون علمی رئیس جمهوری و وزیر صنعت، 
معدن و تجارت افتتاح شد. این پایلوت با استفاده از دانش 
متخصصان داخلی راه اندازی شده که انعطاف پذیری بالایی 
در استحصال عناصر استراتژیك با عیارهای بسیار پایین یا 
بســیار بالا را دارد و با توجه به اینكه از روش های مختلف 
فرآوری از جمله روش های فیزیكی و هیدرومتالورژی در 
آن اســتفاده شده اســت؛ امكان حذف همه ناخالصی ها 
را دارد.مطالعــات صورت گرفته نشــان می دهد عناصر 
نادرخاکی کشور با غنی شدگی ضعیف اغلب همراه سایر 
عناصر از جمله آهن، تیتان، فسفات و مواد پرتوزا هستند 
کــه راه  اندازی این پایلوت  به کامل شــدن زنجیره دانش 
استحصال موادمعدنی و استراتژیك کمك شایانی می کند. 

تفاهمنامه با دانشگاه  ها و مراکز علمی
ایمیــدرو در راســتای برطرف  ســازی نیــاز معــدن و 
صنایع معدنی؛ از سال گذشته اقدام به »نیازمحور کردن« 
پروژه  های پژوهشــی کرده و از آنها حمایت می کند تا به 
رفع نیازهای موجود در این بخش بپردازند.این ســازمان 
طبق تفاهمنامه های امضاء شــده؛ با ١١ دانشگاه و مراکز 
علمی در حال همكاری است و 20 پروژه نیازمحور )عمدتا 
در حوزه محیط  زیست( در حال اجرا دارد. سازمان ایمیدرو 
همچنین از ١9٤ پایان  نامه بخش معدن و صنایع  معدنی 
حمایت کرده است. در همین حال بودجه حوزه پژوهش 
رشــد٥0 درصــدی و بودجه بخش آموزش رشــد ١00 

درصدی در مقایسه با سال 97 داشته است.

حمایت از صنعت گوهرسنگ ها و سنگ های تزئینی 
ایمیــدرو در کنار حمایــت از صنایع بــزرگ؛ برنامه 
بازبینی و تدوین طرح جامع گوهرسنگ ها )سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی( و همچنین سنگ های تزئینی 
را با حضور تشــكل های تخصصی در دست اجرا دارد. 
هم اکنون کمیته های مختلفی در این بخش مشــغول 
به کار هســتند که این برنامه با هدف رفع موانع این 
صنایع به اجرا در می آید. مقرر شــده اســت به زودی 
بازار گوهرســنگ ها بــا همكاری مقامات اســتانی و 
بخش خصوصی در اصفهان ایجاد شود. از سوی دیگر 
عارضه یابی بخش ســنگ های تزئینی نیز آغاز شده تا 
شرایط رشد و به روزآوری صنعت سنگ تزئینی مهیا 
شــود.ایمیدرو به عنوان متولی توسعه بخش معدن و 
صنایع معدنــی در کنار فعالان این حوزه قرار دارد. این 

سازمان نقش سیاستگذاری و تسهیل شرایط فعالیت 
در معدن و صنایع معدنی را بر عهده دارد و زمینه لازم 
را بــرای بخش خصوصی به منظور تقویت و توســعه 
صنعت سنگ های قیمتی و نیمه  قیمتی فراهم می  کند. 
در این میان صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی )یكی از زیرمجموعه  های ایمیدرو( از این حوزه 

ارزش   آفرین و اشتغالزا حمایت می  کند.

تامین زیرساخت:
تامین و توسعه زیرســاخت سبب تسهیل در انتقال و 
جابه جایی موادخام و تولید شــده می شود. در همین 
راستا ایمیدرو با همكاری شرکت های بخش خصوصی؛ 
توسعه زیرساخت ها را در اولویت برنامه ها و اقدامات خود 
قرار داده که برجســته ترین آنها شامل حمل جاده ای، 
ریلی و  انتقال آب از دریاست. این سازمان تاکنون 660 
کیلومتر مسیر جاده ای برای معادن و 373 خط انتقال 
برق ایجاد کرده اســت. علاوه بر ایــن احداث نیروگاه 
هرمز در منطقه ویژه خلیج فارس در راســتای توسعه 
زیرساخت  ها انجام شده است. همچنین خط دوم جاده 
ســنگان-  تربت  حیدریه با مشارکت بخش خصوصی 
اجرایی شــده است که ارزش کل ســرمایه  گذاری این 

طرح به 800 میلیارد تومان می  رسد. 

طرح خط انتقال آب از دریای عمان
ایمیــدرو با اســتفاده از تجربه اجرای پــروژه انتقال 
آب از خلیج فــارس به مناطق مرکــزی؛ پروژه جدید 
و بــزرگ انتقال آب از دریای عمان به ســه اســتان 
شــرقی )سیستان وبلوچســتان، خراســان جنوبی و 
خراســان رضوی( را با اســتفاده از ســرمایه گذاری 
بخــش خصوصــی اجرایــی می کنــد.در این طرح 
١٥00 کیلومتری قرار اســت پس از شیرین ســازی 
آب دریای عمان از مســیر خط لوله وارد ســه استان 
سیستان وبلوچستان، خراسان جنوبی و خراسان رضوی 
شود که در نهایت آینده تامین آب در مجتمع  معدنی 
سنگان برای ســرمایه گذاران  روشن و اطمینان بخش 

خواهد شد.

منطقه ویژه خلیج  فارس و طرح 10 میلیون تنی فولاد
چشــم انداز منطقــه ویــژه صنایع معدنــی و فلزی 
خلیج فــارس )یكــی از زیرمجموعه های ســازمان 
ایمیدرو(، دستیابی به ظرفیت تولید ١0 میلیون تن 
فولاد است. این برنامه طبق راهبری  های ایمیدرو و با 
سرمایه  گذاران فعلی این منطقه در دست اجراست و 

کنسرسیوم آن تشكیل شده است. 

ایجاد ظرفیت تولید 10 میلیون تن فولاد 
در سواحل مکران

ایمیدرو در راستای سیاست های کلان در افزایش ظرفیت 
تولید فولاد و به ســبب دسترسی سواحل جنوبی به آب 
و تاسیسات بندری؛ طرح ایجاد ١0 میلیون تن ظرفیت 
تولید فولاد در ســواحل مكران واقع در چابهار )استان 
سیستان وبلوچســتان( را به اجرا گذاشته است که این 

برنامه با مشارکت بخش خصوصی انجام خواهد شد.



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره سی وهفم  بهمن 98  Jahane Madan

52

 توسعه بومی سازی صنايع   معدنی 
در سيرجان

منطقه گل گهر ســیرجان شــاهد توســعه 
بومی سازی صنایع معدنی است؛ به  طوری  که 
شاهد اجرای یك کارخانه یك میلیون تنی 
به  طور کامل با اتكاء به توان داخلی هستیم.

محمد محیاپور مدیرعامل شــرکت توسعه 
آهن وفــولاد گل گهــر در یــك گردهمایی 
تخصصــی در دانشــگاه ســیرجان با اعلام 
ایــن مطلــب گفــت: ســیرجان در حوزه 
سرمایه گذاری، ساخت  داخل و بومی سازی و 
تكنولوژی های فناورانه از زیرساخت های لازم 
برخوردار است.علی عباسلو مدیرعامل شرکت 
جهان فولاد سیرجان نیز در این گردهمایی 
با اشــاره به این مطلب که بالاترین سرمایه 
هر منطقه، استان و کشور؛ نیروی  انسانی آن 
اســت، گفت: هیچگاه نیروی  انسانی هزینه 
تلقی نمی شود و در حقیقت »سرمایه ای است 
که سرمایه آفرین« است.وی خاطرنشان  کرد: 
تربیت نیروی  انســانی در دانشگاه سیرجان 
به  دلیل نزدیكی به منطقه گل گهر می تواند 
در راســتای توسعه بیشتر در این منطقه اثر 

مطلوبی داشته باشد.
مدیرعامل شرکت جهان فولاد سیرجان گفت: 
در این منطقه زنجیره تولید فولاد و مفتول 
مس هــر دو وجــود دارد و می تواند فضای 

مناســبی را در اختیار ســرمایه گذاران قرار 
دهد؛ به نحوی که آنها را به ســرمایه گذاری 

در این منطقه جذب کند.
وی یادآورشــد: به  دلیل دسترسی به بندر، 
وجود نیروگاه و حمل ونقــل هوایی و ریلی 
زیرساخت مناسب برای سرمایه گذاری افراد 
به  طور کامل فراهم است.در این گردهمایی 
که با حضــور مدیران بنگاه هــای اقتصادی 
معدنی استان کرمان، معاون استاندار کرمان، 
نماینــده کرمــان وراور و مدیــران ایمیدرو 
و معاونت هــای وزارت صمت برگزار شــد؛ 
شــرکت کنندگان بر رشــد و رونق تولید به 
همكاری میان صنعت و دانشــگاه اتفاق نظر 

داشتند.
دهقان معاون اســتاندار کرمــان نیز در این 
مراســم ضمن تاکید بر خودکفایی صنعت 
در کشــور تصریح کرد: با رشد صنعت در هر 
منطقه بالطبع آن منطقه نیز با رشــد همراه 
خواهد شد. در همین خصوص شرکت های 
مختلــف تولیــدی نیــز باید هم  راســتا با 
فعالیت های تولیدی؛ رشد و توسعه منطقه ای 

را نیز مدنظر قرار دهند.
وی با اشاره به این مطلب که در همین راستا 
از شرکت های معدنی استان خواسته شد تا 

مراودات تجاری و نقدینگی خود را از طریق 
بانك های اســتان کرمان و به شكل متمرکز 
انجام دهند، خاطرنشان کرد: در استان 3٥0 
میلیون تن ماده  معدنی استخراج، استحصال 
و فرآوری و حمل می شــود کــه همین امر 
پروســه بزرگــی را در بــردارد.در این بین 
نماینده کرمان و راور نیز با تاکید بر گرایش 
کارخانه ها به سمت اقتصاد سبز گفت: برای 
این منظور نیاز است شرکت های دانش بنیان 

را توسعه دهیم.
محمدمهــدی زاهــدی بر این باور اســت 
 R&D که توســعه همزمــان واحدهــای
شــرکت ها با دانشــگاه می تواند گام موثری 
در توســعه صنعت باشد.وی گفت: گفت وگو 
بــا برخــی فعــالان اقتصــادی حكایت از 
خودتحریمی هایی دارد که توسط دولت در 
صنعت ایجاد می شــود؛ لذا از همین تریبون 
خواســتار هم اندیشی و رفع این موانع پیش 

پای توسعه صنعتگران  هستم.
مشــاور وزیر صمت نیز در این نشســت به 
توجه ویژه وزارتخانه به بخش خصوصی اشاره 
و اظهارکرد: بخش  خصوصی به  دلیل خصلت 
چابكی می توانــد در پروژه های بزرگ یار و 

کمك رسان دولت باشد.
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شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران به عنوان بازوی 
اجرایی سازمان توسعه ونوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( عهده   دار بخشــی از فعالیت های آن 
ســازمان در حوزه های اکتشاف، توســعه و تجهیز، 

استخراج و فرآوری معادن با رعایت اصل ۴۴ است.
بر همین اساس نظارت و مدیریت تعدادی از مجتمع ها و 
طرح های معدنی تحت مالكیت ایمیدرو نیز به این شرکت 
تفویض شده اســت. این شرکت در سال 92 هم راستا با 
سیاســت های اصل ٤٤ قانون اساسی و با هدف توسعه 
اکتشاف و استخراج موادمعدنی در کشور برنامه استراتژی 
خــود را تدوین کرد و پس از تدوین اســتراتژی؛ اهداف 

شرکت مشخص و اقدامات زیر انجام شد:
 برون  سپاری مدیریت و راهبری

مجتمع و معادن تابعه: 
شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران در سال 93 اقدام به 
تدوین و پیاده  سازی استراتژی ها و سیاست های اجرایی 
جدید کرد و با هدف تهیه وتولید انواع موادمعدنی موردنیاز 
کشور و توسعه پایدار بخش معدن در مناطق کمترتوسعه 
یافته و برای استفاده از توان بخش  خصوصی؛ برون  سپاری 
مدیریت و راهبــری مجتمع های تابعه خود را به فعالان 
و ســرمایه گذاران این بخش هدف گذاری کرد. در همین 
راستا مجتمع های فروکروم جغتای، نفلین سینیت کلیبر، 
سرب نخلك، فسفات اســفوردی، سنگ آهن جلال آباد، 
سنگ آهن گل گهر، کك سازی زرند و سنگ آهن سیرجان 
در قالب قراردادهای بلندمدت به فعالان و سرمایه گذاران 
این بخش واگذار شــد.در سالجاری نیز راهبری مجتمع 
پتاس  خور و بیابانك به بخش خصوصی واگذار شده است. 
همچنین اجرای سیاست واگذاری و برون سپاری مدیریت 
و راهبری مجتمع ها به بخش خصوصی منجر به افزایش 
تولید شده که این رشد تولید از انجام سرمایه گذاری های 
جدید، اصلاح خطوط و ... محقق شــده اســت. افزایش 
اشتغال یكی از نتایج مثبت در واگذاری مجتمع  های تابعه 
ایمپاسكو اســت. به طور مثال قبل از واگذاری مجتمع 
سرب نخلك به بخش خصوصی، ١٥0 نفر در این مجتمع 
مشغول به کار بودند؛ در حالی که بعد از واگذاری شاهد 
جهشــی بیش از 2 برابر در تعداد نیروی شــاغل در این 

مجتمع هستیم. 

توسعه عملیات اکتشافی در پهنه  های کشور:
با واگذاری مجتمع  های تابعه به بخش خصوصی؛ تمرکز شرکت 

بر اکتشاف پهنه های اکتشافی کشور متمرکز شد. 
این شرکت طی سال  های 97 تا 98 موفق به دریافت 33 پروانه 
اکتشاف در استان  های خراسان جنوبی، سیستان وبلوچستان، 
کرمان، یزد، همدان و آذربایجان شرقی شده که در دست اقدام 

و تكمیل مطالعات اکتشافی است. 
تا پایان دی ماه ســالجاری ١3 پهنه اکتشــافی به مســاحت 
27 هــزار کیلومتــر مربع خاتمــه یافته اســت. این پهنه ها 
در استان های خراســان جنوبی، خراســان رضوی، مازندران، 
سیستان وبلوچســتان، کرمان و زنجان واقع شده اند. در حال 
حاضر ١١ پهنه به مساحت 36 هزار کیلومتر مربع در مراحل 
پایانی تنظیم گزارش نهایی و ارســال به سازمان  های صنعت، 

معدن و تجارت است.
در ســالجاری ١0 پهنــه اکتشــافی به مســاحت ٥3 هزار 
کیلومتر مربع از سوی شــرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران 
در اســتان های کهكیلویه وبویراحمــد، اصفهــان، هرمزگان، 
سیستان وبلوچســتان، قزوین، گیلان، فارس، خراسان رضوی 
و جنوبی و چهارمحال وبختیاری دریافت شــده که با برگزاری 
مناقصه  های مربوطه مشــاوران این پهنه ها مستقر و مشغول 
فعالیت هســتند. شــرکت تهیه وتولید موادمعدنــی ایران تا 
پایان آبان ماه ســالجاری 30 هزار متر حفاری در بخش  های 
زغالسنگ، ســنگ آهن و پلی متال انجام داده است. در بخش 

زغالسنگ نیز برنامه حفاری ١00 درصد محقق شد.
 طرح احیاء، فعال  سازی و توسعه 

معادن کوچک مقیاس:
شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران به نمایندگی از ایمیدرو 
برای اجرای طرح احیاء، فعال ســازی و توسعه معادن کوچك 
مقیاس بــه عنوان یكــی از طرح های اقتصــاد مقاومتی در 
ســالجاری فعالیت خود را در ٤ حوزه بسیج کمك های دولت 
برای راه اندازی طرح، شناســایی ســرمایه گذاران، شناسایی 
ســرمایه پذیران و دارندگان مجوزهای محدوده  های معدنی و 

همكاری انجمن ها و تشكل ها متمرکز کرده است.
در بخش معادن کوچك مقیاس تاکنون ١33 معدن در مسیر 
فعال سازی قرار گرفته و 32 معدن فعال شده است. همچنین 
در ٤73 معدن بررسی  های کلینیكی از قبیل شناخت مشكلات 

موجود در معدن و عارضه یابی صورت گرفته است.

دستاوردهای طرح احیاء، فعال سازی و توسعه معادن 
کوچک مقیاس شامل موارد زیر است:

 آمایش بــه روز، دقیق و جامع از معادن کوچك مقیاس 
کشور به تفكیك استانی

 ایجاد هماهنگی و هم  افزایی بین دستگاه های اجرایی 
مانند ایمیدرو، معاونت معدنی وزارت صمت و سازمان صمت 
استان  ها، صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، 
سازمان نظام مهندسی معدن، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی، خانه معدن، انجمن ها و تشــكل های ملی و 

استانی و ...
 همكاری گسترده با انجمن ها و بنگاه های بخش خصوصی 

در تصمیم سازی و عملیات طرح
 همكاری و حمایت در ایجاد و توسعه بیش از 8 استارتاپ 

تخصصی معدن و صنایع وابسته
 ایجاد شفافیت و اطلاع  رسانی گسترده تمامی فعالیت ها 
به منظور ایجاد فرصت برابــر برای تمامی بنگاه های تولیدی 

بخش معدن
 حمایت از تولیدات دانش  بنیان با انجام پروژه  های پژوهشی 

و همچنین برگزاری کارگاه های آموزشی در این زمینه
فعالیت های پژوهشی:

واحد پژوهش شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران در سالجاری 
موفق به انعقاد 6 قرارداد جدید پژوهشی در زمینه فناوری های 
جدید در بخش معدن و ١2 تفاهمنامه پژوهشــی و آموزشــی 
با دانشــگاه ها و موسســات تحقیقاتی شــده است. همچنین 
در ســالجاری ٥ طرح پژوهشــی با اثربخشی بالا با موفقیت به 
پایان رســیده کــه 2 مورد آن با موفقیــت اجرایی و مابقی در 
حال برنامه ریزی برای اجرای صنعتی است. با توجه به سیاست 
حمایت از پایان نامه های دانشجویی در زمینه های فناوری های 
بخش معدن؛ از ابتدای سال 98 تاکنون ١٥ پایان  نامه دانشجویی 

در موضوعات موردنیاز شرکت مورد حمایت قرار گرفته است.
چشم  انداز شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران:

بر اســاس چشــم  انداز تعریف شــده؛ شــرکت تهیه وتولید 
موادمعدنی ایران تا ســال ١٤0٤ از طریق هم افزایی با بخش 
خصوصی توانمند؛ به یك شــرکت معدنی مرجع در اکتشاف، 
یك شرکت کارآمد در استخراج و فرآوری و یك شرکت نوآور 

در توسعه موادمعدنی در کشور تبدیل خواهد شد.

اقدامات ایمپاسکو در سال 98








